
دکتر پزشکیان در جمع پرشور مردم سنندج:
با قدرت جلوی تبعیض  ها و نامردی ها 

خواهم ایستاد
نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: فساد، 
رانت، تبعیض از عوامل برهم زدن اقتدار و عزت این ملت هستند. 
ما با قدرت جلوی این تبعیض  ها و نامردی ها خواهیم ایستاد. اجازه 
فرار  از شفافیت  و  نخواهیم داد کسانی که کاسب تحریم هستند 
می کنند، بتوانند به همین شکل به راحتی به مسیر خود ادامه دهند.

پزشکیان نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری که 
روزشنبه  به سنندج استان کردستان سفر کرده است، در جمع مردم  صفحه 7

آیت الله اعرافی درمراسم افتتاح دوپروژه شهری مطرح کرد:

پیشرفت چشمگیرشهرقم طی یک دهه اخیر
صفحه 4

آیت الله جوادی آملی:

مشکل حجاب
 با »بگیر و ببند« 

حل نمی شود

استاندار قم اعلام کرد :

اشتغال ۸۷ درصد از 
کارمندان مجرد 

در ۴ دستگاه اجرایی

صفحه 2
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مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم:

مشکلی در تامین شکر 
مورد نیاز

 استان نداریم

رئیس اداره مشارکت های مردمی بهزیستی قم خبرداد:

توزیع 2 تن گوشت 
قربانی بین 

مددجویان قمی

صفحه 4
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معاون اجرایی و امور انتخابات شورای نگهبان :
آرای مردم با دقت و امانتداری

 اخذ و شمارش خواهد شد
معاون اجرایی و امور انتخابات شورای نگهبان گفت: آرای مردم 
حسن  شد.محمد  خواهد  شمارش  و  اخذ  امانتداری  و  دقت  با 
با موضوع  انتخاباتی  تخلفات  آموزشی  صادقی مقدم در نشست 
پیشگیری از وقوع جرم تاکید کرد: مجریان و ناظران انتخاباتی باید 
در روز برگزاری انتخابات به موقع در شعب اخذ رای حضور داشته 
باشند و فرآیند نظارت بر رای گیری را طبق زمان مشخص شده یعنی 
صفحه2ساعت ۸ صبح آغاز کنند. وی اطمینان داد که با توجه به هماهنگی 

رهبرمعظم انقلاب در دیدار مسئولان قوه قضائیه:

نامزد های انتخابات 
از اظهارات دشمن شادکن 
پرهیز کنند
مشکل زندانیان دارای بدهی که قدرت پرداخت ندارند بایدعلاج شود
مهمترین وظیفه قوه قضائیه، اجرای شجاعانه عدالت است

صفحه 2

در گام سوم افتتاح پروژه های شهری قم 
در سال جاری صورت گرفت  ؛

فاز 5 عماریاسر و 
ساختمان شورای 

اسلامی شهر افتتاح شد
آغاز  و  بهره برداری  افتتاح،  آیین  سوم  گام 
سال  در  شهری  پروژه   198 اجرایی  عملیات 
1403 همزمان با دهه امامت و ولایت در مرکز 
همایش های شهرداری قم برگزار شد. به گزارش 
ایمان ، آیین افتتاح، بهره برداری و آغاز عملیات 
در  سال 1403  در  شهری  پروژه  اجرایی 198 
طرح بزرگ "قم در مسیر تحول"  ظهرروزشنبه 
دوم تیرماه  وارد سومین گام اجرایی شد. در این 
علمیه  حوزه های  مدیر  اعرافی  آیت الله  مراسم 
کشور و امام جمعه قم، حاجی زاده معاون سیاسی 

آگهی حراج عمومی ) نوبت دوم(

شهرداری قم 
در نظر دارد نسبت به واگذاری اموال غیر منقول با مشخصات و شرایط کلی زیر، از طریق حراج عمومی به 

متقاضیان واجد شرایط اقدام نماید.

peyman. 1.متقاضیان محترم می توانند از طریق مراجعه به سامانه مناقصه گران شهرداری قم به نشانی
qom.ir نسبت به خرید اسناد حراج به مبلغ 200/000 )دویست هزار( ریال اقدام نمایند.)هزینه خرید اسناد 

غیر قابل استرداد است( . 
2. تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار هر یک از معاملات: به صورت الف- ضمانت نامه بانکی ب- خالص 

مطالبات بلوکه شده تائید شده ج- فیش نقدی بانکی مورد قبول است.
 )IR 07 – 0610 – 0000 – 0010 – 0300 – 4300 – 54( :شهرداری قم )3. شماره حساب بانکی ایران)شبا

جهت واریز از طریق فیش بانکی وجه نقد.
4.مهلت خرید و تحویل اسناد :

- مهلت خرید اسناد: از روز دوشنبه مورخ 1403/4/4  لغایت روز  سه شنبه مورخ 1403/4/12 ساعت 
 13:00

- مهلت ارائه پیشنهاد: از روز دوشنبه مورخ 1403/4/4  لغایت روز  یکشنبه مورخ  1403/4/24 ساعت 
12:00

5. مکان و زمان تحویل پاکت: قم، بلوار امام موسی صدر، جنب بوستان شهید بنیادی ، شهرداری مرکزی ، 
طبقه ششم ، اداره کل حراست؛ در روزهای شنبه لغایت چهارشنبه از ساعت 6:00 الی 12:00و روزهای پنج 

شنبه از ساعت 6:00 الی ساعت11:00 .
6. شرایط و ویژگیهای موضوع حراج در شرایط عمومی درج گردیده است و متقاضیان محترم مکلف اند پس 
از خرید و مطالعه، کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و ارائه نمایند. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی 

شرایط است.
7. نحوه پرداخت وجه حراج در سایر اسناد مشخص شده است و پرداخت هر گونه مالیات و عوارض بر عهده 

خریدار است.
8. روز، ساعت و محل کمیسیون حراج : در روز پنج شنبه  مورخ 1403/4/2۸ ساعت 9 صبح به نشانی : 

شهرداری مرکزی قم- طبقه منفی یک)1-( تالار جلسات برگزار می گردد.
9. متقاضیان محترم برای سوالات تخصصی با اداره کل املاک به شماره 36104482 – 025 و سوالات 
عمومی با مدیریت امور قراردادها و پیمان ها )اداره پیمان ها و کمیسیون ها( با شماره تلفن 36104334 025 

تماس حاصل فرمایند.

WWW.QOM.IR     اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم

عکس : هادی چهرقانی

صفحه 8

در مسابقات جهانی ورزش پهلوانی و زورخانه ای؛

ورزشکار قمی 
قهرمان  جهان شد

صفحه 6



یکشنبه-3 تیر ماه 1403-    سال بیست  وهفتم -   شماره 25984

پنجره مشارکت را باز نگهدارید !
 نکته حائز اهمیت این دوره انتخابات درصد میزان 

مشارکت است.
 آمار نشان می دهد که میانگین میزان مشارکت در 
شده  برگزار  جمهوری  ریاست  انتخابات  دوره  سیزده 
66 درصد بوده است . در انتخابات دوره دهم سال 88 
بیشترین و انتخابات دوره سیزدهم سال 1400 کمترین 

میزان مشارکت ثبت شده است .
ریاست  انتخابات  کم  مشارکت  میزان  اگر  حال 
جمهوری 1400 را در کنار دو انتخابات مجلس سال های 98 و 1402 قرار دهیم که آنان 
نیز از جمله کمترین میزان مشارکت های ادوار مجلس بوده است می توان متوجه بروز 
پدیده بی رغبتی به استفاده از »حق انتخاب« گردید که تحت عنوان بسته شدن »پنجره 
مشارکت« باید از آن نام برد. اما برای جلوگیری از بسته شدن پنجره مشارکت چه باید 
کرد؟ طبیعتاً پله اول در این اقدام شورای نگهبان می باشد . رفتار و شیوه شورای نگهبان 
در تایید صلاحیت ها موتور محرکه انتخابات محسوب می شود . نگاه سلبی یا ایجابی به 
نامزدها می تواند انتخابات را پرشور و حرارت یا خالی از تنوع دیدگاه ها و در نتیجه فارغ از 
هیجان نماید .اگرچه در مورد نامزدهای تایید صلاحیت شده این دوره انتخابات ابهاماتی 
وجود دارد و می توان درباره علل چرایی تایید برخی و عدم تایید برخی دیگر سوالاتی را 
مطرح نمود اما در مجموع اینگونه به نظر می رسد که رویکرد اعضای شورای نگهبان در 

تایید صلاحیت ها کمک به افزایش میزان مشارکت بوده است.
اما پله دوم رفتار تبلیغاتی نامزدهای انتخابات است . آیا نامزدها می توانند کشش لازم 
را برای دهندگان به وجود آورند تا آنان را به پای صندوق آورند؟ اگرنامزدهای ریاست 
جمهوری نتوانند برنامه ها و دیدگاه های خود را به درستی برای مخاطبان تشریح نمایند و 
یا غیر واقع بودن بینانه بودن اظهارات از سوی رای دهندگان احساس شود امکان جذب 
رای به شدت کاهش می یابد و یا در بهترین حالت منجر به افزایش رای سفید و یا باطله 
می گردد. بنابراین می توان نتیجه گرفت که انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری 
در شرایطی متفاوت از گذشته خواهد بود، انتخاباتی که علاوه بر تعیین رئیس جمهور 
جدید به ما می گوید که نگاه به آینده چگونه است؟ آیا پنجره میزان مشارکت را باید بسته 
شده دید یا پنجره کماکان باز است؟ از این منظر وظیفه همگانی تلاش برای افزایش 

هرچه بیشتر مشارکت در سه مرحله است .
اول - افزایش میزان مشارکت فراتر از 48 درصد دوره قبل

دوم - چاره جویی برای چگونگی رسیدن به 66 درصد میانگین مشارکت انتخابات ادوار 
گذشته ریاست جمهوری

سوم - ایجاد شور عمومی برای تکرار 84 درصد مشارکت ) بالاترین میزان مشارکت در 
انتخابات ریاست جمهوری (

نباید فراموش کرد که اگر برای جلوگیری از بسته شدن پنجره جمعیت مخاطب اصلی 
جوانان می باشد ، در انتخابات هم برای جلوگیری از بسته شدن »پنجره مشارکت« توجه 
اصلی باید به جوانان و رای اولی ها معطوف گردد . تحلیل آمار مجموعه انتخابات برگزار 
شده در پس از انقلاب نشان می دهد بیشترین عدم تمایل به رای دهی اختصاص به 
جوانان دارد. بنابر این جلب توجه و ایجاد اشتیاق در این قشر برای حضور در انتخابات 

نیازمند اتخاذ روش های جدید ، ادبیات به روز و زبانی قابل فهم برای آنان دارد .
در روزهای سپری شده از فرصت تبلیغاتی و به ویژه سه مناظره انجام شده نشانی از 
آنکه نامزدهای انتخاباتی متوجه ضرورت بازماندن »پنجره مشارکت« شده باشند دیده 
نمی شود . باید امیدوار بود با استفاده از فرصت باقی مانده تغییر کیفی در رفتار تبلیغاتی 

نامزدها صورت پذیرد و نتیجه آن در دو مناظره باقی مانده دیده شود .

چرا رای دهیم؟ به کی رأی می دهم؟
بدبختانه عرصه ی قدرت پر از بیچارگی است و انتخاب 
از میان بد، بدتر و بدترین. اگر بد را انتخاب نکنی، گرفتار 
بدترین می شوی. "عقل بدگزین برتر از انفعال گرفتار 
بدترین." چاره ای جز سازش با بد برای رهایی از بدترین 
نیست. اینجا حدیث نزدیکی به آرمان نیست، قصه ی 

فرار از ضدآرمان است
می پرسند که چرا رأی دهیم و به کی رأی می دهم. بر 

این نظرم:
1-رییس جمهور در حدود 20 درصد در امور کشور نافذ است.

2-کاهش حدود 20 درصد از تباهی و فرار منابع از کشور توسط رییس جمهور مورد 
"انتظارم" است.در این وضعیت، انتظاری بیشتر مانند رفع موانع توسعه ی ملی یا تحول 

ساختاری از رییس جمهوری منتخب ندارم.
3-کسانی که مخالف این نظرند، اگر بیش از این می توانند، به تلاش خود ادامه دهند 
و جلوگیری از 20 درصد تباهی  و فرار منابع ملی، اگر حامی بهتر شدن نباشد، مانع آن 

نیست.
4-برخی از مخالفان و منتقدان می گویند که مشارکت در انتخابات موجب افزایش 
مشروعیت نظام می شود؛ فراموش می کنند که عدم تحقق وعده ها موجب کاهش بیشتر 
مشروعیت می شود. بر حسب منطق شان، این به آن در. 5-طرفداران رفراندم برای تغییر 
نظام، آرمان خود را می گویند و لازم است بگویند، کی و چطور آرمان شان شدنی می شود. 
آیا تا تحقق یک آرمان فعلآ تخیلی، چرا اقدامی شدنی در برابر جلوگیری از تباهی و فرار 
منابع ملی نباید کرد؟ کدام عقلانیت حفظ منابع ملی می گوید که اگر بتوان جلوی 
بخشی از زیان را گرفت تا تحقق یک تخیل، نباید گرفت؟ اگر پزشکیان مطرح نبود، چنین 
"انتظاری" از دیگران نداشتم و قطعاً رأی نمی دادم.خلاصه بین پزشکیان با عهدنامه و 
قول کنار کشیدن در صورت نتوانستن یا آن افراد با آن سوابق و لواحق زور و ضرب، 
کدامیک؟ هیچکدام، جلوی فاجعه ی مقدر را نمی گیرد. بگذاریم که یکدست، هر چه 
بخواهند بکنند یا پا لای در گذاشته شود که بر همان پاشنه به راحتی نچرخد؟ بدبختانه 
عرصه ی قدرت پر از بیچارگی است و انتخاب از میان بد، بدتر و بدترین. اگر بد را انتخاب 
نکنی، گرفتار بدترین می شوی. "عقل بدگزین برتر از انفعال گرفتار بدترین." چاره ای جز 
سازش با بد برای رهایی از بدترین نیست. اینجا حدیث نزدیکی به آرمان نیست، قصه ی 
فرار از ضدآرمان است؛ گریختن از وحشت جهنم، نه پوییدن به شوق بهشت. بهشتی در 
کار نیست، هر چه هست، جهنم اقتصادی و ...است و طبقات آن. عقل می گوید که در 

این جهنم بدون رفاه و سعادت بکوشیم تا گرفتار اسفل السافلین نشویم.
*عضو هیات علمی دانشگاه امیرکبیر

اسحاق جهانگیری  :

باید به نادیده گرفتن خواست مردم  
ونخبگان پایان داده شود

 معاون اول دولت های یازدهم و دوازدهم تاکید کرد: حل مسائل و چالش های پیش روی 
امروز نیازمند اصلاح رویکردها و اصلاح نظام مدیریتی کشور است. باید با بازنگری جدی 
و عملی در شیوه های کنونی اداره کشور به مداخله بیش از حد و اعمال تبعیض و نادیده 

گرفتن خواست مردم و نخبه گان، پایان داده شود.
اسحاق جهانگیری عصر شنبه در همایش مهندسان، کارآفرینان و فعالان صنعت، 
معدن و تجارت که در ستاد مسعود پزشکیان برگزار شد، با بیان اینکه یک جوان نخبه یا 
یک فعال اقتصادی که در ایران زندگی می کند، به افق بلندمدت نیاز دارد برای آنکه بماند 
و کار کند، گفت: او می گوید آینده من در این کشور چگونه رقم می خورد؟ من چه کاری 
باید انجام دهم؟ آغاز حل مسائل پیش رو از اقتصاد نیست، همه آنها راهکار اقتصادی 
روشن دارد و آغاز آن از سیاست است. وی اظهار کرد: در سیاست داخلی نیاز به اجماع 
داریم، نیاز به اینکه خودی و غیرخودی را کنار بگذاریم. همه ایرانی ها در سرنوشت ایران 
شریک هستند و باید سهیم باشند، همه ما ایرانی هستیم و هیچکس ایرانی تر نیست. در 
بخش سیاست خارجی نیز ما به سیاستی نیاز داریم که با دنیا در شأن ملت ایران رفتار 
کند. دنیا با ایران با ملت متمدنی ارتباط برقرار می کند، در تمدن دنیا نقش ملت ایران 
قطعاً تعیین کننده است. معاون اول دولت های یازدهم و دوازدهم با بیان اینکه نباید با 
تحریم زندگی کنیم، خاطر نشان کرد: اصلاحات بزرگ اقتصادی نیازمند مدیرانی است 
که مورد اعتماد مردم باشند مدیری که مورد اعتماد مردم نباشد جرات نمی کند تصمیم 
بگیرد. معتبر بودن مدیر نزد مردم یعنی اینکه، مدیر شایستگی دانستن، توانستن و 
خواستن را داشته باشد؛ هم علم و هم اراده برای حل مشکلات داشته باشد و هم نشان 
داده باشد که در گذشته اهل حل مشکلات بزرگ است. جهانگیری تصریح کرد: مدیر 
باید کارآمد باشد. حال من بیایم و شعار بدهم و بگویم من مدیر کارآمد هستم می شوم 
مدیر کارآمد؟ مدیری کارآمد است که در توان مدیریتی قبلی اش 10 گره از مشکلات 

مردم را حل کرده باشد و بگوید من می خواهم حوزه بالاتری در اختیار بگیرم.

اخبار

محمدباقر قالیباف : 

مذاکره یک روش مبارزه با دشمن است
نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: اگر می گویم با مذاکره موافق 
هستم که برخی دوستان متدین اعتراض داشتند، مذاکره را یک روش مبارزه با دشمن 

می دانم.
محمدباقر قالیباف عصر شنبه - دوم تیرماه- در جمع مردم قزوین که در سالن شهید 
بابایی تجمع کرده بودند، با اعتراض به روش مدیریتی در دهه 90 گفت: در آن دهه 
رشد اقتصادی کشور کمتر از یک درصد بود، اما نقدینگی کشور ٢6 برابر شد. نامزد 
چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری اظهار داشت: افرادی که اکنون در صحنه 
انتخابات ریاست جمهوری هستن، می خواهند ما را به شرایط و ریل گذشته برگردانند، و 
همواره به جای نتوانستیم »نگذاشتند و تحریم بودیم« را مطرح میکنند. قالیباف گفت: 
برخی آن روزها تحریم را »کاغذ پاره« می دانستند، اما من هیچ وقت این حرف را نزدم؛ و 
معتقد بودم تحریم برای ما سختی و مشکلات دارد، اما باید مساله تحریم را حل کنیم. اگر 
می گویم با مذاکره موافق هستم که برخی دوستان متدین اعتراض داشتند، مذاکره را یک 
روش مبارزه با دشمن می دانم. نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری تصریح 
کرد: آنها در تحریم به جای آنکه مذاکره را روش مبارزه بدانند رفتند به صداقت آمریکایی 
پناه بردند، یک متن نوشتند و روی کاغذ همه چیز دادند اما در عمل هیچ امتیاز اقتصادی 
برای کشور نگرفتند، ترامپ آمد یک شبه از برجام خارج شد. قالیباف ادامه داد: برخی از 
جریانات سیاسی که هشت سال بر سر قدرت بودند می گویند »نگذاشتند ما کار کنیم«، 
اگر توان ندارید، کنار بروید، مردم و نظام اسلامی می خواهند مقتدر باشند، این جریان را 
همان کسانی اداره می کنند که در دهه 70و 90 بر سر کار بودند و جمعا 30 سال قدرت 

کشور را در اختیار داشتند.
وی اضافه کرد: روزی که ترامپ )رئیس جمهوری وقت آمریکا( از برجام بیرون رفت، 
برخی گفتند یک هفته فرصت داریم، این یک هفته چند هفته شد و حتی به چند ماه 

کشید، همه بلاتکلیف بودند و کشور را در نابسامانی گذاشتند.
 

جلیلی در دانشگاه شریف؛

نباید کشور را معطل مذاکرات نگه داشت
نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: نباید کشور را معطل مذاکرات 
نگه داشت و در آخر در بسیاری از سانتریفیوژها بتن بریزیم و در مقابل تمام خواسته های 

طرف مقابل گردن خم کنیم.
سعید جلیلی، نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری در جمع دانشجویان 
شریف گفتدر دولت من هر دانشگاه یک دولت سایه است، چرا که دانشگاه مشکل 
گشایی برای حل مسائل کشور است و اگر می گوئیم که یک جهان فرصت یک ایران 
جهش موتورش باید در دانشگاه باشد. وی در پاسخ به این سوال که چگونه می توان 
وضعیت کشور را به یک وضعیت مطلوب رساند، اظهار داشت: اگر می خواهیم دولت قوی 
داشته باشیم به صرف برگزاری جلسه و بودجه نیست. دولت اگر می خواهد جهش در 
کشور صورت بگیرد باید از توانمندی های آحاد مردم استفاده کند. اولین اقدام شناسایی 
نخبگان دانشگاهی است. مثلًا می خواهیم کسری بودجه را برطرف کنیم ارز آوری و ایجاد 
اشتغال داشته باشیم باید از ظرفیت بزرگ دانشگاهی استفاده کرد. نامزد چهاردهمین 
دوره انتخابات ریاست جمهوری ادامه داد: اساتید دانشگاهی که 30 سال در دانشگاه 
شریف مشغول هستند باید از این ظرفیت ارزشمند در جهت رفع مشکل اقتصادی 
استفاده کنند و این کار نیازمند برنامه ریزی است. جلیلی با بیان اینکه امروز این دولت 
است که به کمک دانشجویان و اساتید نیاز دارد، گفت: صدها ظرفیت دانشجویی و علمی 
آمادگی دارند تا برای شکوفایی کشور در ذیل یک جهان فرصتی که وجود دارد، نقش 
آفرینی کنند. وی با بیان اینکه وقتی همه در مورد برجام سوت می زدند این ما بودیم که 6 
جلسه آن را نقد کردیم، ادامه داد: نباید کشور را معطل مذاکرات نگه داشت و در آخر در 
بسیاری از سانتریفیوژها بتن بریزیم و در مقابل تمام خواسته های طرف مقابل گردن خم 

کنیم؛ در آخر هم دلار 10 برابری را تحویل دولت بعدی دهیم.
 

قاضی زاده هاشمی تشریح کرد؛

کارت اعتباری ۹۰ میلیون تومانی انرژی
 به چه کسانی تعلق می گیرد؟

سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی نحوه اعطای کارت اعتباری انرژی را تشریح کرد.
سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی در گفت وگویی ، در توضیح نحوه اعطای کارت 
اعتباری انرژی، گفت: یکی از برنامه های دولت خانواده و دولت مردم، اعطای کارت 

اعتباری انرژی به تمامی خانواده های ایرانی است.
وی با بیان این که این کارت اعتباری جدا از برنامه یارانه تدوین شده است، ادامه داد: 
این کارت اعتباری انرژی در سال اول 40 میلیون تومان، در سال دوم 60 میلیون تومان و 
در سال سوم 90 میلیون تومان خواهد بود. قاضی زاده هاشمی افزود: ما با اجرای قانون 
هدفمندی یارانه ها، از بسته هزینه انرژی خانوار حمایت می کنیم. وی با بیان این که این 
حمایت در 3 مقوله ی بنزین، برق و گاز صورت می گیرد، گفت: در این بسته فرض را بر 

داشتن 2 خودرو در هر خانوار گذاشته ایم و بر این اساس از آن ها حمایت می کنیم.
این نامزد انتخابات ریاست جمهوری تاکید کرد: این حمایت منوط به داشتن خودرو 
نیست و خانوارهایی که فاقد خودرو هستند نیز، تحت حمایت قرار می گیرند. وی با اشاره 
به رایگان شدن انرژی برای خانوارهایی که الگوی مصرف را رعایت می کنند، یادآور شد: در 
مصرف گاز و برق این موضوع بهتر نمود پیدا می کند. این موضوع  به صرفه جویی انرژی در 

کشور و امکان سرمایه گذاری در صنایع نفت، گاز و پتروشیمی کمک می کند.
 

مصطفی پورمحمدی :

لایحه عفاف و حجاب را پس خواهم گرفت
نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری اظهار داشت: خب امروز در جامعه 
ما یکی از مسائل مهم پوشش و حجاب است که در سوالات هم مشاهده کردیم، خب یک 
دغدغه جدی است و حکم و شرع و قانون است، بیش از 40 سال است که همه داریم 
تلاش می کنیم برای ترویج آن اما نتیجه این چیزی است که الان مشاهده می کنید، چه 

کسی مقصر است و باید توبیخ شود؟ بیشتر دست اندرکاران و مربیان و .. یا مردم؟
 حجت الاسلام مصطفی پورمحمدی در سومین مناظره نامزدهای انتخابات ریاست 
جمهوری اظهارداشت :  قرار من با زنان این است که لایحه عفاف و حجاب را پس خواهم 
گرفت بله من معتقدم به صورت جدی به تهاجم فرهنگی باید نگرانی اساسی باید داشته 
باشیم اما بخش بزرگی از این سبک های زندگی که در جامعه وجود دارد به خاطر اعتقادات 
نیست. کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری ابراز داشت: خب این همه دستگاه عریض و 
طویل وظایف خود را انجام نمی دهد بعد ناچار می شویم پلیس عزیزمان و بسیجیان عزیز 
را که سرمایه های نظام هستند خرج کار کنیم که خب نتیجه نمی دهد و پاسخ رفتار تند 
و خشن و باتوم فحش است. وی خاطرنشان کرد: در مساله فرهنگی حجاب نمی شود 
بی برنامه و فقط با برخودهای تند با آن رفتار کنند، اما تا الان همواره بر شیوه تندی بوده 

است، چرا انقدر کشیدند و کشیدیم که پاره شد؟ ادامه دهیم؟

زاکانی در سومین مناظره انتخاباتی:

تا آخر می مانم و نمی گذارم پزشکیان 
رئیس جمهور شود!

نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری خطاب به پورمحمدی و پزشکیان 
گفت: توصیه ام به آقای پورمحمدی و پزشکیان این است که به ستادهایشان بگویند با هم 
هماهنگ می کنند لااقل در بیان شان که هماهنگ شده است آبروی شان را نبرند. با هم 

امروز مطرح کنند که این نامزد چیست و آن نامزد چیست.
علیرضا زاکانی در سومین مناظره نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری اظهارداشت : 
بنده اجازه نمی دهم کسی حق مردم را ضایع کند. در دفاع مقدس که یک جوان بودم هم 
نگذاشتم حاضر شدم و آنچه وظیفه ام بود را انجام دادم. در دانشگاه و دوره دانشجویی 
نگذاشتم کسی حق مردم را بخورد آن موقع که دولت وقت می خواست سیاست زدگی را 
در دانشگاه دنبال کرد. در مجلس اجازه ندادم کسی جیب مردم را بزند. در فساد اقتصادی 
ورود کردم همان هایی که امروز در ستادهای شما هستند و امروز هم اجازه نمی دهم کلاه 
سر مردم بگذارید هر کدام که اینجا نشسته ایم بالقوه رییس جمهوریم این چه نحوه برخورد 
کردن است؟ این نامزد انتخابات ریاست جمهوری ادامه داد: بنده برنامه هایم از قوی ترین 
برنامه ها است و به مردم ارائه می کنم. مردم باید قضاوت کنند شما هم هنر داشته باشید 
برنامه هایتان را مطرح کنید چرا تخریب می کنید< این خیلی بد است و خوب نیست. آقای 
پزشکیان لازم نیست به من هم پاسخ دهید. چراکه شما خیلی قرآن می خوانید و احادیث 
اهل بیت می خوانید. لااقل بنده شما را می شناسم. پایبندی تان پایبندی خوبی است اما 
کلاه سرشما می گذارند. همانطور که در مجلس هم که همکار بودیم دائم کلاه سرشما 

می ذاشتند.

رهبر معظم انقلاب در دیدار با مسئولان دستگاه قضا تاکید کردند: آقایان نامزدها در 
مباحثات خود از اظهارات دشمن شادکن پرهیز کنند.

رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح روزشنبه در دیدار مسئولان قوه  قضائیه، »حل وفصل 
مسائل و اختلافات مردم براساس عدالت« و »جلوگیری از عبور از خط قرمز قانون« را 
از مسئولیت های اصلی دستگاه قضا برشمردند و افزودند: مهمترین وظیفه دستگاه 

قضایی اجرای شجاعانه و بدون ملاحظه عدالت است.
حضرت آیت الله خامنه ای در ابتدای این دیدار با گرامیداشت یاد شهدای دستگاه 
قضا از جمله شهید بهشتی و همچنین شهید رئیسی که سابقه ی برجسته ای در قوه  
قضائیه داشته است، از زحمات رئیس، مسئولان، قضات و کارکنان شریف این قوه 

صمیمانه تشکر کردند.
رهبر انقلاب اسلامی با تاکید بر اینکه در قرآن و سایر منابع اسلامی بر کمتر مسئله ای 
مانند »عدالت« تکیه شده است، شجاعت را لازمه اجرای عدالت دانستند و گفتند: به 
فرموده امام سجاد)ع(، قوه  قضائیه باید بگونه ای عمل کند که دشمنان خود را از ظلم 
و جور مصون بدانند و دوستان نزدیک از جانب داری غیرعادلانه مأیوس باشند؛ که اگر 

اینگونه شود، مسئله بسیار مهم »امنیت روحی و روانی مردم« تأمین خواهد شد.
 مهمترین وظیفه قوه قضائیه، اجرای شجاعانه عدالت

اسناد  و  قضائیه  قوه  برنامه محوری  لزوم  به  اشاره  با  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
خیلی خوب تحول در این قوه، افزودند: باید این اسناد را به شکلی اجرا کرد که اثر 
محسوسی در شاخص های مهم قضایی بگذارد.  ایشان کم شدن زمان رسیدگی به 
پرونده ها، استحکام و اتقان احکام دادگاه های بدوی که منجر به کاهش نقض آراء در 
روند تجدیدنظر می شود و کاهش گزارش ها و شکایات به سازمان بازرسی را از جمله 
شاخص های مهمی خواندند که باید با اجرای اسناد دستگاه قضا، بهبود یابد. رهبر 
کاهش  و  قضات  روی  فشار  موجب  را  قضایی  پرونده های  کثرت  اسلامی  انقلاب 
احتمالی اتقان احکام دانستند و گفتند: برای حل مشکل مهم کثرت پرونده های 

قضایی، باید فکری اساسی کرد.
ارتقای دانش قضایی همه قضات با استفاده از ظرفیت دانشگاه علوم قضایی و تقویت 

نیروهای جهادی دو توصیه دیگری رهبری به مسئولان دستگاه قضا بود.
حضرت آیت الله خامنه ای با ابراز دغدغه نسبت به کم بودن سرعت رسیدگی به 
پرونده های دارای بازداشتی و در نتیجه طولانی شدن مدت بازداشت موقت افراد، 
گفتند: تکلیف اینگونه اشخاص را باید زودتر مشخص کرد تا کسی به علت طولانی شدن 

رسیدگی به پرونده، در سختی زندان قرار نگیرد.
مشکل زندانیان دارای بدهی که قدرت پرداخت ندارند باید علاج شود

رهبر انقلاب همچنین با اشاره به لاینحل بودن مشکل برخی زندانی های دارای 
بدهی افزودند: برخی اشخاص اگر تا آخر عمر هم در زندان باشند، قدرت پرداخت 

بدهی خود را ندارند که این مشکل باید علاج شود.
تأکید بر استناد قضات به قوانین داخلی و نه منابع حقوق بشر غرب، ادامه بازدیدهای 
میدانی رئیس دستگاه قضا و پیگیری اجرای تصمیمات امیدافزای گرفته شده در این 

بازدیدها نکات دیگر سخنان رهبر انقلاب بود.
ایشان در جمع بندی این بخش از سخنان خود گفتند: بگونه ای عمل کنید که افکار 

عمومی، قوه  قضائیه را عدالت خانه و مرکز احقاق بدون ملاحظه حقوق بداند.
توصیه ای مهم خطاب به نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری 

نامزدهای  به  خطاب  مهم  توصیه ای  سخنان شان  پایانی  بخش  در  انقلاب  رهبر 
انتخابات ریاست جمهوری بیان کردند.

حضرت آیت الله خامنه ای برنامه های انتخاباتی تلویزیون را خوب و باعث آشنایی مردم 
با دیدگاه های گوناگون خواندند و خطاب به نامزدهای انتخابات گفتند: مباحث نامزدها 
در تلویزیون یا اظهارات دیگر آنها موجب نشود که یک نامزد برای غلبه بر رقیب، حرف 

دشمن پسند و دشمن شادکن بزند.
ایشان افزودند: فرض بر این است که همه نامزدها، ایران و جمهوری اسلامی را 
دوست دارند؛ چون می خواهند در این نظام و برای خدمت به مردم، رئیس جمهور 

شوند. بنابراین  نباید بگونه ای صحبت کنند که دشمن خوشحال شود.
در ابتدای این دیدار، رئیس دستگاه قضا تشکیل مداوم کارگروه های مشترک قوه 

 قضائیه و دولت را از مهمترین اتفاقات مطلوب یک سال گذشته عنوان کرد.
آقای اژه ای اقداماتی چون »ابلاغ سند به روزشده تحول قوه  قضائیه«، »همکاری با 
قوا برای اصلاح قوانین اقتصادی و جلوگیری از ورشکستگی برخی کارخانجات بزرگ 
تولیدی«، »ورود جدی به رفع مشکلات حقوقی اراضی مردم«، »ارتقاء نظارت میدانی 
بر گمرکات، بنادر و انبارها«، »رصدهوشمند فعالیت های عمرانی و کاهش چشمگیر 
ساخت وسازهای غیرمجاز«، » بیش از 400 هزار ملاقات مردمی مسئولان قضایی 
در سراسر کشور« و »پیگیری جدی دیپلماسی قضایی با همکاری ستاد حقوق بشر و 

وزارت خارجه« را از مهمترین اقدامات این دستگاه برشمرد.

رهبرمعظم  انقلاب در دیدار مسئولان قوه قضائیه:

نامزد های انتخابات از اظهارات دشمن شادکن پرهیز کنند

فرمانده کل ارتش گفت: با کار و مدیریت جهادی هیچگاه اجازه نمی دهیم که چالش ها، 
موانع و مشکلات، ارتش را از دستیابی به اهداف خود باز دارد.

سرلشکر موسوی در آیین افتتاح پروژه 839 واحدی منازل سازمانی نیروی زمینی ارتش، 
ضمن تبریک دهه امامت و ولایت، اظهار داشت: نیروی زمینی ارتش پیشتاز نهضت مسکن 
کارکنان ارتش است. فرمانده کل ارتش ادامه داد: امیدواریم به برکت این ایام، در روز جمعه 
انتخابات پرشور و باشکوهی داشته باشیم و یک رئیس جمهور پای کار، ولایی و مردمی 
انتخاب شود؛ همان گونه که در این سه سال شاهد مجاهدت های شهید رئیسی بودیم. 
سرلشکر موسوی با بیان اینکه نیروی زمینی ارتش یک نیروی پیشگام در عرصه های مختلف 
است، افزود: اتفاقات بسیار خوبی در دوران مدیریت و فرماندهی امیر سرتیپ »حیدری« 
افتاده که جا دارد این موفقیت ها را به کارکنان ارتش تبریک بگوییم؛ به ویژه همین پروژه های 
ساخت مسکن که امروز تعدادی از کارکنان  خانه دار می شوند. فرمانده کل ارتش تأکید 
کرد: باید تلاش کنیم که در سطح ارتش هیچ کدام از کارکنان نگران خانه دار شدن نباشند و 
برنامه های ما در این عرصه هم برای تحقق همین امرِ مهم است. خوشبختانه نیروی زمینی 

ارتش در این عرصه به عنوان یک الگو و پیشگام عمل کرده است.

ما در ارتش هیچ گاه از سختی ها و موانع خسته نمی شویم 
سرلشکر موسوی با بیان اینکه ساخت مسکن با موانع بسیاری روبه رو است، گفت: 
فرماندهان ما به میدان آمده اند تا خواسته چندین ساله رهبر معظم انقلاب اسلامی را تحقق 
ببخشند؛ اما موانع بسیاری پیش رو است و مقررات و قوانین دست وپاگیر، مانع کار است که 
لازم است با همکاری مسئولان، این موانع مرتفع شود. فرمانده کل ارتش با تأکید بر اینکه 
در کار جهادی هیچ مانع و مشکلی نباید ما را متوقف کند، عنوان کرد: ما در ارتش هم پیمان 
شده ایم که با کار و مدیریت جهادی هیچ گاه اجازه ندهیم که چالش ها، موانع و مشکلات، 
ما را در مسیر پیشبرد اهداف متوقف کند. سرلشکر موسوی خاطرنشان کرد: ما در ارتش 
هیچ گاه از سختی ها و موانع خسته نمی شویم و به مسیر خود برای اجرای فرامین رهبر 
معظم انقلاب اسلامی و رضایت ایشان ادامه می دهیم؛ چرا که لبخند افراد بعد از خانه دار 
شدن، بزرگترین پاداش برای ماست. فرمانده کل ارتش ارائه خدمات به بیماران صعب العلاج 
را یکی دیگر از برنامه های ارتش دانست و خاطرنشان کرد: با پیشنهاد خوب امیر »حیدری« 
مجموعه ای برای ارائه خدمات و نگهداری بیماران صعب العلاج ساخته شده است که امروز 

افتتاح شد و از این بابت هم خدا را شاکریم.

سرلشکر موسوی:
 مشکلات هرگز ارتش را متوقف نمی کند

عضو ستاد انتخاباتی پزشکیان نامزد چهاردهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری با بیان اینکه ما می دانیم نباید 
بر  نباید  انتخابات  کرد:  تأکید  داد،  دروغین  وعده های 

اساس امیدهای دروغین باشد.
مردم  جمع  در  -شنبه-  روز  عصر  ظریف  محمدجواد 
امام  انقلاب،  شهدای  خاطره  و  یاد  گفت:  گرگان، 
شهدا، شهید قاسم سلیمانی، شهدای خدمت و شهید 
امیرعبداللهیان برادر گرانمایه ام، سایر شهدای گلستان 
و نمایندگان شهید گلستان در مجلس شورای اسلامی را 
گرامی می داریم، چه شده؟ آب در لانه مورچگان افتاده 

است. 
وی یادآور شد: ما می خواهیم ایرانی آباد داشته باشیم، 
ایرانی  ما  باشیم،  داشته  سربلند  ایرانی  می خواهیم  ما 
می خواهیم که در جهان سربلند باشد و هیچ قدرتی جرات 

تهدید یک ایران و ایرانی را نداشته باشد.
ادامه داد: دوستان عزیز! چه کسی  مشاور پزشکیان 
یک  است؟  رای  صندوق های  پای  شما  حضور  مخالف 
گروه پروژه بگیر که با خون شما می خواهند بر سر شما 
بمب بریزند از دولت های خارجی پول می گیرند تا تبدیل 
تحریم به جنگ کنند و گروه دیگر هم می خواهند اقلیتی 

بر شما حاکم باشند؛ این 2 گروه پروژه بگیر را جمعه ناامید 
خواهیم کرد.

عضو ستاد انتخاباتی پزشکیان، گلستان را شاهراه اقوام 
ایران و سرزمین  اینجا نگارستان  ایران دانست و افزود: 
صلح است نه سرزمین دعوا. اینجا همه اقوام و عشایر 
ایرانی دست در دست هم برای ایرانی زیباتر، مهربان تر و 
پرامیدتر گرد هم آمدند تا هیچ مردی شب نگران گرسنگی 
از  رفتن  بیرون  نگران  بانویی  هیچ  نباشد.  فرزندانش 
خانه اش نباشد و هیچ مرد و زنی در فراق فرزند مهاجرش، 
داغ نداشته باشد، ایرانی داشته باشیم که همه به ایران 
بیایند، این طبیعت زیبا، مناظر قشنگ و آثار فرهنگی و 

مختومقلی شما می تواند جاذبه داشته باشد.
میانه روی نتیجه خودباوری و تندروی نتیجه 

خودکم بینی است 
وی با بیان اینکه میانه روی نتیجه خودباوری و تندروی 
نتیجه خودکم بینی است، گفت: شهید ناظر است و بر 
این امت وسط نگران است و رسول خدا بر رفتار ما شاهد 
و شهید است ما می خواهیم امت وسط و میانه رو باشیم. 
مشاور پزشکیان افزود: مردم را جدی بگیرید، مردم قدرت 
خودتان را باور کنید این قدرت پای صندوق رای خود را 

نشان می دهد ما به دنبال تشنج و تنش نیستیم ایران 
دارد  آرامش  به  نیاز  ایران  ندارد  تنش  و  تشنج  به  نیازی 
جنگ افروزان، آنها که در نفرت و اختلاف می دمند آنها که 
نمی گذارند حتی یک جلسه در کشور برگزار شود این ها 
آینده خوبی را برای این کشور ترسیم نمی کنند. وی گفت: 
اهل گفت و گو و مدارا هستیم آسایش دو گیتی تفسیر 
این 2 حرف است با دوستان مروت با دشمنان مدارا، ما 
منادی گفت و گو بوده ایم، تساهل و تسامح غربی سخن 
نمی گویم من از قرآن می گویم دیدگاه مان دعوت به گفت و 
گو، به همبستگی و دعوت به مقابله با ظلم و پرستش یکتا 
پرستی و دعوت به دیدن هیچ اربابی و بزرگتری جز خدا 

بوده است و هیچ کس را جز خدا نبینیم.
عضو ستاد انتخاباتی پزشکیان ادامه داد: حرف های 
خودمان را باور کنیم ادعاهای خود را باور کنیم در دل باور 
کنیم به خود باوری برسیم میراث امام راحل و پیام مقام 
معظم رهبری خودباوری است مگر مقام معظم رهبری 
سیاست خارجی را بر سه اصل عزت، حکمت و مصلحت 
اصل  اساس  بر  را  این  نمی توانستند  آیا  اند؟  نگذاشته 
ستیزه و جنگ بگذارند اما بر اساس اصل حکمت، عزت 

و مصلحت گذاشتند.

ظریف در جمع مردم گرگان:
انتخابات نباید بر اساس امیدهای دروغین باشد

رضا رمضانی خورشید دوست*

سید محمد رضا دماوندی*

آیت الله جوادی آملی تصریح کرد: باید توجه داشت 
مسائلی مانند حجاب و امثال آن با بگیر و ببند حل نمی 

شود، با ادب و عدل حل می شود.
الاسلام  حجت  دیدار  در  آملی  جوادی  الله  آیت 
اظهار  اداری  عدالت  دیوان  رئیس  مظفری  حکمتعلی 
داشتند: قطب فرهنگی یک ملت عقل آن ملت است، 
مردم باید بدانند دین چیست و چگونه جامعه به وسیله 
احکام دین اداره می شود، همچنین مردم باید به قانون 
نیز آشنا باشند؛ یعنی این قانون اساسی یک کتاب روز 
باشد که بدانند در این مملکت قانون چیست و وقتی مردم 
قانون را شناختند و قانونی بار آمدند، نه بیراهه می روند و 

نه راه کسی را می بندند.
با مدیریت خوب می توان از هدر رفت استعدادها 

جلوگیری کرد 
وی افزود: ما باید مواظب باشیم که عمر خود را روی 
مباحث غیر علمی صرف نکنیم؛ باید توجه داشت که 

زمان و مکان در استنباط موضوع هم بی اثر نیست و باید 
در مسائل قضایی این نکته را در نظر داشت

وی بیان داشت: مدیریت یک نعمت اساسی است که 
آدم چگونه بتواند کشور را اداره کند، شهید بهشتی را باید 
خوب شناخت، او سر تا پا مدیریت بود، ادبش، انسانیتش 
زبانزد بود. وی با بیان اینکه با مدیریت خوب می توان از 
هدر رفت استعدادها جلوگیری کرد، اذعان داشت: نمونه 
مدیریت خوب، سید رضی و سید مرتضی هستند که 
حوزه علمیه ایجاد کرده و استعدادها را شناخته و آنها را 
تقویت می کردند، اگر مدیریت خوب انجام نشود، خیلی 

از استعدادها در کشور هدر می رود.
اگر اختلاس و نجومی بگیر در کشور نباشد، مردم 

هم به قانون احترام می گذارند 
باشد،  مدبّر  مدیر  در دست  کار  اگر  ابراز داشت:  وی 
مدیریت  ضعف  نباشد،  کشور  در  نجومی  و  اختلاس 
داخلش نباشد، مردم هم به قانون احترام می گذارند؛ 

چون این حرف همه ی متمدن ها است که هر کسی در 
هر کشوری زندگی می کند باید به قانون آن کشور احترام 
بگذارد. وی بیان داشت: مولا اباعبدالله الحسین فرمودند 
حتی اگر دین ندارید حداقل آزاده باشید؛ ما مردم ایران، 
مردمی بزرگ و بزرگ زاده هستیم و هر جا صحبت از علم 
بوده آنجا حضور داشته ایم، ما در کشوری حساب شده 
هم زندگی می کنیم که سرمایه ای همچون خون پاک 
قانون کشورشان  به  دنیا  آزاده در  داریم، مردم  را  شهدا 
احترام گذاشته و عمل می کنند، لذا باید توجه داشت 
مسائلی مانند حجاب و امثال آن با بگیر و ببند حل نمی 

شود، با ادب و عدل حل می شود.
در ابتدای این دیدار حجت الاسلام والمسلمین مظفری 
رئیس دیوان عدالت اداری گزارشی از برنامه ها و فعالیت 

های این مجموعه قضائی ارائه داد.
حجت الاسلام والمسلمین علی مظفری رئیس کل 

دادگستری استان قم هم در این دیدار حضور داشت.

آیت الله جوادی آملی:

مشکل حجاب با »بگیر و ببند« حل نمی شود

معاون اجرایی و امور انتخابات شورای نگهبان گفت: آرای مردم با دقت و امانتداری اخذ 
و شمارش خواهد شد.

محمد حسن صادقی مقدم در نشست آموزشی تخلفات انتخاباتی با موضوع پیشگیری از 
وقوع جرم تاکید کرد: مجریان و ناظران انتخاباتی باید در روز برگزاری انتخابات به موقع در 
شعب اخذ رای حضور داشته باشند و فرآیند نظارت بر رای گیری را طبق زمان مشخص شده 

یعنی ساعت 8 صبح آغاز کنند.
وی اطمینان داد که با توجه به هماهنگی کامل بین وزارت کشور و شورای نگهبان و 
آمادگی کامل ناظران شورای نگهبان در کلیه شعب در سراسر کشور، انتخابات با حضور 
عنوان  به  نگهبان  ناظران شورای  و  برگزار می گردد  انقلابی کشور  و  بصیر  مردم  پرشور 

»مدافعان حریم مردم سالاری دینی« با هوشیاری کامل از آرای مردم صیانت و به عنوان 
امانت از آن پاسداری خواهند کرد. وی اضافه کرد : نظارت مؤثر شورای نگهبان در کلیه 
مراحل برگزاری انتخابات ریاست جمهوری از استقرار شعب اخذ رأی، چاپ تعرفه، آماده 
سازی دستگاه های احراز و توزیع نظام مند دستگاه ها و تعرفه های اخذ رأی شروع و با دقت 
کامل در روز اخذ رأی گسترش یافته و تا شمارش آرای کلیه شعب و نحوه ارسال به ستاد 
وزارت کشور و شورای نگهبان و نحوه تجمیع آرا زیر نظر هیات مرکزی نظارت بر انتخابات 
ریاست جمهوری ادامه خواهد یافت. معاون اجرایی و امور انتخابات شورای نگهبان با 
گرامیداشت دهه ولادیت بیان داشت: ان شاءالله این انتخابات برکات زیادی برای مردم بزرگ 

ایران و نظام جمهوری اسلامی ایران به همراه خواهد داشت.

معاون اجرایی و امور انتخابات شورای نگهبان :
آرای مردم با دقت و امانتداری اخذ و شمارش خواهد شد
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علائم کدام بیماری ها با گرما تشدید می شود؟ مصرف این داروها در گرما خطرناک است

مصرف برخی داروها از جمله داروهایی که برای درمان بیماری های 
روانی، فشار خون بالا و آلرژی ها استفاده می شوند، می تواند هیدراته 
ماندن )وجود میزان مناسبی آب در بدن( یا خنک کردن موثر بدن 
را در زمانی که هوا گرم است دشوارتر کند. در اینجا چگونگی ایمن 
ماندن در برابر گرما را شرح داده ایم. در تازه ترین گزارش »نیویورک 
تایمز« آمده که مصرف برخی از داروها خطر کمبود آب در بدن و در 

نهایت از حال رفتن و غش کردن را در پی دارد.
چه داروهایی در گرما خطر دارند

»دیورتیک ها« که پزشکان برای مدیریت نارسایی قلبی، بیماری 
کلیوی یا فشار خون بالا تجویز می کنند، باعث تکرر ادرار می شود و 
این امر موجب کاهش مایعات در بدن می شود. آلیسون هیل، مدیر 
اجرای عمل و امور حرفه ای در انجمن داروسازان آمریکا، گفت: » 
این داروها می توانند باعث کم آبی بدن یا عدم تعادل الکترولیت 
هایی مانند پتاسیم یا نمک شوند که تنظیم دمای بدن را سخت تر 

می کند.«
این موضوع می تواند به ویژه در گرمای شدید خطرناک باشد چون 
منجر به کم آبی بدن می شود. کارشناسان می گویند برای افرادی که 
از »دیورتیک«  ها استفاده می کنند که به آنها قرص های آب نیز گفته 
می شود، تامین آب و الکترولیت ها و توجه به نشانه های کم آبی و 

گرمازدگی باید بسیار مهم تر باشد.
داروهای فشار خون

 Mount Sinai دکتر مایکل ردلنر، مدیر پزشکی بخش اورژانس در

West گفت: »مهارکننده های آنزیم، تبدیل کننده آنژیوتانسین یا 
مهارکننده های ACE که معمولًا برای درمان فشار خون بالا تجویز 
می شوند، می توانند خطر غش کردن و افتادن را به ویژه در گرمای 
این داروها دریافت حس  اینکه  افزایش دهند. خطرناکتر  شدید 
تشنگی را پنهان می کنند و در نهایت تشخیص اینکه چه زمانی نیاز 

به نوشیدن آب بیشتری دارید را دشوارتر.
مسدودکننده های بتا، نوع دیگری از داروهای فشار خون هم خطر 
غش کردن را افزایش می دهد و عرق کردن را سخت تر می کند، که در 

نتیجه آن خنک نگه داشتن بدن را دشوارتر می کند.
دکتر ردلنر گفت که داروهای فشار خون معروف به »مسدود کننده 
های کانال کلسیم« می توانند باعث عدم تعادل الکترولیت در بدن 

شوند و تنظیم دمای بدن را دشوار می کنند.
داروهای ضد روان پریشی

دکتر ردلنر گفت که برخی از داروهای ضد روان پریشی مانند 
هالوپریدول، اولانزاپین و ریسپریدون نیز بر قدرت تعریق تأثیر می 
با  بدن  دمای  داروها،  این  »در هنگام مصرف  او گفت:   . گذارند 

احتمال بیشتری گرم می شود.«
برخی از داروهای ضد افسردگی می توانند با ایجاد تکرر ادرار 
تعریق را افزایش داده و تشنگی را سرکوب کنند و در نهایت در طول 

موج گرما خطر مواجهه با کم آبی را برای فرد ایجاد کند.
داروهای تیروئید

داروهای جایگزین هورمون تیروئید نیز می توانند دمای بدن را 

افزایش دهند و یا تنظیم دما را مختل کنند و باعث تعریق بیش از 
حد افراد شوند. دکتر ماهش پولواراپو، مدیر پزشکی اورژانس گفت: 
»محرک هایی مانند آمفتامین ها و سایر داروهایی که برای درمان 
اختلال کمبود توجه و بیش فعالی نیز استفاده می شوند، ممکن 
است با تعامل با سیستم عصبی مرکزی و مغز برای افزایش دمای 

بدن ، خطر ابتلا به بیماری های مرتبط با گرما را افزایش دهند.
بدون  های  هیستامین  آنتی  از  »برخی  افزود:  پولواراپو  دکتر 
نسخه مانند دیفن هیدرامین )بنادریل(، پرومتازین و داکسیلامین 
)یونیسوم( نیز باعث می شوند کمتر عرق کنید و می توانند تنظیم 

دما را مختل کنند.«
در برابر گرما ایمن بمانیم

اگر به دلیل داروهایی که مصرف می کنید در معرض خطر ابتلا 
به گرمازدگی هستید، اقدامات پیشگیرانه وجود دارد که می توانید 

برای محافظت خود انجام دهید.
اول، علائم بیماری مرتبط با گرما را بشناسید: »علائم گرمازدگی 
شامل تعریق شدید، پوست سرد، رنگ پریده یا لطیف؛ سردرد؛ 
حالت تهوع؛ یا استفراغ می تواند مربوط به این مسئله باشد. افرادی 
که درگیر علائم بیماری های مرتبط با گرما هستند، ممکن است 
گرفتگی عضلات را تجربه کنند و احساس سرگیجه یا خستگی را 
نیز داشته باشند. در موارد جدی تر، گرمای بیش از حد می تواند 
منجر به گرمازدگی حاد شود. این عارضه زمانی اتفاق می افتد که 
دمای بدن به 39.5 درجه سانتی گراد یا بالاتر می رسد. به گفته 
مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری: »اگر دچار گرمازدگی شده اید، 
پوست شما ممکن است متفاوت به نظر برسد. ممکن است قرمز، 
گرم، خشک یا مرطوب باشد. ممکن است گرمازدگی باعث سرگیجه 
یا سردرد مداوم هم بشود و حتی ممکن است منجر به از دست دادن 
هوشیاری فرد شود. دکتر پولواراپو گفت: »اگر شما یا شخصی که 
می شناسید این علائم را از خود بروز داد، فوراً به دنبال مراقبت های 
پزشکی اورژانسی باشید.« دکتر ردلنر گفت: »در صورت امکان، در 

محیطی با تهویه مطبوع بمانید.« 
آب فراوان بنوشید

دکتر هیل می گوید که اگر بیرون از منزل یا محیط خنک بودن 
برای شما اجتناب ناپذیر است، باید آب فراوان بنوشید و تا حد امکان 
در سایه بمانید. شما همچنین باید سعی کنید الکترولیت های بدن 
خود را تجدید کنید. این کار را می توانید با نوشیدنی های ورزشی، 
نوشیدنی های حاوی الکترولیت، میوه ها و سبزیجات برگ دار انجام 
دهید. دکتر هیل توصیه کرد: »اگر در خارج از منزل هستید - یا در 
داخل خانه بدون تهویه هوا - در طول موج گرما، هر 15 تا 20 دقیقه 

یکبار یک لیوان آب بنوشید.«
دکتر پولواراپو گفت: »همچنین می توانید با پوشیدن لباس های 
گشاد با رنگ های روشن تر که نور خورشید را منعکس می کند و کمتر 
گرما را به خود جذب می کند، از جذب گرما به بدن خود جلوگیری 
کنید. اگر می توانید، سعی کنید صرف وقت خود بیرون از خانه را 
به صبح زود یا اواخر روز که خنک ترین قسمت های روز هستند، 

موکول کنید.«

مضرات خوردنی های فوق فرآوری شده؛ 

غذاهای گیاهی را تازه یا منجمد
 مصرف کنید

یافته های جدید نشان می دهد خوردن غذاهای فوق فرآوری شده گیاهی برای 
قلب مضر است و حتی می تواند خطر مرگ زودرس را در پی داشته باشد.

 The Lancet Europe به گزارش ایسنا، نتایج تحقیقاتی که این هفته در مجله
به  ابتلا  گیاهی خطر  فرآوری شده  فوق  نشان می دهد غذاهای  منتشر شد، 
بیماری های قلبی عروقی را تا 5 درصد و خطر مرگ زودرس را تا 13 درصد افزایش 

می دهد.
غذای فوق فرآوری شده )Ultra-Processed Foods( به غذاهایی گفته می شود 
از مراحل و مواد افزودنی زیادی استفاده شده است.  آنها  که در فرآیند تولید 
مواد  ناسالم،  زیادی شکر، نمک، چربی های  این غذاها معمولا حاوی مقدار 
نگهدارنده، رنگ ها و طعم دهنده های مصنوعی هستند و در نتیجه از نظر تغذیه ای 

ارزشی ندارند.
به گزارش نشریه پزشکی هلث لاین، در این مطالعه بیش از 118 هزار فرد 40 تا 
69 ساله به سوالاتی در مورد رژیم غذایی خود پاسخ دادند. نتایج این تحقیق نشان 
داد هرگاه فقط 10 درصد از غذاهای گیاهی فوق  فرآوری شده با گیاهان تازه، 
منجمد یا کمتر  فرآوری شده جایگزین شود، خطر ابتلا به بیماری قلبی عروقی 

تا 7 درصد و خطر مرگ ناشی از بیماری قلبی تا 13 درصد کاهش پیدا می کند.
دکتر »فرناندا راوبر«، نویسنده اصلی این مطالعه در دانشکده بهداشت عمومی 
دانشگاه سائوپائولو در برزیل می گوید: یک رژیم غذایی مبتنی بر گیاه می تواند 
سلامت قلب و عروق شما را بهبود بخشد، به شرطی که غذاهای فوق فرآوری شده 

در آن جایی نداشته باشند.
به گفته متخصصان، بسیاری از محصولات وگان موجود در بازار، سرشار از 
چربی های اشباع، شیرین کننده های مصنوعی، نمک و همچنین آلاینده های 
ناشی از فرآوری صنعتی هستند و ارتباط مستقیمی با افزایش خطر ابتلا به فشار 
خون بالا، تصلب شرائین، کلسترول خون بالا و مقاومت به انسولین دارند، عواملی 

که در نهایت خطر ابتلا به بیماری قلبی را افزایش می دهند.
روش های فرآوری و پخت در تولید غذاهای گیاهی فوق فرآوری شده می تواند 
منجر به تشکیل "گلیکاسیون پیشرفته" )AGEs( شود. گلیکاسیون های پیشرفته 
ترکیبات مضری هستند که هنگام واکنش قندها با پروتئین ها یا چربی ها هنگام 
پخت با حرارت بالا تشکیل می شوند. مصرف بیش از حد این ترکیبات با التهاب، 
استرس و افزایش خطر بیماری های قلبی عروقی مرتبط است. علاوه بر این، 
میزان فرآوری انجام شده روی غذاهای گیاهی ممکن است مواد مغذی مانند 

فیبر، ویتامین ها و مواد معدنی آنها را از بین ببرد.
متخصصان پیشنهاد می کنند مردم از غذاهایی که حاوی انواع مواد افزودنی 
طعم دهنده های  و  اصلاح شده  نشاسته های  امولسیفایرها،  مانند  هستند، 
مصنوعی اجتناب کنند. ترکیب این مواد منجر به تغییر در میکروبیوم روده می شود 
و همه چیز را از خلق و خو گرفته تا سیستم ایمنی بدن تحت تاثیر قرار می دهد. 
این مواد را می توان در سوسیس های گیاهی، نوشیدنی های گیاهی طعم دار، پنیر 

وگان و تنقلات بسته بندی شده یافت.
به گزارش دویچه وله، منابع پروتئین بدون چربی مانند سویا، لوبیا، و حبوبات، 
همراه با سبزیجات رنگی، سبزیجات برگدار و غلات کامل مانند کینوا و جو و 
همچنین چربی های سالم مانند آجیل و دانه ها جایگزین مناسبی برای غذاهای 

فرآوری شده هستند.

آشنایی با بیماری تب دنگی؛

هر آنچه باید در مورد تب دنگی بدانید

تب دنگی یا تب استخوان شکن یک بیماری ویروسی است که از طریق نیش پشه 
آئدس آلوده منتقل می شود و در نواحی گرمسیری و نیمه گرمسیری رخ می دهد.

تب دنگی در موارد خفیف باعث تب بالا و علائم شبیه آنفلوانزا می شود. نوع 
به  نامیده می شود که می تواند منجر  شدید تب دنگی، تب هموراژیک دنگی 

خونریزی خطرناک، افت ناگهانی فشارخون و مرگ )شوک( شود.
میلیون ها مورد از عفونت دنگی هر ساله در تمام دنیا رخ می دهد. تب دنگی 
بیشتر در جنوب شرقی آسیا، جزایر اقیانوس آرام، آمریکای لاتین و آفریقا شایع 
است. اما این بیماری به نواحی جدیدی رسیده است، از جمله شیوع محلی در 

اروپا و بخش های جنوبی ایالات متحده.
محققان در حال تلاش برای ساختن واکسن تب دنگی هستند. اما در حال 
حاضر در نواحی که تب دنگی شایع است، بهترین راه پیشگیری از عفونت، 

پیشگیری از نیش پشه و اقداماتی برای کاهش تعداد پشه هاست.
علائم تب دنگی

خیلی از افراد علامتی از عفونت دنگی ندارند. وقتی علائم بروز می کنند ممکن 
است با علائم بیماری های دیگر اشتباه گرفته شوند، مثلًا آنفلوانزا. علائم معمولًا در 
عرض 4 تا 10 روز بعد از گزیده شدن توسط پشه آلوده شروع می شوند. تب دنگی 

باعث تب بالایی می شود )40 درجه( و علائم زیر را دارد:
. سردرد

. درد عضله و استخوان و مفصل
. تهوع

. استفراغ
. درد در پشت چشم ها

. تورم غدد
. راش پوستی

بیشتر افراد در عرض حدود یک هفته خوب می شوند. اما در برخی موارد، علائم 
بدتر شده و خطرناک می شوند که به آن دنگی شدید یا تب هموراژیک دنگی 

می گویند )سندرم شوک دنگی(.
دنگی شدید زمانی روی می دهد که رگ های خونی آسیب دیده و خون نشت 
می کند  افت  خون  در  خون  لخته  تشکیل دهنده  سلول های  تعداد  می دهند. 
)پلاکت ها(. این شرایط می تواند موجب شوک، خونریزی داخلی، نارسایی اعضا 

و حتی مرگ شود.

علائم هشداردهنده دنگی شدید که خطرناک بوده و یک وضعیت اورژانسی 
است، می تواند فوراً ایجاد شود. علائم هشداردهنده معمولًا اولین یا دومین روز بعد 

از رفع تب شروع شده و شامل موارد زیر می شوند:
. شکم درد شدید
. استفراغ مداوم

. خونریزی از بینی و لثه ها
. خون در ادرار و مدفوع و استفراغ

. خونریزی در زیر پوست که شبیه کبودی به نظر می رسد
. تنفس سخت یا تند

. خستگی
. حساسیت پذیری عصبی یا بی قراری
چه زمانی باید به پزشک مراجعه کرد؟

تب دنگی شدید یک وضعیت اورژانسی است؛ چون با خطر مرگ همراه است. 
اگر اخیراً به ناحیه ای رفته اید که تب دنگی در آنجا شایع است و تب دارید باید 
به پزشک مراجعه کنید. علائم هشداردهنده شامل شکم درد شدید،  سریع تر 

استفراغ، مشکل در تنفس یا خون در بینی و لثه ها و استفراغ و مدفوع می شوند.
علت های تب دنگی

تب دنگی ناشی از یکی از چهار ویروس دنگی است. شما نمی توانید تب دنگی را 
از یک فرد مبتلا بگیرید. بلکه تب دنگی از طریق نیش پشه آلوده منتقل می شود.

دو نوع پشه وجود دارند که اغلب ویروس تب دنگی را انتقال می دهند و هر دو در 
محل اقامت انسان ها زیادند. وقتی پشه، فرد مبتلا به ویروس دنگی را نیش می زند، 
این ویروس وارد خون پشه می شود. سپس اگر این پشه شخص دیگری را نیش 

بزند، ویروس دنگی را وارد فرد دوم کرده و باعث عفونت می شود.
بعد از بهبودی از تب دنگی شما تا مدت طولانی نسبت به این نوع عفونت ایمنی 
دارید؛ اما نه نسبت به سه نوع دیگر این ویروس. یعنی ممکن است در آینده توسط 
سه نوع دیگر ویروس دنگی دچار عفونت شوید. ریسک ابتلا به دنگی شدید در 

موارد دوم و سوم و یا چهارم ابتلا بیشتر می شود.
ریسک فاکتورها

در موارد زیر احتمال ابتلا به عفونت دنگی بیشتر است:
. در نواحی گرمسیری زندگی می کنید یا به این مکان سفر کرده اید.

. قبلًا تب دنگی گرفته اید. همان طور که گفتیم سابقه ابتلا به تب دنگی، ریسک 

علائم شدید این عفونت در موارد بعدی را افزایش می دهد.
عوارض و پیامدها

تب شدید دنگی می تواند باعث خونریزی داخلی و آسیب اعضا شود. فشارخون 
می تواند به میزان خطرناکی افت کند و باعث شوک شود. در برخی موارد، تب 

دنگی شدید منجر به مرگ خواهد شد.
زنانی که طی بارداری دچار تب دنگی می شوند ممکن است این ویروس را حین 
زایمان به کودک خود انتقال دهند. ضمناً بچه هایی که مادران آنها طی بارداری تب 
دنگی گرفته اند بیشتر ممکن است زودتر از موعد به دنیا بیایند و وزن کمی هنگام 

تولد داشته باشند یا حتی جان خود را از دست بدهند.
تب دنگی چگونه درمان می شود؟

بهترین شیوه درمان بر اساس موارد زیر توصیه خواهد شد:
. سن بیمار

 . وضعیت عمومی سلامت بیمار در حال و گذشته
. میزان شدت بیماری و بدحالی

. اینکه بیمار تا چه اندازه می تواند داروها و درمان ها را تحمل کند
. انتظار می رود بیماری چقدر طول بکشد

. اولویت و ترجیح خود بیمار
تب دنگی معمولًا با مراقبت و داروهای غیرتجویزی برای تسکین درد و استراحت و 
مصرف مایعات برطرف می شود. می توانید برای کاهش تب از استامینوفن استفاده 
کنید؛ اما نباید آسپرین، ایبوپروفن یا هر داروی ضدالتهاب غیراستروئیدی دیگری 
مصرف کنید. در موارد شدید نیاز به مراقبت های پزشکی و تخصصی خواهد بود تا 

ریسک مرگ کاهش پیدا کند.
پیشگیری از تب دنگی

واکسن
در نواحی از دنیا که تب دنگی معمول است، یک واکسن تأیید شده برای افراد 
9 تا 45 سال وجود دارد که برای افرادی است که در حال حاضر حداقل یک بار به 
این عفونت دچار شده اند و این واکسن با سه دوز و طی یک دوره 12ماهه تزریق 

می شود.
این واکسن فقط برای افرادی است که سابقهٔ ابتلا به تب دنگی را در پرونده 
پزشکی خود دارند یا آزمایش خونشان نشان می دهد که قبلًا به یکی از ویروس های 
دنگی مبتلا شده اند. در افرادی که سابقهٔ تب دنگی را ندارند، زدن این واکسن 

می تواند ریسک دنگی شدید و خطرناک را در آینده افزایش دهد.
اجتناب از پشه

سازمان بهداشت جهانی تأکید می کند که این واکسن به خودی خود ابزار مؤثری 
برای کاهش تب دنگی در نواحی که این ویروس شیوع دارد نمی باشد. پیشگیری از 
نیش پشه و کنترل جمعیت پشه ها همچنان بهترین شیوه برای پیشگیری از انتشار 

تب دنگی می باشد.
)یا سفر می کنید(،  اگر در جایی زندگی می کنید که تب دنگی شایع است 

توصیه های زیر به شما کمک می کند تا ریسک ابتلا به عفونت را کمتر کنید:
. در مکانی که تهویه هوای خوبی دارد یا کاملًا کنترل شده بمانید. پشه هایی 
که حامل ویروس دنگی هستند بیشتر صبح زود تا گرگ ومیش غروب فعال اند، اما 

شب ها هم می توانند نیش بزنند.
. لباس هایی بپوشید که خوب از بدنتان محافظت می کنند. لباس آستین بلند و 

شلوار بلند و کفش و جوراب بپوشید.
. از اسپری دفع پشه استفاده کنید. پرمترین را می توانید روی لباس ها، کفش ها، 
پشه بند و وسایل کمپتان بزنید. همچنین می توانید لباس هایی بخرید که پرمترین 
 DEET دارند. برای پوستتان از اسپری استفاده کنید که حاوی حداقل 10 درصد

باشد.
. اقامت پشه ها را کاهش دهید! پشه هایی که حامل ویروس تب دنگی اند معمولًا 
در داخل یا اطراف خانه و آب های راکد زندگی می کنند. شما می توانید با حذف 
محیط های موردعلاقه پشه ها اجازه تخم گذاری به آنها ندهید. حداقل یک بار در 
هفته، ظروف حاوی آب راکد را خالی و تمیز کنید، مثلًا گلدان ها، ظرف حیوانات 
خانگی و وسایل گوشه حیاط که آب باران در آنها جمع می شود. بعد از تمیزکردن 

این وسایل دیگر اجازه ندهید آب در آنها جمع شود و رویشان را بپوشانید.
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معاون فرهنگی آستان مقدس مسجد جمکران اعلام کرد:

برنامه های مقدس مسجد جمکران
 برای عید غدیر 

معاون فرهنگی آستان مقدس مسجد جمکران برنامه های این مسجد در ایام عید 
سعید غدیر خم را اعلام کرد.

حجت الاسلام محمد باقر ولدان ظهر شنبه در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به 
اینکه اصل غدیر در طول تاریخ، تجلی و تبلور ولایت و حاکمیت اهل بیت)ع( برای 
پیشبرد اهداف بشریت بوده، اظهار کرد: در زمان غیبت، اگر بخوایم علی زمان 
خودمان رو بشناسیم باید امام زمان )عج( را بشناسیم. در واقع » مَنْ کُنْتُ مَوْلَاهُ فَهَذَا 
عَلِیٌّ مَوْلَاهُ « در زمان ما می شود »مهدیُّ مولاه«. وی ادامه داد: با توجه به اینکه عید 
غدیر امسال در روز سه شنبه قرار گرفته است و در این روز عاشقان امام زمان)عج( 
اقدام به طی مسیر در طریق المهدی کرده و در مسجد مقدس جمکران گردهم جمع 
می شوند؛ شاد پیمایی عید غدیر برنامه ریزی شده که عطر بوی مهدوی خاصی نیز 
دارد. معاون فرهنگی آستان مقدس مسجد جمکران با اشاره به اینکه مواکب متعددی 
برای خدمت رسانی به زائران در بلوار پیامبر اعظم)ص( اعلام آمادگی کرده اند: گفت: 
گروه های مردمی همه پای کار آمدند تا این شاد پیمایی به نحو احسن برگزار شود. 
ولدان با بیان اینکه پس از عید غدیر انتخابات ریاست جمهوری در کشور برگزار خواهد 
شد، ابراز کرد: یکی از مظاهر اعتقاد به مهدویت و تلاش برای آینده بهتر حضور 
حماسی در انتخابات با انتخاب صحیح است و مانیز در مسجد مقدس جمکران در 
عصر سه شنبه ویژه برنامه ای با حضور پرشور دختران رای اولی برگزار خواهیم کرد. 
وی افزود: ویژه مراسمی هم در شام عید غدیر با حضور خیل مشتاقان امام زمان)عج( 
در این آستان مقدس برگزار خواهد شد که طی آن جمکرانیان با امام زمان)عج( که 

فرزند امیرالمومنین)ع( و آخرین وصی خداست عهد و بیعتی مجدد خواهند بست.
خطبه غدیر خطبه ای مهدوی است 

ولدان با تاکید بر اینکه پیامبر اکرم)ص( در خطبه غدیر 18 مرتبه به حضرت 
مهدی)عج( اشاره و مردم را به سمت ایشان رهنمون می کنند، گفت: خطبه غدیر 
خطبه ای مهدوی است و ما امروز عهدی که با علی زمان باید ببندیم؛ عهد با امام 
زمان)عج( است. وی با اشاره به اینکه روایاتی زیادی از ائمه اطهار)ع( در خصوص 
ثواب کارهای نیکو، اطعام، دادن عیدی، صله رحم، دیدار سادات و ... در عید غدیر 
به ما رسیده است، اظهار کرد: برنامه های مفصلی در رابطه با اطعام غدیر و اجرای 
برنامه های شاد و فرح بخش در این مسجدی که منصوب به امام زمان )عج( است 
تدارک دیده شده که در روز عید با حضور زائران و مجاوران به اجرا خواهد رسید. معاون 
فرهنگی آستان مقدس مسجد جمکران در پایان با تاکید بر اینکه راه رهایی بشریت 
از مشکلات ریز و درست را توسل واقعی به امام زمان)عج( می دانیم که همچون 
امیرالمومنین)ع( مشکل گشای هستی هستند، خاطرنشان کرد: ما مسجد مقدس 
جمکران را یک مسجد منجی می دانیم که می تواند رمز نجات بخشی به انسان ها 
از این افسردگی ها و ناملایمات زندگی باشد و به آنان حس خوب یک زندگی زیبا و 

شیرین را زیر سایه اهل بیت عصمت و طهارت )ع( هدیه دهد.

معاون فرهنگی و اجتماعی اوقاف قم :
جشن غدیر در 35 بقعه استان قم برگزار می شود

معاون فرهنگی و اجتماعی اوقاف قم از برپایی جشن شب و شام غدیر در 35 بقعه 
متبرکه استان قم خبر داد.

به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، حجت الاسلام 
عطاءالله جباری ضمن تبریک فرا رسیدن دهه امامت و ولایت و عید سعید غدیر 
اظهار کرد: بر این اساس در 35 بقعه متبرکه استان قم مراسم جشن و سرور تدارک 
دیده شده است. او افزود: در شهر قم حرم های مطهر امامزادگانی همچون سید 
بن  علی  الدین)ع(،  جمال  مبرقع)ع(،  موسی  علی)ع(،  سید  شاه  معصوم)ع(، 
جعفر)ع(، جعفر شهید)ع(، ابواحمد)ع( و ... میزبان مراسم شب و شام غدیر خواهند 
بود که شامل سخنرانی اساتید حوزوی، مداحی مادحان اهل بیت عصمت و طهارت 
و برپایی ایستگاه صلواتی است. معاون فرهنگی و اجتماعی اوقاف و امور خیریه 
استان قم با بیان اینکه در بقاع متبرکه شهرستان های کهک و جعفریه نیز مراسم 
مشابهی برگزار می شود خاطرنشان کرد: برخی از این بقاع کاروان های شادی غدیر 
را هم تدارک دیده اند که در روز عید به حرکت در می آیند. او ادامه داد: مجموعه ی 

مراسم این روز در قم با عنوان کلی ولایت علوی، اکمال دین نبوی برگزار می شوند.

رییس دانشگاه صنعتی قم خبرداد:

افزایش ارتباط دانشگاه صنعتی قم
 با واحدهای تولیدی

رییس دانشگاه صنعتی قم گفت: ارتباط دانشگاه صنعتی قم با واحدهای تولیدی 
در دولت سیزدهم روند افزایشی یافت و در همین رابطه سال گذشته این دانشگاه در 
برگزاری همایش های تخصصی و رویدادهای مشترک مراکز آموزش عالی با صنایع و 
دستگاه های اجرایی رتبه هشت کشور را بدست آورد.  جلال رضایی نور در گفت وگویی 
بیان داشت: دانشگاه صنعتی قم ارتباط خوب و گسترده ای با مراکز تولیدی دارد و به 
همین خاطر اکثر دانشجویان این دانشگاه حتی قبل از فارغ التحصیل شدن، بستر 
ورود به بازار کار را پیدا کرده و کسب درآمد از محل فعالیت  در واحدهای صنعتی را پیدا 
می کنند. وی افزود: در همین راستا بر اساس آمار اعلام شده توسط وزارت علوم، در 
سال 1402 دانشگاه صنعتی قم با 87 درصد اشتغال فارغ التحصیلان در مقطع 
کارشناسی، رتبه سوم را در این خصوص بدست آورد که این موضوع نشان دهنده 

فرصت های خوب کاری برای فارغ التحصیلان و دانشجویان این دانشگاه است.

پادشاه دادگر

در زمان قدیم پادشاهی بود که دادگر بود و به افراد کشورش ستم نمی کرد این 
پادشاه همیشه هوای مردم معمولی را داشت و سعی می کرد عدالت را در کشور 
خودش برقرار کند و مردم در حکومت او در آسایش و رفاه بودند.    یک روز این پادشاه 
تصمیم گرفت که به سفر برود در آن روزها با کشتی به مسافرت می رفتند  وقتی که 
پادشاه سوار کشتی شد ناگهان کشتی او دچار طوفان شد و چیزی نمانده بود که 
کشتی پادشاه در میان امواج سهمگین دریا ز بین برود در این حال پادشاه به خداوند 
گفت: خدایا من همیشه پادشاه عادلی بودم و سعی کردم که میان مردم عدالت برقرار 
کنم و به کسی ظلم و ستم نشود حالا از تو می خواهم که کمکم کنی.   در این حال 
فرشته ای آمد و کشتی او را نجات داد از آن پس بسیاری از پادشاهان یاد گرفتند که 
اگر عدالت بکنند از نابودی در امان خواهند ماند.   با تشکر از محمد طاها حاجی پور 

کلاس چهارم و با آرزوی موفقیت برای ایشان که این متن را برای ما ارسال کرده اند.

دوست خوب من 
روز اول که وارد مدرسه شدم خیلی دلم می خواست که یک دوست خوب پیدا کنم 
و با او تا آخر سال دوست باشم   نگاه به این طرف و آن طرف کردم یک دفعه دیدم 
که دختری همسال خودم آن گوشه مدرسه ایستاده است اما کمی ناراحت بود رفتم 
سراغش اسمش را پرسیدم گفت: اسمم مریم است.  گفتم دوست داری با هم دوست 
باشیم؟گفت: بله.از او پرسیدم چرا ناراحتی؟ گفت: دلتنگ مادرم هستم  .گفتم: 
خوب است برویم پیش مدیر مدرسه با هم رفتیم پیش مدیر مدرسه که خانم مهربانی 
بود مدیر مدرسه خیلی به ما مهربانی کرد و به دوستم گفت که دخترم ناراحت نباش 
همین امروز ظهر مادرت را می بینی.  ظهر که شد با همدیگر رفتیم بیرون مدرسه 
همراه مادرمان به خانه رفتیم از آن روز به بعد مریم دیگر ناراحت نبود و با من دوست 
شد و من خیلی خوشحال شدم که یک دوست خوب پیدا کردم الان سه سال است 
که ما با همدیگر دوست هستیم.   با تشکر از سیده رامش حسینی کلاس سوم و با 

آرزوی موفقیت برای ایشان که این متن را برای ما ارسال کرده اند.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم ک

۴۰ درصد مصرف برق در استان قم 
در بخش خانگی است

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم گفت: در دهه آخر خردادماه امسال 
مصرف برق این استان در مقایسه با مدت مشابه سال قبل هشت درصد افزایش 

داشته است. 
یوسف صادقی در گفت وگویی با بیان اینکه سهم قم از انرژی و مصرف برق کشور 
1.2 درصد است، خاطرنشان کرد: حدود 40 درصد مصرف برق در استان قم در بخش 
خانگی صورت می گیرد که در ساعات پیک مصرف سهم مصرف بخش خانگی به 50 

درصد می رسد.
وی بیان کرد: 28 درصد انرژی برق قم در بخش صنعت و 13 درصد در بخش 
کشاورزی مصرف می شود که مدیریت مصرف برق در این 2 حوزه در کنار مصرف 

خانگی سبب جلوگیری از خاموشی ها می شود.
صادقی با اشاره به برخی از اقدامات انجام شده در راستای حفظ پایداری مصرف برق 
در قم، گفت: سال گذشته 300 کیلومتر از شبکه فشارضعیف و سیمی تبدیل به شبکه 

خود نگه دار و نوسازی شد که امکان سرقت و سایر چالش ها را به شدت کاهش داد.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق قم، افزود: همچنین طی یک سال گذشته 100 
دستگاه ترانس جهت حفظ پایداری و جلوگیری از کاهش ولتاژ در سطح استان نصب 

شده و 2 پست 63 کیلوولت نیز وارد مدار شده است.
وی عنوان کرد: ارتقای پست 63 شهرک شکوهیه و فرهنگیان نیز سبب شده تا طی 

یک سال گذشته زیرساخت های برق و پایداری آن را بهبود ببخشد.
کاهش 17 مگاواتی مصرف برق در ادارات استان قم

از کاهش میانگین 17  مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم همچنین 
مگاواتی مصرف برق در پی اجرای مصوبه هیئت دولت خبر داد.

وی افزود: این کاهش مصرف، نتیجه تلاش های ادارات برای رعایت بخشنامه ای 
است که از 15 خرداد تا 15 شهریورماه، دستگاه های اجرایی را ملزم به کاهش 30 

درصدی مصرف برق در ساعات اداری و 60 درصدی در ساعات غیراداری می کند.
صادقی همچنین از ادارات خواست تا با توجه  به تغییر ساعت کاری، اقدامات لازم 

برای کاهش 20 تا 25 مگاواتی مصرف برق را انجام دهند.
وی تأکید کرد که در صورت عدم رعایت این مصوبه، ابتدا اخطار و سپس قطع برق 

دستگاه های متخلف صورت خواهد گرفت.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم:

مشکلی در تامین شکر مورد نیاز
 استان نداریم 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم با بیان اینکه هیچ مشکلی در تامین شکر 
مورد نیاز استان نداریم گفت: نرخ توزیع شکر در حال حاضر با 35 هزار تومان به اضافه 
ده درصد مالیات بر ارزش افزوده تعیین شده و در مجموع با نرخ 38 هزار و 500 تومان 

به انبارها تحویل داده می شود.
سعید محمدی در گفت وگویی در خصوص وضعیت تامین کالاهای اساسی، عنوان 
کرد: همواره تلاش داریم که تامین کالاهای اساسی بدون هیچ مشکلی و به موقع انجام 
شود و با برنامه ریزی های انجام شده به شکل مستمر برای سه ماه آینده استان کالاهای 
راهبردی به صورت ذخایر وجود داشته و در حال حاضر مشکلی در بحث تامین برنج 

وارداتی، شکر و گندم در استان وجود ندارد.
محمدی ادامه داد: از ابتدای سال جاری یک هزار و 273 تُن شکر وارد استان کردیم 

که از این مقدار 801 تُن شکر توزیع شده است.
وی با بیان اینکه هیچ مشکلی در تامین شکر مورد نیاز استان نداریم، اضافه کرد: نرخ 
توزیع شکر در حال حاضر با 35 هزار تومان به اضافه ده درصد مالیات بر ارزش افزوده 

تعیین شده و در مجموع با نرخ 38 هزار و 500 تومان به انبارها تحویل داده می شود.
محمدی با اشاره به اینکه پیش بینی می شود امسال نیز همچون سال گذشته در 
حوزه گندم در سطح کشور به خودکفایی برسیم، گفت: قم یک استان وارد کننده گندم 

است و در بهترین شرایط خرید تضمینی گندم ما برای نیاز یک ماه است.
به لحاظ کیفی  ما  اینکه  به  اشاره  با  استان قم،  بازرگانی  و خدمات  مدیرکل غله 
گندم های بسیار مرغوبی را وارد استان کردیم، تصریح کرد: سال گذشته 14 هزار تُن 

خرید تضمینی گندم داشتیم که این میزان امسال به 16 هزار تُن رسیده است.
وی  افزود: برای تامین کالاهای مورد نیاز در ماه های محرم و صفر برنامه ریزی هایی 
انجام دادیم و منتظر تصمیمات ملی هستیم که کالای مورد نیاز هر استان ابلاغ شود؛ 

اما با توجه به ذخایر موجود هیچ مشکلی در حوزه تأمین کالاهای اساسی نداریم.
محمدی با بیان اینکه طرح استفاده از نان کامل از قم آغاز شد و امروز در برخی 
استان ها به خوبی در حال اجرا است، اظهار کرد: در سه دهه اخیر یکی از مسائل در 
حوزه امنیت غذایی حذف سبوس از آردهای تولیدی است؛ لذا فرهنگ مصرف نان 
مردم تغییر کرده و لذا طبع مردم به سمت مصرف نان های سفید رنگ سوق داده شده 

است.
وی یادآور شد: رسانه ها باید در حوزه تغییر فرهنگ مصرف نان و ارتقای آگاهی مردم 
از مصرف نان های سبوس دار و تاثیر آن در کاهش ابتلا به بیماری هایی همچون کم 
خونی، کبد چرب، یبوست، سکته های قلبی و مغزی که همه ناشی از عدم تأمین فیبر 

و املاح مورد نیاز بدن است، به ما کمک کنند.
 

مسئول کتابخانه مرکزی قم خبر داد؛

برگزاری کارگاه های آموزشی متنوع 
تابستانه در کتابخانه مرکزی 

مسئول کتابخانه مرکزی قم از برگزاری کارگاه ها و نشست های فرهنگی متنوع ویژه 
گروه های سنی مختلف در تابستان 1403 در این کتابخانه خبر داد.

و  کارگاه ها  نام  ثبت  آغاز  به  اشاره  با  قم  کتابخانه مرکزی  رمضانی، مسئول  مریم 
نشست های فرهنگی این کتابخانه در فصل تابستان ویژه گروه های سنی کودک، 
نوجوان و بزرگسال  گفت: علاوه بر برنامه های ماهانه کتابخانه مرکزی قم همچون 
محفل ادبی، نشست های نقد کتاب، روز بازی و ...، کارگاه ها و کلاس های ویژه به 
منظور ترویج فرهنگ کتاب و کتابخوانی، غنی سازی اوقات فراغت و مهارت افزایی 

اعضای کتابخانه از ابتدای تیر ماه در نظر گرفته شده است.
وی افزود: در بخش کودک کتابخانه، کارگاه های آموزش نقاشی، خوشنویسی، نجوم، 
شطرنج، خلاقیت، آموزش رباتیک، چرتکه، نقالی و ذهن طلایی از جمله برنامه های 

تابستانی خواهد بود.
رمضانی تصریح کرد: کتابخانه مرکزی قم در این ایام همچنین با برگزاری برنامه های 
متنوع فرهنگی و آموزشی در قالب کلاس های تابستانی شامل صحیح خوانی متون 
کهن، حافظ خوانی، طراحی چهره، سیاه قلم، گویندگی و فن بیان، معرق کاری، 
پایتون، کامپیوتر، شاهنامه خوانی، کار با چوب، طراحی سایت، طب سنتی، بورس، 
طراحی و ساخت عروسک و ... میزبان اعضای کتابخانه در رده های سنی نوجوان، 
جوان و بزرگسال است. وی همچنین اظهار داشت: علاوه بر این برنامه های تابستانی، 
ویژه برنامه های مناسبتی، جشن، نقد و بررسی کتاب، رونمایی از کتاب و ... همچون 
گذشته در کتابخانه برگزار می شود. مسئول کتابخانه مرکزی قم ادامه داد: در طراحی 
دوره های آموزشی و برنامه های کتابخانه تلاش شده تنوع سلایق و علایق اعضای 
کتابخانه در نظر گرفته شود و کارگاه های متنوعی از مهارت های رایانه ای تا فعالیت های 

فیزیکی در کتابخانه برگزار خواهد شد.
 

با حضور پزشکان جهادی صورت گرفت :

ارائه خدمات درمانی رایگان
در منطقه شیخ آباد قم

با حضور پزشکان جهادی در قالب پویش چله خدمت، خدمات درمانی رایگان در 
منطقه شیخ آباد قم ارائه شد.

به گزارش ایمان به نقل از دانشگاه علوم پزشکی قم،مرحله دیگر از طرح شهید 
رهنمون تحت عنوان پویش چله خدمت به مناسبت گرامیداشت یاد شهدای خدمت 
اجرا شد.  در این مرحله پزشکان و کادر درمان گروه جهادی بسیج جامعه پزشکی 

استان قم در منطقه شیخ آباد به صورت رایگان ارائه خدمت کردند. 
 در این پویش پزشکان متخصص عفونی، اطفال، زنان، جراح، چشم و عمومی حضور 
داشتند. همچنین کارشناسان بینایی سنجی، مامایی و پرستاری با ارائه خدمات 
سنجش سلامت در این طرح شرکت نمودند. ارائه داروی رایگان در کنار ویزیت و مشاوره 

از جمله فعالیت های این گروه درمانی بود.

این روزها که از پس حقوق بخور و نمیر بسیاری 
از کارمندها که زن و شوهر شاغلند و برای هر اقدام 
هزینه سازی باید کلی برنامه ریزی کنند تا بتوانند 
این مرحله را نیز بگذرانند. حالا تصور را ببریم سمت 
انتخاب محل سکونت و اجاره یا خرید خانه. در این 
شرایط اقتصادی باید چه کنند؟ »خبرگزاری فارس« 

گزارشی از این موضوع داشته که می خوانیم. 
جیزه«،  نزن،  دست  اون  »به  بشین!«،  »»بچه، 
همسایه ها  »نپر،  خطرناکه«،  نرو،  طرف  »اون 
شنیده  را  عبارات  این  ما  همهٔ  میشن«  شاکی 
پرخاش،  جز  نتیجه ای  که  عباراتی  گفته ایم.  یا 
لجبازی یا سرخوردگی کودک ندارد.در این گزارش 
مسائل  این  عواقب  بررسی  و  ریشه شناسی  به 
می پردازیم. مهندس »حسین کریمی« پژوهشگر، 
طراح و مدرس معماری و شهرسازی ایرانی اسلامی 

در این باره برایمان می گوید.
معماری وارداتی مانع خلاقیت کودک

با ورود معماری وارداتی و غربی مثل آپارتمان های 
کاهش  و  پرخاش  افزایش  شاهد  کوچک مقیاس 
و  روحی  رشد  عدم   آن  پی  در  و  کودکان،  فعالیت 
آنان بوده ایم. حتی  فیزیکی و عدم  رشد خلاقیت 
به  مجازی  بازی های  به  کودکان  میل  از  بخشی 
به  گزارش  این  است.در  بازی  فضای  نبود  علت 
برخی تأثیرات مخرب این نوع معماری بر کودکان 
تأثیر  نحوهٔ  بعدی  قسمت های  در  می پردازیم. 
»هنردرمانی معماری« )آرت تراپی( را شرح می دهیم 
تا با ذکر برخی مصادیق و راهکارهای کارآمد، اندکی 
کودکان  بر  وارداتی  معماری های  مخرب  اثرات  از 

بکاهیم.
معماری آپارتمانی مانع رشد کودک می شود

شده  کودکان  بازی  بر  اکید  توصیهٔ  اسلام  در 
است. امام صادق علیه السلام می فرمایند »بگذار 
فرزندت تا هفت سال به بازی بپردازد، در هفت سال 
دوم به او ادب بیاموز و در هفت سال سوم مراقب 
حالات  وجود  نیز  )ص(  محمد  باش.«حضرت  او 
هیجانی و جوشش در طفل خردسال را نشانهٔ مثبتی 
دانسته و فرموده اند »شیطنت و ستیزه جویی کودک 
نشان دهندهٔ افزایش عقل و اندیشهٔ او در بزرگسالی 
روانشناسان  و  پزشکان  امروزه  که  است.«واقعیتی 
هم آن را تأیید می کنند؛ آنها می گویند بازی موجب 
افزایش خلاقیت کودکان می شود و تأثیر بسزایی بر 
هوش هیجانی و عاطفی و حتی منطقی کودکان 
دارد.کریمی با این مقدمه می گوید: »دانشمندان 
رشد  6سالگی  تا  انسان  مغز  90درصد  معتقدند 
می کند. این امر اهمیت و ضرورت فراهم کردن بستر 
فیزیکی رشد و تعالی کودکان را نشان می دهد. مغز 
به طور باورنکردنی، در سال اول 2 برابر می شود. تا 
3سالگی تا حدود 80 درصد اندازهٔ مغز بزرگسالان 
و تا 6سالگی تا 90 درصد رشد می کند. اما معماری 

وارداتی خصوصاً آپارتمان های کوچک مقیاس بستر 
مناسبی برای رشد کودکان نیست.«

پوکی استخوان در کمین کودکان آپارتمانی
وارداتی  معماری  آسیب های  به  اشاره  با  کریمی 
به  اول  وهلهٔ  در  آپارتمانی  »کودکان  می گوید: 
می شوند.  مبتلا  وزن  افزایش  سپس  و  کم تحرکی 
کمبود  دچار  آفتاب  نور  ناکافی  دریافت  به دلیل 
کم کم  می شوند.  استخوان  پوکی  و   D ویتامین 
کبد آنها چرب می شود و میزان کلسترل و چربی 
خون شان بالا می رود. بیماری های قلبی و عروقی 
حتی در سنین خردسالی گریبان شان را می گیرد. 
آنها در آپارتمان از بازی هیجانی محروم هستند و 
اگر بخواهند برخلاف قواعد آپارتمان نشینی قدمی 
جدی  ملامت  و  مخالفت  با  کنند،  بازی  و  بردارند 

همسایگان روبه رو خواهند شد.«
معماری نامناسب خانه و خشم کودکان

آپارتمان های کوچک با جلوگیری از تخلیهٔ هیجانات 
کودکان، این هیجانات را به عصبانیت و بیش فعالی 
تبدیل می کنند. در برخی مطالعات دانشگاه های 
اروپایی حتی به ناامیدی کودکان در بزرگسالی نیز 
اشاره شده است.کودکان آپارتمانی همیشه متهم به 
پرخاشگری بوده اند. درحالی که کودکان فطرتاً شاد و 
بازیگوش هستند و این بازیگوشی باعث فزونی عقل 
از  اعتقاد کریمی »جلوگیری  به  آنان خواهد شد. 
بازیگوشی کودکان درواقع جلوگیری از رشد طبیعی 
اول  ردیف   متهم  پس  بود.  خواهد  آنان  فطری  و 
خشم کودکان، بزرگسالان هستند که با بی تدبیری 
و انتخاب ناصحیح معماری و خانه هایشان، بستر 

نامناسبی برای رشد کودکان انتخاب کرده اند.«
کودکان آپارتمانی، نسل درونگرا

آپارتمان های  در  کودکان  بازی  از  جلوگیری 
قوطی کبریتی در واقع موجب تخلیه نشدن هیجانات 
و  و عاطفی  نکردن هوش هیجانی  کودکان، رشد 

منطقی، رشد نکردن قوهٔ تخیل، رشد نکردن مهارت 
و قدرت فیزیکی و چاقی آنان شده است.کریمی با 
بیان این موضوع می گوید: »کودکان پرورش یافته در 
آپارتمان های کوچک به دلیل فعالیت فیزیکی کم، 
بیشتر به سمت درونگرا، حساس و زودرنج شدن و 
کاهش تناژ صدا می روند. برخلاف کودکان شهری، 
بازی  فضای  داشتن  به دلیل  روستانشین  کودکان 
طبیعی، بسیار پویا، فعال، پرقوت و سرشار از انرژی 
موجب  روستا  در  کودکان  انرژی  تخلیهٔ  هستند. 

خواب و خوراک بهتر آنان نیز می شود.«
تبلیغات، عامل تمایل روستاییان به 

آپارتمان نشینی
کشور  آیندهٔ  که  خطری  این  متهمان  کریمی 
غربگرا،  شهرسازان  و  معماران  می کند،  تهدید  را 
مسئولان وزارت راه و شهرسازی و در نهایت مردم 
اجبار  به  که  »مردمی  او  اعتقاد  به  اما  می داند. 
آپارتمان های کوچک را انتخاب می کنند با افرادی 
آپارتمان می شوند،  به دلیل غرب زدگی، عاشق  که 
فرق دارند.«این پژوهشگر معماری ایرانی اسلامی 
اینکه  با  هم  روستاها  در  امروز  اینکه  به  اشاره  با 
کمبود زمین نداریم، شاهد آپارتمان نشینی هستیم 
به  روستانشینان  گرایش  دلایل  از  »یکی  می گوید 
آپارتمان نشینی و فرهنگ غربی صداوسیما است. 
مثلًا در فیلم ها همیشه صاحبان زندگی های شاد، 
زیبا و لاکچری ساکن ساختمان های غربی با نمای 
رومی و... هستند. اما برای نمایش زندگی ضعیف و 
سطح فرهنگی پایین، از لوکیشن خانه های قدیمی 
ایرانی استفاده می شود. این شرطی سازی در ذهن 
مردم تأثیر بسزایی دارد.«با توجه به نکات گفته شده 
همین  در  اسلامی  طراحی  به  می توان  هم  باز 
آپارتمان هایی که مانع رشد صحیح کودکان هستند، 
پرداخت. نکاتی وجود دارد که می توان بخشی از آنها 

را در هر خانه ای و با هر ظرفیتی ایجاد کرد.«

در گفت وگو با یک مدرس معماری و شهرسازی ایرانی اسلامی مطرح شد؛

خانه هایی برای تربیت نسلی درونگرا

محمد طاها حاجی پور کلاس چهارم *

والدین عزیز اگر فرزندتان در دوره نوجوانی است یا قرار است بزودی این مرحله 
از زندگی را تجربه کند، این مطلب برای شماست و خواندن آن را توصیه می کنیم.

عبور از جاده پر پیچ و خم زندگی همیشه راحت نیست! تا بتوانید بلد راه شوید و 
افسار زندگی را به دست بگیرید باید پستی  و بلندی های زیادی را رد کنید. یکی از 
سخت ترین گذرگاه های زندگی برای هر فردی دوره نوجوانی است. دوره ای پر از 
تناقض ها و سوالات! طوفان های فکری زیادی سراغ نوجوان ما می آید و این سوال 
مطرح می شود که ما به عنوان والدین چگونه جواب سوالات آن ها را پیدا کنیم؟ با 
راهنمایی درست والدین این دوران می تواند نقطه عطف زندگی نوجوان ما شود. این 
خیلی مهم است والدین آگاه باشند و شناخت بیشتری از این دوران بدست بیاورند 
تا بتوانند فرزند خود را از تلاطم های نوجوانی نجات دهند. اگر شما هم دوست دارید 
فرزندان نوجوانتان به خوبی از این مرحله عبور کنند باید آگاهی خود را افزایش 
دهید. دکتر »سمانه پورحاتم« مدرس حوزه و دانشگاه، مشاور و کارشناس خانواده 

در اینباره چنین برایمان می گوید:
والدین عزیز نوجوانان را دریابید!

وقتی انتخاب می کنیم بعد از ازدواج و تشکیل خانواده بچه دار شویم پس حتما 
باید این آمادگی را در خود ایجاد کنیم که پدر و مادر شدن همان قدر که جذاب و 
دوست داشتنی است همان قدر هم ممکن است سخت و نیازمند صبر بسیار 
باشد. تربیت هدفمند فرزند نیازمند بالابردن آگاهی است، پس والدین باید خیلی 
حواسشان جمع باشد که نقش اثرگذار و مفیدی برای فرزندشان داشته باشند اما 
باید چه کار کنند؟ استاد پورحاتم کارشناس تربیتی سعی می کند پاسخ سوال 
ما را چنین بدهد: » در این فضایی که متاسفانه در فضای مجازی و جامعه ایجاد 
شده است یا حتی بعضی فضاهای آلوده که در بعضی از مناطق خاص دیده 
می شود، ظاهری که برخی از نوجوانان بر اثر تقلید انتخاب می کنند و لباس هایی 
که می پوشند و متاسفانه لباس هایی که برای نوجوانان در بازار عرضه می شود به ما 
هشدار می دهند که باید بیشتر از قبل به فکر نوجوانمان باشیم. با توجه به اینکه 
نوجوانان در این مرحله به ظاهر خود بسیار اهمیت می دهند و همین طور کمی 
دچار تزلزل اعتقادی می شوند و چراهای زیادی در ذهن آن ها ایجاد می شود شرایط 
را به نحوی فراهم کرده است که نوجوان تحت فشار باشد و مسائلی به وجود  آید که 

تنش بین والدین و نوجوان ها متاسفانه زیاد می شود.
پازل های رفتاری والدین شخصیت فرزندان 

را شکل می دهد!
خیلی وقت ها دیده ایم که والدین از این گله و شکایت دارند که واقعا در هر شرایطی 
نمی شود مدارا کرد و فرزندمان حسابی کلافه مان کرده است؟ قبل از هر چیزی این 

سوال را از خود بپرسید که شاید اولین دلیل آشفتگی فرزندتان خود شما هستید؟ 
اصلا حواستان به رفتارتان با آن ها است؟ خیلی وقت ها والدین بدون توجه به سن 
و سال فرزندشان هر صحبتی را در حضور فرزندشان مطرح می کنند هر فیلمی را 
بدون توجه به محتوای آن کنار فرزندشان نگاه می کنند و هر موسیقی که دوست 
دارند گوش می کنند در حالیکه نمی دانند این رفتارها چه اثر بدی بر شخصیت 
فرزندشان می گذارد این کارشناس در این مورد می گوید: قبل از هر چیزی والدین 
را  این دوره  بروید و ویژگی های  و بیشتر به سمت آگاهی  بزرگوار صبوری کنید 
بشناسید و نیازهای نوجوانتان را پیدا کنید و بدانید چگونه باید با آن ها برخورد کنید 
که وارد تنش نشوید و اگر خدایی ناکرده اختلافی پیش آمد این تنش ها باعث نشود 
فرزندانتان روز به روز از شما دورتر شوند یا به فضای بیرون و به گروه افراد هم سال 

گرایش پیدا کنند.
از تاثیر محتواهای آثارنمایشی غافل نشوید!

متاسفانه این دور بودن از خانواده آسیب های زیادی از جمله پناه بردن به فضای 
مجازی دارد و باعث می شود نوجوانان بیشتر وقتشان را در دنیای مجازی صرف 
کنند که آسیب این معضل هزاران برابر بیشتر از این است که شما حوصله کافی برای 
صحبت کردن با نوجوانتان نداشته باشید. امروزه متاسفانه خوراک فکری نوجوانان 
فیلم های  خانگی،  نمایش  شبکه  سریال های  نیست  مناسبی  فکری  خوراک 
سینمایی و… محتوایی مناسب نوجوانان ندارند. در تمام سریال های شبکه خانگی 
سیگار کشیدن را یک امر کاملًا طبیعی نشان می دهد و شخصیت های مثبت 
و منفی داستان سیگار می کشند و فرقی نمی کند زن یا مرد باشند و نوجوانان 
متاسفانه الگوبرداری می کنند، در این سریال ها فرد در هر حالتی چه ناراحت باشد 
و دچار رنجش یا وقتی که کمبودهایی دارد و از مسایلی ناراحت است به سیگار پناه 
می آورد و تمام اینها ترسیم کننده یک الگوی نامناسب برای فرزندان است. پیام 
این سریال ها برای نوجوانان شاید این باشد وقتی احساس کردی کسی را نداری، 

ناراحتی و… سیگار پناه مناسبی برای این لحظه های شماست.
حرمت فرزندتان را حفظ کنید!

والدین عزیز حواستان به سن و سال نوجوانتان باشد بلوغ لزوماً دلیل بلوغ عقلی 
فرزندتان نیست. دکترپورحاتم برای ارتباط بهتر با نوجوانان هم چنین برایمان می 
گوید: در کناربچه هایتان باشید و رابطه تان با همدیگر را خوب کنید اگر جایی 
خطایی از آن ها می بینید با حفظ احترام و حفظ حرمت فرزندانتان برخورد کنید 
اگر قانون می گذارید اگر تذکر می دهید حتما با حفظ حرمت باشد اگر بچه ها 
احترامشان حفظ شود رابطه شما با آن ها خراب نمی شود پس مراقبت کنید که 

رابطه شما خراب نشود و چالش های دوره نوجوانی تمام شود.

در گفت وگو بایک مدرس دانشگاه و کارشناس خانواده مطرح شد؛

بلوغ نوجوان، بلوغ عقلی او نیست!

سیده رامش حسینی کلاس سوم *
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سخنگوی صنعت آب کشور با اشاره به پیشبرد برنامه منابع و مصارف آب برای عبور بدون تنش از تابستان جاری، گفت: 
تعرفه پلکانی برای مشترکان پر مصرف و بد مصرف در راستای مدیریت منابع آبی اعمال می شود.

"فیروز قاسم زاده"، از افزایش 6 درصدی ورودی سدهای کشور با توجه به بارندگی های اخیر و پوشش برفی مناسب، 
نسبت به سال گذشته خبر داد و گفت: البته آب ورودی به مخازن سدهای کشور در مقایسه با متوسط پنج ساله، کاهش 

15 درصدی را به ثبت رسانده است.
سخنگوی صنعت آب کشور افزود: در این شرایط خروجی سدها کنترل می شود، همچنین مصارف طبق برنامه ای 
که در پاییز مصوب و در اسفند مورد بازنگری قرار گرفته بود مورد توجه ویژه قرار دارد تا با کمترین تنش در تمام حوزه های 
مصرفی عبور ایمن از تابستان جاری صورت گیرد. وی تصریح کرد: بر این اساس کنترل خروجی آب از مخازن سدها 
نسبت به متوسط پنج ساله حدود 27 درصد کاهش را نشان می دهد. قاسم زاده با بیان اینکه به دلیل بارندگی های مناسب 
در ماه های اخیر میزان پرشدگی مخازن 20 سد کشور به بیش از 100 درصد رسیده است، ادامه داد: هم اکنون میانگین 
میزان پرشدگی سدهای کشور 66 درصد است و با توجه ورود به فصل تابستان در شیب نزولی حجم مخازن سدها قرار 
گرفته ایم. وی اظهار کرد: حجم موجود مخازن نسبت به سال گذشته 8 درصد افزایش یافته و در مقایسه با متوسط پنج 
ساله با توجه به پیشبرد برنامه مدیریت منابع و مصارف از سمت وزارت نیرو در کنار همکاری کشاورزان، خانوارها و غیره 
حدود 5 درصد حجم موجود مخازن رشد را به ثبت رسانده است. سخنگوی صنعت آب کشور یادآور شد: میزان پرشدگی 
سد تهران نسبت به سال گذشته 16 درصد افزایش یافته و در شرایط مطلوبتری قرار دارد؛ در عین حال با توجه به مصارفی 
که در پیش روست و با درنظر گرفتن آمار به ثبت رسیده از سال های پرآب و نرمال می توان گفت که در شهر تهران با کاهش 
حجم مخازن روبرو هستیم. سخنگوی صنعت آب با بیان اینکه برنامه ریزی لازم برای عبور بدون تنش برای تامین آب شرب 

تهران صورت گرفته است، افزود: این شرایط نیازمند همکاری شهروندان در موضوع مدیریت است.

مدیرعامل سازمان اموال تملیکی گفت: اموال کوروش کمپانی شامل موبایل و تعدادی خودرو با اولویت در تیرماه جاری از 
طریق مزایده به فروش خواهد رسید تا وجوه حاصل از آن در اختیار شکات قرار گیرد.

سید عبدالمجید اجتهادی صبح روزشنبه در نشست خبری با بیان اینکه در سال های گذشته اموال تملیکی مغفول مانده 
بود، اشاره به اقدامات انجام شده این سازمان در دولت رئیس جمهور شهید اظهار کرد: تمام اقدامات، پیشرفت ها و رکوردهایی 
که طی سه سال گذشته صورت گرفته است در سایه تعامل دستگاه های مختلف به ویژه تعامل قوه مجریه و قضائیه بوده است 

و به گفته رئیس جمهور شهید اموال تملکی نماد تعامل و هماهنگی بین دستگاهی است.
رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی افزود: با هماهنگی که در دولت سیزدهم، کالاهای 

متروکه در انبارها که سال ها مانده بودند و تاریخ مصرف آنها گذشته بود منهدم و بقیه کالاها به چرخه تولید بازگشت.
وی با اشاره به اقداماتی که برای نخستین بار در سازمان صورت گرفت، گفت: تدوین برنامه تحول محور، تقدیر در جشنواره 
شهید رجایی، تبدیل شدن به نهمین شرکت دولتی سودده، کسب مقام برتر در اقدامات برجسته در سازمان های زیرمجموعه 
وزارت امور اقتصاد و دارایی و سایر اقدامات و رکوردهایی که جابه جا شد برای صیانت از بیت المال و با تعامل قوه مجریه و قضائیه 
اتفاق افتاد. اجتهادی با بیان اینکه کارنامه اموال تملیکی در دولت سیزدهم درخشان است و به گفته رئیس قوه قضائیه انقلابی 
صورت گرفت، تصریح کرد: علاوه بر تعیین تکلیف ابر پرونده های رسوبی که مربوط به دهه 90 بود تعیین تکلیف کالاها با رشد 
547 درصدی به ارزش 83 هزار میلیارد تومان انجام شد. وی ادامه داد: در بخش اعاده کالاها رشد یک هزار و 20 درصدی 
داشتیم، یعنی کالاها به دست صاحبان اصلی و چرخه تولید بازگشت همچنین رشد 610 درصدی فروش کالا و رشد 161 
درصدی استرداد کالاها در این دولت به ثبت رسید. رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
با بیان اینکه در سال 1402 نسبت به 1401 انهدام 26 درصد منفی بوده است اما کالاهای سلامت محور با حضور مسئولان 

مربوطه پس از بررسی و کنترل استانداردها در صورت نداشتن استانداردهای لازم منهدم شد.

سخنگوی صنعت آب کشور :

تعرفه آب مشترکان پرمصرف و بدمصرف پلکانی محاسبه می شود
مدیرعامل سازمان اموال تملیکی:

۲.3 هزار تن چای دبش به فروش رسید

وزیر نفت :

تولید نفت به ۴ میلیون بشکه
 در روز می رسد

وزیر نفت گفت: دولت سیزدهم تولید نفت ایران را از2 میلیون و 200 هزار بشکه 
به 3 میلیون و 600 هزار بشکه رساند، تا دو روز آینده 5 پروژه پتروشیمی با حضور 

سرپرست ریاست جمهوری به بهره برداری می رسد.
جهرمی  بهادری  علی  با  مشترک  خبری  نشست  در  نفت  وزیر  اوجی  جواد 
سخنگوی دولت و علی سلاجقه رئیس سازمان حفاظت محیط زیست، اظهار 
داشت: در دولت سیزدهم 153 پروژه در بخش های بالادستی و پایین دستی به 

ارزش 34 میلیارد به سرانجام رسید.
وی افزود: سال 1400 که فعالیت را شروع کردیم فروش نفت پایین بود و مختومه 
ماندن پروژه ها سبب شده بود که نیروهای وزارت نفت بی انگیزه شوند؛ همچنین 

20 تا 30 میلیون بشکه نفت فوق سنگین نیز بر روی کشتی ها مانده بود.
وزیر نفت ادامه داد: در دولت قبل به سبب عدم فروش نفت، تمامی مخازن 
خشکی و دریایی ایران پر شده بود و 12 کشتی VLCC به ظرفیت هر کدام 2 تن 

وظیفه ذخیره سازی را بر عهده داشتند.
اوجی گفت: هر 6 ماه یک بار در دولت قبل یک کشتی می خریدند تا با استفاده 

از آن بتوانند میعانات گازی و نفت فوق سنگین را ذخیره کنند.
وزیر نفت گفت: ذخیره سازی نفت و میعانات سبب کاهش تولید گاز شده بود و 
این موضوع باعث آسیب رسانی به نیروگاه ها و عدم دریافت سوخت در نیروگاه ها 

بود که منجر به خاموشی در سال 1399 شد.
وی بیان کرد: این کشتی ها سالانه 460 میلیون دلار به کشور ضربه می زدند که 
در دولت سیزدهم نه تنها کشتی خریده نشد، بلکه تمامی ذخیره ها نیز به فروش 

رشید.
اوجی اضافه کرد: با استفاده از روش های نوین در حوزه فروش نفت و دیپلماسی 
موفق انرژی توانستیم تا اوایل سال 1401 همه میعانات گازی را به فروش برسانیم.

اجرای 300 پروژه نفتی و گازی به ارزش 120 میلیارد دلار
وزیر نفت گفت: برنامه ما در ابتدای دولت این بود که پروژه های نیمه کاره و 
تولیدی را در اولویت قرار دهیم که از جمله آنها طرح های ذخیره سازی، توسعه 
میادین، جمع آوری گازهای فلر، انتقال فرآورده بود. در حال حاضر نیز بیش از 

300 پروژه به ارزش 
و برنامه ریزی شده تا تولید نفت در سال 1403 به 4 میلیون بشکه در روز برسد. 
تولید گاز نیز 53 میلیون متر مکعب افزایش پیدا کرد؛ علاوه بر آن ظرفیت تولید 

پتروشیمی نیز 10 میلیون تن افزایش یافت و به 100 میلیون تن در سال رسید.
گفت:  شد،  خواهد  افتتاح  پتروشیمی  طرح   5 تا   4 اینکه  اعلام  با  اوجی 
سرمایه گذاری 5 میلیارد دلاری در جمع آوری گازهای فلر سبب جمع آوری 30 
میلیون گاز فلر تا پایان سال خواهد شد که این عدد برابر با تولید یک فاز پارس 

جنوبی است.
وزیر نفت گفت: رکورد بی سابقه ای در تولید گاز ثبت کردیم و در نشست اجلاس 
GCF توانستیم رتبه اول افزایش تولید گاز کشورهای عضو این گروه را به دست 
آوریم. این در صورتی است که رشد متوسط کشورها برابر با 2.5 درصد بود که ایران 

با 5 درصد رشد، رتبه اول را کسب کرد.
وی تاکید کرد: کیفی سازی فرآورده های نفتی در 9 پالایشگاه انجام شده و 
تولید بنزین از 96 به 114 میلیون لیتر در روز و گازوئیل نیز از 105 تا 114 میلیون 
لیتر در روز در دولت سیزدهم افزایش پیدا کرد که تا یکی دو سال آینده تمامی 
پالایشگاه ها کیفی سازی خواهند شد. 75 درصد بنزین کشور و 60 درصد گازوئیل 

نیز یورو 4 و 5 است.
اوجی با تاکید بر اینکه ظرفیت ذخیره سازی گاز یک میلیارد متر مکعب افزایش 
یافته است، گفت: 23 میلیارد دلار نیز صرف توسعه میادین با اولویت میادین 

مشترک شد.

مدیر کل دفتر بازرسی و نظارت وزارت جهاد کشاورزی خبرداد:

کشف بالغ بر 5هزار مورد تخلف
 در مراکز توزیع کالاهای اساسی

مدیر کل دفتر بازرسی و نظارت وزارت جهاد کشاورزی از کشف بیش از 5 هزار و 
570 مورد تخلف در مراکز توزیع کالاهای اساسی سراسر کشور و معرفی متخلفان 

به مراجع تعزیراتی خبر داد.
مسعود امراللهی، مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی با اشاره به 
کشف بیش از 5 هزار و 570 مورد تخلف در مراکز توزیع کالاهای اساسی، گفت: 
این تعداد تخلف در مدت دو ماه گذشته از تعداد 36 هزار و 850 مورد بازرسی از 
مراکز تأمین و توزیع کالاهای اساسی، انبارها و سردخانه ها کشف و متخلفان به 

سازمان تعزیرات حکومتی ارجاع داده شدند.
وی با قدردانی از همکاری مردم و در راستای اطلاع رسانی از عملکرد بازرسی 
و نظارت وزارت جهاد کشاورزی برای احقاق حقوق عمومی افزود: طرح نظارتی 
بهاره دفتر بازرسی و نظارت وزارت جهاد کشاورزی از اول اردیبهشت ماه سال 

جاری تا پایان خرداد ماه در سراسر کشور انجام شد.
به گفته امراللهی گران فروشی، عرضه خارج از شبکه، احتکار، عدم ثبت در 
سامانه جامع انبارها و جامع تجارت و همچنین عدم رعایت قیمت گذاری در صدر 

موارد تخلف قانونی قرار داشته است.
مدیر کل دفتر بازرسی و نظارت وزارت جهاد کشاورزی همچنین گفت: به منظور 
مقابله با تخلفات احتمالی و رفاه حال مصرف کنندگان از اول تیر ماه سال جاری تا 

پایان شهریور ماه نیز طرح نظارتی ویژه تابستان برگزار می شود.
وی با تاکید بر اینکه در مرحله جدید عمده برنامه بازرسان این دفتر به بازبینی 
مجدد گلوگاه های بروز تخلف اختصاص می یابد، ادامه داد: مصرف کنندگان 
کالاهای اساسی به ویژه در شبکه عمده خرید و فروش کالا می توانند موارد تخلف 
را به سامانه 124 اطلاع دهند تا سریعاً از سوی بازرسان وزارت جهاد کشاورزی 

مورد بررسی و متخلفان به مراجع تعزیراتی معرفی گردند.

رئیس سازمان امور اراضی کشور خبرداد

تسهیل واگذاری زمین برای اجرای 
طرح های کشاورزی و تولیدی

رئیس سازمان امور اراضی کشور گفت: واگذاری زمین برای اجرای طرح های 
کشاورزی و تولیدی تسریع و تسهیل می شود.

رضا افلاطونی رئیس سازمان امور اراضی کشور در نشست شورای معاونان و 
مدیران سازمان بر ساده سازی و تسهیل واگذاری زمین برای اجرای طرح های 
کشاورزی و تولیدی تاکید کرد و گفت: در فرایند واگذاری باید استعلامات زائد 

حذف و ارائه خدمات به مردم تسریع شود.
او افزود: دستورالعمل تخصصی واگذاری زمین برای طرح های کشاورزی و 
تولیدی به زودی تدوین و ابلاغ شود تا مشکلات بهره برداران در این حوزه حل 

شود.
رئیس سازمان امور اراضی کشور گفت: سازوکار نظارت ها در فرایند واگذاری باید 
ساماندهی و تقویت شود و طبق قانون دستگاه های صادر کننده موافقت اصولی و 

جواز تأسیس باید هر شش ماه یکبار گزارش های نظارتی خود را ارائه دهند.

یک کارشناس اقتصادی: 

برای وعده »زاکانی« به ۵00 تن طلا نیاز داریم

هادی حق شناس کارشناس اقتصادی گفت: برای توزیع ٢٠ گرم طلای مورد 
ادعای آقای زاکانی به ٢6 میلیون خانوار ایرانی به بیش از 5٠٠ تن طلا نیاز است که 
این میزان طلا وجود ندارد و اگر قرار باشد در قالب اعتبار باشد که اعتبار این وعده به 

اندازه نصف بودجه عمومی سال جاری است.
هادی حق شناس  در گفت وگویی اظهارداشت :برای توزیع ٢٠ گرم طلای مورد 
ادعای آقای زاکانی به ٢6 میلیون خانوار ایرانی به بیش از 5٠٠ تن طلا نیاز است که 
این میزان طلا وجود ندارد و اگر قرار باشد در قالب اعتبار باشد که اعتبار این وعده به 

اندازه نصف بودجه عمومی سال جاری است.
هادی حق شناس درباره ادعای اخیر زاکانی، نامزد انتخابات ریاست جمهوری 
درباره یارانه طلا اظهار داشت: این گزاره مردم که از طلا گشتن پشیمان گشته ایم، 
مرحمت فرموده ما را مس کنید، مصداق وعده طلایی آقای زاکانی است. برای 
توزیع ٢٠ گرم طلای مورد ادعای آقای زاکانی به ٢6 میلیون خانوار ایرانی به بیش از 
5٠٠ تن طلا نیاز است که این میزان طلا وجود ندارد و اگر قرار باشد در قالب اعتبار 

باشد که اعتبار این وعده به اندازه نصف بودجه عمومی سال جاری است.
وی ادامه داد: باید توجه داشت که یارانه یک مسکن بود و قرار نبود مردم به طور 
دایمی یارانه بگیرند، به مردم یارانه 45 هزار تومانی پرداخت شد و قرار این بود تا زمانی 

که زیرساخت ها به سطح مطلوب برسد و و زیر ساخت های حمل و نقل عمومی 
تکمیل شود. فلسفه یارانه این نبود که این مسکن دایمی باشد، در این صورت یارانه 
نقدی حکم مواد افیونی را برای مردم خواهد داشت. اگر امروز از مردم ایران پرسیده 
شود که بین یارانه نقدی و اشتغال فرزندان کدام گزینه را انتخاب می کنند، به طور 

قطع مردم به دنبال اشتغالزایی خواهند بود.
این کارشناس اقتصادی افزود: مردم ایران امروز به دنبال حفظ کرامت انسانی و 
عزت هستند و بین یارانه نقدی و اشتغال حتما اشتغال و اقتصاد مولد را انتخاب 

می کنند.
حق شناس با بیان اینکه اگر امروز مردم یارانه دریافت می کنند به دلیل این است 
که تورم سفره آنها را کوچک کرده است، گفت: مردم به دنبال تقویت اقتصاد خانوار 
هستند و موضوع اصلی هم همین است، گویی 4 کاندیدای حاضر از بین 6 کاندیدا 
در مناظره ها در مسابقه یارانه شرکت کرده اند و بجای اینکه برنامه ای برای بازسازی 

بنیان اقتصاد ارایه دهند، تنها از وعده نشدنی صحبت می کنند. 
وی تاکید کرد: این افراد هیچ برنامه ای برای زیرساخت های حمل و نقل عمومی، 
جلوگیری از اتلاف انرژی، اصلاح نظام ارزی و رفع ارائه نکرده اند. در حالیکه این 
افراد در حال حاضر در دولت حضور دارند و اگر این وعده هایی که از آن صحبت 

می کنند کارساز است چرا آنها را به رییس دولت سیزدهم برای اجرا ارایه نکردند. چرا 
این برنامه ها را در سه سال گذشته به اجرا نرساندند که امروز مردم در حمل و نقل 

عمومی، مصرف انرژی، مسکن و تورم مشکلی نداشته باشند.
مردم خواستار کاهش تورم هستند 

این کارشناس اقتصادی با بیان که معتقدم این وعده ها از جنس وعده هایی است 
که کاربری آن در حد همین انتخابات است و جنبه اجرایی ندارند، گفت: اگر این 
وعده هایی نظیر یارانه طلایی جنبه اجرایی داشت در همین سه سال گذشته باید به 

اجرا می رسید. موضوع مهم این است اساسا مردم این وعده  را باور نکردند.
حق شناس ادامه داد: آقای محسن رضایی هم در دوره های گذشته انتخابات 
وعده های این چنینی اقتصادی را با مردم می داد اما آیا مردم این وعده ها را باور 
می کردند و به آقای رضایی رای دادند؟ این بار هم مردم نه این وعده ها را باور می کنند 

و نه به آن رای می دهند.
وی تاکید کرد: دیدیم که در ادامه وعده یارانه طلایی، وعده رایگان شدن همه 
امور هم داده شد و مردم در فضای مجازی و فضای واقعی نگاه طنز به این وعده ها 

داشتند.
این کارشناس اقتصادی اظهار داشت: در اقتصاد با کسری بودجه و مشکل عدم 
تحقق رشد اقتصادی با کیفیت مواجه هستیم، مگر رییس مجلس که در انتخابات 
اعلام کاندیداتوری کرده اخیرا برنامه هفتم را تصویب نکرده  است و نمی داند که برای 
تحقق رشد اقتصادی ٨ درصدی سالانه باید ٢٠٠ میلیارد دلار سرمایه گذاری شود؟ 
اگر رشد اقتصادی را در برنامه اقتصادی خود می بیند فقط این سوال را پاسخ دهد 
که این ٢٠٠ میلیارد دلار را از چه منبع و محلی تامین خواهد کرد و با پاسخ به این 

پرسش بسیاری از مسائل و برنامه ها روشن خواهد شد.
وی با بیان اینکه گوش مردم از این وعده ها پُر شده است، ادامه داد: اگر هر دولتی 
امروز بتواند تورم را کنترل و کاهش دهد مردم نه یارانه طلایی از آن می خواهد و نه 
یارانه ریالی. اگر تورم کنترل شود و فرصت شغلی ایجاد شود مردم نیازی به یارانه 

نخواهند داشت.
ادعاهای برخی از نامزدها درباره دولت آقای روحانی دارند ظلم است 

این کارشناس اقتصادی درباره انتقادات برخی از نامزدهای انتخاباتی به عملکرد 
دولت یازدهم و دوازدهم اظهار داشت: این ادعاهایی که برخی از نامزدها درباره 
دولت آقای روحانی دارند ظلم است. سال های بین ٩٢ تا ٩6 جزو بهترین سالهای 
کاهش تورم در تمام بخش های اقتصادی کشور محسوب می شود. برای اولین بار در 
5 دهه گذشته دو سال پی در پی نرخ تورم در اقتصاد ایران تک رقمی شده بود. رشد 

اقتصادی سال ٩5 معادل سه سال رشد اقتصادی دولت سیزدهم بود. 
وی افزود: از آنجایی که برخی از نامزدها رفتار منصفانه ندارند این موضوعات را 
نمی گویند، درست که رشد اقتصادی در دولت دوازدهم منفی شد اما دلیل آن خروج 
از برجام و کرونا بود. متاسفانه هیچ از نامزدها به یاد ندارند که از سال ٩٨ جهان با 
کرونا مواجه شد و به همین دلیل نرخ رشد اقتصادی در جهان بعد از ده ها سال 
به اعداد منفی رسید. حال در این ایران هم با کرونا و هم با تحریم ها مواجه بودیم و 
در این شرایط رشد اقتصادی ایران مانند تمام کشورها منفی شد اما متاسفانه امروز 
آقایان این موضوعات را از یاد برده اند و قضاوت های منصفانه ای از عملکرد دولت 

یازدهم و دوازدهم ندارند.

بروز  دبیر کل فدراسیون صنعت نفت گفت: اگر خودروها 
شوند و مصرف را با افزایش راندمان کنترل کنند قطعا به جای 
118 میلیون لیتر مصرف روزانه بنزین حداکثر 60 میلیون لیتر 
مصرف روزانه خواهیم داشت و بخش عمده بنزین تولیدی در 
قابلیت صرفه جویی و صادرات خواهد  پالایشگاه های کشور 

داشت. 
عرفان افاضلی در گفت وگویی ، در خصوص موضوع ناترازی 
این اوضاع اظهار  اولویت دولت چهاردهم برای رفع  و  انرژی 
داشت: برای کاهش شیب رشد بسیار شدید ناترازی انرژی 
کشور بخصوص ناترازی گاز قاعدتا اولویت دولت باید به دو حوزه 
تولید و مصرف معطوف شود، دولت جدید در حوزه تولید باید 
بدنبال جذب سرمایه گذاری برای مشارکت در طرح فشارافزایی 
در پارس جنوبی باشد که 70 درصد گاز کشور را تامین می کند، 
در این حوزه باید بدنبال سرمایه گذاری برای اکتشاف میادین 
گازی جدید و توسعه و خصوصا میادین گازی کشف شده در 

شمال شرق کشور باشیم. 
حل ناترازی گاز؛ از سرمایه گذاری تا ذخیره سازی

وی افزود: همچنین باید ظرفیت ذخیره سازی گاز طبیعی 
را بالا ببریم چراکه در حال حاضر ظرفیت ذخیره سازی گاز 
طبیعی در کشور ما نسبت به میانگین جهانی بسیار کم است و 
این موضوع باتوجه به اینکه ناترازی تولید و مصرف در کشور ما 
فصلی بوده؛ حائز اهمیت است. در خصوص بحث بهینه سازی 
و کاهش مصرف انرژی توجه ویژه به افزایش راندمان تجهیزات 
و وسایل گازسوز بسیار حائز اهمیت است از جمله اینکه طرح 
بخاری های گازی و تعویض بخاری گازی فرسوده با بخاری های 
گازی گرید A  را دولت جدید مدنظر قرار دهد و با جلب سرمایه 
گذاری هایی که در حال حاضر موجود هستند و این امکان 
را دارند نسبت به تعویض 21 میلیون بخاری گازی گرید F و 
G  در کشور با بخاری های گازی گرید A اقدام کند و با جلب 
سرمایه گذاری هایی که در حال حاضر هم موجود است و این 
امکان را دارند نسبت به تعویض 21 میلیون بخاری گازی گرید 

F و G در کشور با A اقدام کند.   
چگونه تولید بنزین افزایش یابد؟ 

دبیر کل فدراسیون صنعت نفت خاطرنشان کرد: در موضوع 

هستند  اهمیت  حائز  چیز  چند  مشخصا  انرژی  حامل های 
یکی ارتقای کیفی و به سازی پالایشگاه هاست، پالایشگاه ها 
باید به لحاظ کیفی ارتقا پیدا کرده و بهسازی شوند تا بتوانند 
محصولات باارزش تری را تولید کنند و ظرفیت تولید بنزین 
کشور افزایش پیدا کند و این مستلزم افزایش ضریب نلسون و 
یا پیچیدگی در پالایشگاه ها است، مشخصا در حال حاضر 38 
درصد تولید پالایشگاه های کشور بنزین است و بخش دیگر 
خوراک ورودی به پالایشگاه تبدیل به گازوئیل و محصولاتی با 
ارزش کمتر مثل قیر، وکیوم باتوم و نفت کوره می شود که این 

موضوع مستلزم به سازی و ارتقای کیفی پالایشگاه ها است. 
می توانیم مصرف بنزین را به 60 میلیون لیتر در روز برسانیم

وی ادامه داد: همچنین لزوم توجه به تعویض خودروهای 
کمتر  مصرف  و  روز  استاندارد  با  خودرو  واردات  و  فرسوده 
موضوعی است که بارها مودرد توجه قرار گرفته و گفته شده اگر 
خودروها بروز شوند و مصرف را با افزایش راندمان کنترل کنند 
قطعا به جای 118 میلیون لیتر مصرف روزانه بنزین حداکثر 

60 میلیون لیتر مصرف روزانه خواهیم داشت و بخش عمده 
قابلیت صرفه جویی  پالایشگاه های کشور  در  تولیدی  بنزین 
به واردات  را  نیاز ما  و این می تواند  و صادرات خواهد داشت 
سوخت در فصل زمستان برای تولید برق و همچنین واردات 
قابل  مقدار  گذشته  سال  دهد،  کاهش  را  سوخت  گونه  هر 
توجهی سوخت وارد کشور شده که در صورت اصلاح روند تولید 
پالایشگاهی و همچنین اوضاع خودرو این موضوع قابل حل بود 

و می تواند ارزآوری هم داشته باشد.
خودروهای فرسوده مقصر مصرف 116 میلیون لیتر 

بنزین در روز
به گفته افاضلی؛ در حال حاضر ظرفیت روزانه تولید بنزین در 
کشور توسط پالایشگاه ها و ظرفیتی که در کشور برای تولید در 
پتروشیمی و پتروپالایشگاه ها وجود دارد حداکثر 116 میلیون 
لیتر است و ما به صورت روزانه با ناترازی تولید بنزین و مصرف 
مواجهیم بنابراین توجه ویژه به تعویض خودروهای فرسوده در 
ناوگان حمل و نقل عمومی و باری بسیار حائز اهمیت است 

چراکه بخش عمده ای از سوخت مصرفی به دلیل فرسودگی از 
دست می رود و بخش عمده ای از سوخت خودروهای فرسوده 

هدر می رود.
بالا رفتن راندمان نیروگاه ها گریزناپذیر است

وی تاکید کرد: موضوع دیگر اینکه دولت آینده باید توجه 
ویژه به افزایش راندمان مشعل ها و موتورخانه ها داشته باشد 
نیروگاه ها  در  گاز کشور  اینکه بخش عمده  از همه  و مهم تر 
مصرف می شود و باید به افزایش راندمان توجه ویژه صورت 
گرفته و نسبت به استفاده از تکنولوژی های جدیدتر، بهسازی 
که  گازی  قبال  در  تا  شود  اقدام  نیروگاه ها  کیفی  ارتقای  و 
مصرف می کنند؛ برق بیشتری تولید کنند و یا در قبال تولید 
به گذشته مصرف  مقدار مشخص برق؛ گاز کمتری نسبت 
کنند و ناترازی گاز را تاحدی جبران کنند.  دبیر کل فدراسیون 
صنعت نفت یادآور شد: در خصوص ناترازی گاز انتقال دانش 
و فناوری و انتقال تکنولوژی چه در حوزه تولید و چه در حوزه 
مصرف بسیار موثر ست و دولت جدید باید اهتمام ویژه ای را 
با موضوع جلب دانش و تکنولوژی و هدایت سرمایه گذاران 
در این حوزه داشته باشد. وی گفت: توجه ویژه به جایگزینی 
نیروگاه های راندمان بالا با نیروگاه های راندمان پایین و ایجاد 
نیروگاه های سیکل ترکیبی با راندمان بالا می تواند منجر به رفع 
بخشی از ناترازی شود، همچنین بهینه سازی و کاهش مصرف 
انرژی در حوزه تجهیزاتی که مصرف برق دارند از جمله توجه 
ویژه به موضوع مصرف برق و تجهیزات مورد استفاده در منازل 
مردم مثل کولرهای آبی و گازی و پمپ های چاه های کشاورزی 

موضوعاتی است که باید در دستور کار وزارت نیرو قرار گیرد. 
از تجدیدپذیرها غافل نشویم

افاضلی ادامه داد: در گزارش های پژوهش های مجلس به 
گسترش استفاده از نیروگاه های تجدیدپذیر خورشیدی و بادی 
که ظرفیت آن 124 گیگاواتی عنوان شده که از این میزان 70 
گیگاوات مربوط به انرژی خورشیدی و 50 گیگاوات مربوط به 
نیروگاه های بادی است، این برنامه موضوعی است که نمی توان 
از ظرفیت آن غافل شد، ضمن اینکه دوستدار محیط زیست 
است، کاهش مصرف آب و کربن را در پی خواهد داشت و در 

رفع ناترازی گاز هم موثر خواهد بود.

در گفت وگو با دبیر کل فدراسیون صنعت نفت مطرح شد: 

چالش ناترازی انرژی در دولت چهاردهم؛ از گاز تا بنزین 
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در رقابت های آزاد قهرمانی پاراتکواندو کشورصورت گرفت :

 کسب دو نشان طلا و یک مدال 
برنزتوسط  پاراتکواندوان قمی

تکواندوکاران استان قم در رقابت های آزاد قهرمانی پاراتکواندو کشور موفق شدند 
دو نشان طلا و یک گردن آویز برنز کسب کنند.

به گزارش  ایمان به نقل از روابط عمومی هیات تکواندو استان قم؛ پنجمین دوره 
مسابقات آزاد قهرمانی پاراتکواندو کشور - انتخابی تیم ملی نوجوانان و جوانان، روز 

یکم تیرماه در تهران سالن شهید کبکانیان برگزار شد.
وزن 58-  در  بزرگسالان؛ محمدرضا شعبانی  در گروه سنی  و  رقابت ها  این  در 
کیلوگرم بخش کیوروگی و علی لیاقت در بخش پومسه موفق شدند نشان خوشرنگ 

طلا را کسب کنند.
ابوالفضل شکوهی در وزن 45- کیلوگرم توانست ضمن ایستادن در جایگاه سوم، 

صاحب نشان برنز گروه سنی نوجوانان و جوانان این پیکارها شود.
عنوان  به  افشارزاده  محمدعلی  استاد  عهده  بر  قم  استان  آوران  مقام  هدایت 

سرمربی تیم و مربی پایه است.
گفتنی است؛ در صورت نظر کادر فنی و کمیته ملی پارالمپیک، محمدرضا 
شعبانی برای حضور در رقابت های قهرمانی جهان و ابوالفضل شکوهی جهت 
حضور در بازیهای آسیایی - تاشکند، می توانند یکی از نفرات دعوت شده به اردوی 

تیم ملی باشند.

در مسابقات جهانی ورزش پهلوانی و زورخانه ای؛

ورزشکار قمی قهرمان  جهان شد

»علی اکبر خاکدوست« ملی پوش قمی قهرمان بخش هنر های فردی رشته 
سنگ نخستین دوره مسابقات جهانی ورزش پهلوانی و زورخانه ای شد.

به گزارش ایمان ، »علی اکبر خاکدوست« ملی پوش قمی تیم ورزش زورخانه ای 
ایران در نخستین دوره رقابت های جهانی این رشته ورزشی توانست با ثبت امتیاز 
131 در بخش هنر های فردی رشته سنگ به عنوان قهرمانی برسد و صاحب گردن 

آویز طلا شود.
حضور 130  با  زورخانه ای  و  پهلوانی  ورزش  جهانی  مسابقات  دوره  نخستین 
ورزشکار از 23 کشور جهان در اصفهان برگزار شد و تیم ملی کشورمان در رده بندی 

تیمی این رقابت ها عنوان قهرمانی را از آن خود کرد.

در رشته های تفنگ بادی و تپانچه ؛

برترین های مسابقات تیراندازی بسیج و 
سپاه قم معرفی شدند

برترین های مسابقات تیراندازی بسیج و سپاه استان در رشته های تفنگ بادی و 
تپانچه معرفی شدند.

به گزارش ایمان، در بخش تفنگ بادی این رقابت ها مجید صمیمی قهرمان شد، 
امیرحمزه اکبری در جایگاه دوم ایستاد و عنوان سوم به علی مستی رسید.

در بخش تپانچه هم محمدمهدی حیدری عنوان قهرمانی را از آن خود کرد و 
محمدرضا قربانی در رده دوم قرار گرفت و اصغر ایرانی به عنوان سومی دست یافت.
در این رقابت ها که به مناسبت عید سعید غدیر برگزار شد، 87 نفر از پیشکسوتان 

نیرو های پایور و فرزندانشان سپاه و بسیج استان با یکدیگر رقابت کردند.

ادعای دو پیشنهاد خارجی؛

تصمیم درست باشگاه در مورد گلر یاغی
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس همچنان با بازگشت علیرضا بیرانوند به این تیم مخالف است.

علیرضا بیرانوند پس از فسخ قرارداد یکطرفه خود با باشگاه پرسپولیس تصور 
می کرد بار دیگر کانون توجه باشگاه و هواداران قرار بگیرد اما وقتی دید جزئیات 
پرداخت 6 میلیارد تومانی به او برای عدم جدایی از این تیم منتشر شد، مورد 
بازخواست هواداران قرار گرفت تا دیگر کمتر کسی دنبال بازگرداندن او به جمع 
سرخپوشان باشد. رضا درویش مدیرعامل باشگاه پرسپولیس که فصل گذشته 
فشار زیادی را بابت احتمال انتقال او به استقلال تهران تحمل کرده بود به هیچ وجه 
دوست ندارد چنین موضوعی را با پیگیری درباره بازگشت بیرانوند دنبال کند. همین 
امر باعث شده تا درویش درخواست دو تن از اعضای هیأت مدیره برای مذاکره با 
بیرانوند را برای بازگشت به پرسپولیس رد کند. این در حالی است که مدیر برنامه های 
او مدعی شده است بیرانوند دو پیشنهاد خارجی دارد و به همین خاطر تصمیم به 
رفتن دارد. مدیرعامل باشگاه پرسپولیس نه تنها با بخش حقوقی باشگاه در این 
خصوص مذاکره کرده است بلکه به مالکان نیز اعلام کرده است هیچ واسطه ای را در 
زمینه بیرانوند نمی پذیرد و این بازیکن قطعا با شکایت باشگاه حقوقی روبرو می شود 
که احتمال محرومیت او و باشگاهی که قرارداد ببندد وجود دارد. این در حالی است 
که یکی از اعضای کنسرسیوم بانکی که 85 درصد از سهام باشگاه پرسپولیس را 
خریداری کرده است دنبال راهی برای بازگداندن بیرانوند است تا نشستی مشترک 

با مدیرعامل و دروازه بان تیم ملی ایران برای حل مشکل به وجود امده برگزار کند.

حدود سه هفته پس از اتمام لیگ برتر بالاخره باشگاه استقلال به انبوه خبرهای 
ضدونقیض درباره همکاری یا قطع همکاری با جواد نکونام واکنش نشان داد.

 بخش قابل توجهی از هواداران استقلال خواهان استخدام سرمربی خارجی 
هستند و جو هواداری آبی ها نشان می دهد آنها تمایل چندانی به ادامه حضور 
جواد نکونام ندارند. در این شرایط روزهای گذشته با انتشار اخبار ضدونقیض 
سپری شد و البته سکوت باشگاه به این فضای مبهم دامن زد. یکی از شایعات 
داغ این بود که نکونام فصل گذشته با دریافت مجوز از برخی نهادها امکان 
نشستن روی نیمکت استقلال را به دست آورد و حالا او برای فصل آینده از چنین 

مجوزی محروم شده است.
در این بین سؤال مهم و ابهام بزرگ این بود که چه اتفاقی افتاده که نکونام 
نمی تواند به فعالیت خود به عنوان نفر اول کادرفنی آبی ها ادامه دهد؟ هرچند 
موضوع تنها در حد شایعه باقی ماند و پاسخ روشنی برای این سؤال وجود نداشت 
تا حامیان نکونام قانع شوند، دیروز باشگاه استقلال بالاخره به انبوه شایعات و 
گمانه زنی ها واکنش نشان داد. رسانه رسمی باشگاه استقلال با انتشار تصویری از 
جواد نکونام در کنار احمد شهریاری، نماینده هلدینگ خلیج فارس در باشگاه، 

تلویحاً از ابقای سرمربی آبی ها برای لیگ برتر بیست وچهارم خبر داد.
نماینده  آمده است: »احمد شهریاری  باشگاه استقلال  از خبر  در بخشی 

هلدینگ خلیج فارس در باشگاه استقلال، جمعی از مدیران باشگاه به همراه 
دیدار  شاهد  نزدیک  از  بزرگسالان  کادرفنی  اعضای  و  سرمربی  نکونام  جواد 
تدارکاتی تیم امید استقلال برابر اکباتان بودند. در این دیدار که محمدحسین 
ضیایی، مدیر آکادمی استقلال حضور داشت، ایشان گفت وگویی با جواد نکونام 
در خصوص آخرین وضعیت تیم های پایه و وضعیت بازیکنان مدنظر برای حضور 

در تمرینات بزرگسالان داشتند«.
تصمیم »برد- برد« یا »باخت-باخت«

آنچه مشخص است اینکه هواداران استقلال به دو جبهه تقسیم شده اند و 
نظری کاملًا متفاوت دارند. گروهی معتقدند با توجه به شرایط موجود از جمله 
مباحث داوری و البته کمبود بازیکن، نکونام فصل موفقی را با استقلال سپری 
کرد و باید در فصل پیش رو هم هدایت آبی ها را برعهده داشته باشد تا به وعده 
خود مبنی بر قهرمانی جامه عمل بپوشاند. هرچند با توجه به نایب قهرمانی 
استقلال با 67 امتیاز که قاطعانه ترین نایب قهرمانی بود، به لحاظ نتیجه گیری 
نظریه اشتباهی هم نیست. در سمت مقابل طیفی قرار دارند که مخالف ادامه 

فعالیت نکونام هستند که به نظر می رسد تعدادشان هم اصلا کم نیست.
در کمتر از 48 ساعت گذشته و انتشار اخبار و پالس هایی جدی مبنی بر ابقای 
نکونام، آنهایی که خواهان استخدام سرمربی بزرگ خارجی هستند فعال شدند 

و با هجوم به صفحه اینستاگرام هلدینگ خلیج فارس، هزاران کامنت در مخالفت 
با ادامه حضور جواد منتشر کردند. در واقع هواداران استقلال با حضور پررنگ 
در شبکه های اجتماعی از جمله X )توئیتر سابق(، هشتگ »اخراج نکونام« را به 

یکی از ترندهای توئیتر فارسی تبدیل کردند.
این اتفاقات در شرایطی افتاده که نمی توان مخالفت تعدادی از پیشکسوتان و 
چهره های محبوب و موجه آبی ها در نزد هواداران را نادیده گرفت. حسن روشن، 
وریا غفوری، علی سامره، پیروز قربانی و ادموند اختر جزو افرادی بودند که علیه 
سرمربی استقلال موضع گرفتند و البته چهره هایی چون اشکان دژاگه که سابقه 
کار با نکونام را دارند هم در مصاحبه هایی به نقد او پرداختند. در این وضعیت پر 
واضح است که تصمیم به ابقای جواد نکونام چیزی شبیه قمار است؛ هم برای 
خودِ او و هم برای هولدینگ خلیج فارس! اگر استقلال با نکونام موفق به قهرمانی 
در فصل آینده شود، برای دو طرف معامله »برد-برد« بوده و اگر هم جز این شود 

که نتیجه مشخص است.
جلسه سرنوشت ساز

استقلال  قهرمانی  رفتن  دست  از  برتر،  لیگ  پایانی  شب  از  روز  دقیقا 21 
از  در بخشی  نکونام  پرسپولیسی ها می گذرد. جواد  توسط  بردن جام  بالا  و 
نشست خبری خود بعد از آخرین بازی لیگ برابر پیکان گفت: »می خواهم به 
هواداران مان این نوید را بدهم که از امروز برای سال بعد شروع می کنیم و تیمی 
را درست خواهیم کرد که بتوانیم با اختلاف امتیاز قهرمان شویم«. از روزی که 
سرمربی آبی ها وعده تشکیل تیمی قدرتمند برای قهرمانی در لیگ برتر و حضور 
پرقدرت در لیگ نخبگان را آسیا داد، سه هفته می گذرد اما هنوز هیچ نشانه 

امیدبخشی برای هواداران وجود ندارد.
می تواند  که  شود  برگزار  مهمی  جلسه  یکشنبه  است  قرار  میان  این  در 
سرنوشت ساز هم باشد. طبق خبرهای منتشر شده، فردا دومین مجمع باشگاه 
استقلال از زمان آغاز به کار مالکیت جدید، برگزار می شود و احتمالًا ساختار 
نظر می رسد در حال حاضر فرشید  به  تکمیل خواهد شد.  آبی ها  مدیریتی 
و  ندارد  اختیارات چندانی  باشگاه،  مدیرعاملی  عنوان سرپرست  به  سمیعی 
تمام امور با نظارت مسئولان هلدینگ و البته احمد شهریاری در نقش نماینده 

هلدینگ خلیج فارس انجام می شود.
پتروشیمی  صنایع  شرکت های  فردا،  جلسه  در  است  قرار  اینکه  مهم  نکته 
خلیج فارس، پتروشیمی بوعلی سینا، پتروشیمی بندر امام، پتروشیمی شهید 
باشگاه  این  جدید  حقوقی  اعضای  به عنوان  پارس  پتروشیمی  و  تندگویان 
نمایندگان خود را برای حضور در هیات مدیره استقلال معرفی کنند. اگر این 
اتفاق بیفتد ترکیب 5 نفره هیئت مدیره آبی ها تشکیل و مدیرعامل جدید استقلال 

هم معرفی خواهد شد.
آنچه در سرنوشت جواد نکونام تأثیر زیادی دارد، اینکه احتمالًا احمد شهریاری 
برای مدیرعاملی استقلال منع قانونی دارد، چرا که به عنوان مدیرعامل یکی 
از شرکت های زیر مجموعه هلدینگ در حال فعالیت است. از سویی خبرهایی 
مبنی بر مذاکره با استراماچونی و پاسخ منفی او که در روزهای گذشته منتشر 
شد، نشان می دهد نکونام در میان مدیران هلدینگ هم مثل هواداران دارای 
موافق و مخالف است و هیچ بعید نیست در روزهای آینده و در صورت تغییرات در 
ساختار مدیریتی پروژه عبور از نکونام کلید بخورد و تصمیم جدیدی برای نیمکت 

آبی ها اتخاذ شود.

پایه های سست نیمکت استقلال با وجود ابقای تلویحی جواد

نکونام و هلدینگ سر میز قمار

 مدیرعامل اسبق باشگاه استقلال گفت: با توجه به نداشتن 
یک نقشه راه و یک مدل مشخص، نامدیران بر فوتبال حاکم 
شده اند، تصریح کرد: برای مدیریت باشگاه ها، افرادی از این 
سمت و آن سمت وارد مدیریت باشگاه های حرفه ای فوتبال 

می شوند که تخصصی در این حوزه ندارند
در  استقلال  باشگاه  اسبق  مدیرعامل  اولیایی،  کاظم 
گفت وگو با ایرنا، درباره دور تازه برخورد با فساد در فوتبال که 
با بررسی تخلفات باشگاه مس رفسنجان آغاز شده است، 
از جمله  از پدیده های اجتماعی  به خیلی  اظهار داشت: 
غلط  اجرای  دلیل  به  می شود،  ظلم  کشورمان  در  فوتبال 
باشگاهداری حرفه ای، بدنامی برای فوتبال به بار می آوریم. 
این در حالی است که فوتبال در جهان، یک صنعت پولساز 
و پیشرو در جهان است و سرمایه گذاری های گسترده ای در 
این ورزش در حال انجام است. به خصوص اخیرا کشورهای 
عربی حاشیه خلیج فارس با ریل گذاری بر اساس مدل های 
مشخص به دنبال استفاده از این فرصت و صنعت هستند، 

کشورهایی که رقبای ورزشی ما محسوب می شوند.
وی افزود: در کشورمان اما فوتبال دست در جیب صنعت و 
معدن و.... دارد و در چند سال اخیر هم در برخی استان هایی 
که درآمد وافری از صنعت و معدن دارند، هزینه های فراوانی 
این  نام  که  و می کنند سبب می شوند  باشگاه ها کرده  در 
استان ها برای مدتی سر زبان  بیفتد. این در حالی است که 
درآمد معادن جزو ثروت های عمومی کشور است و با توجه 
به قانون حق نداریم از درآمد عمومی برای ورزش حرفه ای 

هزینه کنیم و ممنوعیت سازمان های بالا دستی در این رابطه 
وجود دارد.

اولیایی با اشاره به اینکه با توجه به نداشتن یک نقشه راه و 
یک مدل مشخص، نامدیران بر فوتبال حاکم شده اند، تصریح 

آن  و  سمت  این  از  افرادی  باشگاه ها،  مدیریت  برای  کرد: 
سمت وارد مدیریت باشگاه های حرفه ای فوتبال می شوند که 
تخصصی در این حوزه ندارند وقتی چنین مدیرانی در راس 
امور باشگاه ها قرار می گیرند، عده ای از شرایطی که وجود 

دارد، سوء استفاده می کنند و با ایجاد هزینه های فراوان و پر 
کردن جیب خود هم به اعتماد جامعه آسیب می رسانند و هم 

بدنامی برای جامعه فوتبال ایجاد می کنند.
اولیایی گفت: مجوز باشگاه ها با قانونی که مربوط به 7 
دهه پیش است، صادر می شود و در به روزرسانی قوانین 
و  حرفه ای  ساختار  و  داریم  چالش  باشگاه ها،  مجوز  برای 
این  وقتی شاکله  نیست.  باشگاه ها  بر  قانون مندی حاکم 
ساختار مشکل داشته باشد و از فوتبال روز دنیا به دور باشد، 
همواره عوامل فرصت طلب و سوء استفاده گری هستند که 
از این فضا برای بهره برداری شخصی استفاده کرده و فساد 

گسترده ای نسبت به سطح اعتبارات مربوطه ایجاد   کنند.
وی با بیان اینکه وقتی ساختار قانون مند نباشد، پول صنعت 
و معدن با وجود ممنوع بودن هزینه درآمدهای عمومی در 
ورزش حرفه ای، در باشگاه ها خرج می شود، تاکید کرد: با 
وجود ممنوع بودن، قانون دور زده می شود و این معضل به 

نداشتن قانون جامع نظام باشگاه داری بر می گردد.
اولیایی تاکید کرد: برای بازگشت فوتبال به ریل درست باید 
یک ساختار قانون مند بر اساس نظام جامع باشگاهداری 
در باشگاه ها شکل بگیرد، و اولین قدم، خروج کامل دولت 
از باشگاه داری و احصای محل درآمدهای حقه باشگاه های 
باید ساختاری که اجازه حضور  حرفه ای است. همچنین 
شود  شناخته  رسمیت  به  ندهد،  را  غیرمتخصص  مدیران 
و با نظارتی که همزمان صورت می گیرد، راه را بر فساد و 

سوء استفاده بسته شود.

کاظم اولیایی:

 نامدیران بر باشگاه های فوتبال ایران حکمرانی می کنند

سرپرست تیم فوتبال نساجی مازندران گفت: از مدت ها قبل مالک باشگاه 
اسیر این دلسردی شده بود و حالا به صورت رسمی اعلام فروش کردند.

فرهاد کوچک زاده مدیر و سرپرست باشگاه نساجی مازندران درباره حواشی 
ایجاد شده در خصوص موضوع فروش امتیاز باشگاه نساجی، در گفت و گو 
با خبرنگار خبرگزاری فارس، اظهار داشت: هزینه های تیمداری سرسام آور 
شده و باید حق داد که تیم های خصوصی دلسرد شوند. از مدت ها قبل مالک 
باشگاه اسیر این دلسردی شده بود و حالا به صورت رسمی اعلام فروش 
کردند.کوچک زاده عنوان کرد: به دلیل شرایط خاص تیم در هفته های پایانی 
لیگ، این موضوع مطرح نشد و حالا اعلام کردیم که هرکسی که مایل به خرید 

امتیاز تیم هست، حدادیان حاضر است تیم را واگذار کند.سرپرست تیم فوتبال 
نساجی مازندران درباره فروش امتیاز باشگاه نساجی و خروجش از مازندران 
هم گفت: قرار نیست امتیاز از استان مازندران خارج شود و فقط حدادیان دیگر 
حاضر نیست هزینه کند. الان هر کسی شرایط تیمداری داشته باشد، او تیم 
نساجی مازندران را به آنها واگذار خواهد کرد.وی در پاسخ به این سوال که آیا 
این امکان وجود دارد که حدادیان دوباره به تیمداری برگردد یا خیر، گفت: 
مشکلات و عدم حمایت ها زیاد است و ما و همه مردم مازندران امیدوار هستیم 
با رفع شدن مشکلات و حمایت از بخش خصوصی دوباره حدادیان را در رأس 
مالکیت این باشگاه ریشه دار و قدیمی داشته باشیم و فصل آینده را فصل عالی 

داشته باشیم.
به گزارش فارس، از ظهر امروز، در فضای مجازی به نقل از مدیرعامل باشگاه 
نساجی مازندران از تصمیم جدی این باشگاه مبنی بر واگذاری امتیاز تیم 
خبر داد.از قبل هم زمزمه هایی به عدم همکاری حدادیان با باشگاه نساجی 
به گوش می رسید و حالا اما این موضوع گویا رنگ واقعیت گرفته تا موجی از 

نگرانی در ببن هواداران نساجی ایجاد شود.
حالا باید منتظر باشیم و ببینم در روزهای آینده آیا خریدار جدیدی برای 
باشگاه پیدا خواهد شد یا اینکه رضا حدادیان برای فصل آینده هم نساجی 

را مدیریت خواهد کرد.

سرپرست نساجی: 
عدم حمایت ها مالک نساجی را دلسرد کرده است!

داور بازنشسته فوتبال ایران می گوید داوران می توانند در عرصه 
مدیریت به فوتبال کمک کنند.

 سید مهدی سیدعلی در حاشیه مسابقات جام فوتسال غدیر 
اظهار کرد: با توجه به اینکه من مسئول کمیته داوران بسیج 
ورزشکاران هستم، مسئولیت چیدمان داوران را بر عهده دارم. 

ان شاءالله داوران قضاوت های خوبی داشته باشند.
وی  درباره اینکه لیگ فصل آینده فوتبال ایران با VAR برگزار 
می شود، هم گفت: با توجه به اینکه مسئولان ورزش کشور اراده 
دارند که حتما مسابقات با VAR برگزار شود، باید این موضوع را 

به فال نیک بگیریم اما ورود این سیستم باعث نمی شود اشتباهات به صفر برسد ولی کمک می کند حق به حق دار برسد.
او درباره موضوع فساد در فوتبال هم گفت: سیستم قضایی کشور وارد موضوع شده و این احساس وجود دارد که رسیدگی 

تا انتها وجود داشته باشد.
او درباره اینکه داوران بازنشسته به عرصه مدیریت فوتبال وارد شده اند هم گفت: داوران در طول مسابقات نقش مدیریت دارند 

و تحصیلات در مقطع دکترا دارند، در نتیجه می توانند به مدیریت کشور کمک کنند.

 باشگاه سپاهان اصفهان به دنبال جذب دروازه بان جنجالی تیم ملی و پرسپولیس است.
 علیرضا بیرانوند سنگربان ملی پوشان پرسپولیس در روزهای پایانی خرداد ماه به بهانه پرداخت نشدن مطالباتش با 
توجه به الحاقیه قراردادش با باشگاه پرسپولیس مبنی بر اینکه چنانچه باشگاه 15 روز بعد از آخرین بازی فصل مطالبات 

وی را پرداخت نکند، وی می تواند قرارداد خود را فسخ کند، اقدام به فسخ یک طرفه با سرخ پوشان کرد.
با توجه به سندی که به دست خبرنگار ایرنا رسید، باشگاه تمامی مطالبات این بازیکن را پرداخت کرده است. با این 
شرایط سنگربان ملی پوش پرسپولیس در چند نوبت به واسطه چند بازیکن و همچنین افراد نزدیک به باشگاه از اقدام 

خود ابراز ندامت کرده و خواستار بازگشت است اما این موضوع با مخالفت مدیریت باشگاه مواجه شده است.
این در شرایطی است مذاکرات پرسپولیس با پیام نیازمند سنگربان تیم فوتبال سپاهان از چند روز پیش آغاز شده و 
همچنان در جریان است. اگر پیام نیازمند به پرسپولیس تخفیف بدهد احتمال توافق بین طرفین وجود خواهد داشت 

و شاید سنگربان سپاهان دروازه بان جدید سرخ پوشان باشد.
پیگیری های خبرنگار ایرنا حکایت از این دارد که باشگاه سپاهان اصفهان حالا در شرایطی که سرخ پوشان به دنبال 
جذب سنگربان آنها هستند، در اقدامی متقابل وضعیت بیرانوند را مورد بررسی قرار دادند و مشکلی بابت پرداخت 
دستمزد وی ندارند و در صورت جدا شدن قطعی سنگربان ملی پوش پرسپولیس از این تیم، سپاهان برای جذب وی 

اقدام خواهد کرد.

سیدعلی:

 امیدواریم موضوع فساد در فوتبال تا انتها پیگیری شود
شبیخون سپاهان علیه پرسپولیس؛

 اصفهانی ها به دنبال دروازه بان جنجالی
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گزارش تحلیلی  از سومین مناظره انتخابات ریاست جمهوری ۸ تیر؛

زاکانی به دام افتاد، جلیلی 
در آرامش شعار داد !

مناظره سوم آنچنان که انتظار می رفت نبود، مناظره ای که با ملموس ترین موضوعات 
مربوط به زندگی این روزهای مردم یعنی فیلترینگ و حجاب ارتباط داشت. پزشکیان از 
برخورد خشن با زنان انتقاد کرد و پورمحمدی از باور کردن زنان گفت. چهار کاندیدای 

دیگر هم هیچکدام اشاره ای به گشت ارشاد و طرح نور نکردند.
نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری  جمعه شب گذشته سومین مناظره خود را 
پشت سر گذاشتند؛ مناظره ای که مانند دو برنامه قبلی سرد و بی روح بود؛ در مناظره 
اول که روزهای نخست هفته گذشته برگزار شد، برخی بر این باور بودند که با جلو رفتن 
مناظره ها و نزدیک شدن به موعد انتخابات مناظره ها داغ تر می شود؛ اما لااقل سومین 
این پیش بینی بود. موضوع مناظره  جمعه شب گذشته، فرهنگی و  مناظره ناقض 
اجتماعی بود؛ موضوعاتی که جامعه ایرانی در حال دست و پنجه نرم کردن با چالش هایی 
جدی در ارتباط با آنهاست. از فیلترینگ و عفاف و حجاب تا سینما و کتاب، موضوعاتی 
بودند که در این مناظره مطرح شد. به گزارش خبر آنلاین ،نکته ای که از این مناظره قابل 
توجه است، عدم اشاره مستقیم نامزدها به موضوع گشت ارشاد یا همان طرح نور بود، 
حتی مسعود پزشکیان که پیش از این مشخصا و مستقیما به طرح نور انتقاد کرده بود، در 
این مورد سکوت اختیار کرد و صحبتی به میان نیاورد و تنها یک بار به صورت گذرا، از واژه 

گشت ارشاد استفاده کرد.
زاکانی در مسیر قبل /پاداش او چیست؟

اما در این بین تک و پاتک میان سه نامزد همچنان به رویه دو مناظره قبلی ادامه داشت؛ 
علیرضا زاکانی که در دو برنامه پیشین حملات تندی به مسعود پزشکیان، مصطفی 
پورمحمدی و دولت های حسن روحانی داشت، در این مناظره هم ادامه داد و بعضا حتی 

پا را از دایره ادب عرفی فراتر گذاشت و نسبت به پزشکیان و پورمحمدی تعریض کرد.
این  در  است،  مانده  باقی   1400 سال  انتخابات  از  خودش  نقش  در  که  زاکانی 
انتخابات هم همان نقش را ادامه داده و قاعدتا باید منتظر پاداشی در برابر ایفای نقش 
ضربه گیری اش باشد؛ مانند انتخابات 1400 که پاداش ضربه گیری و حمله به سایر 

نامزدهای دارای پتانسیل به چالش کشیدن کاندیدای مدنظرش، شهرداری تهران شد.
البته آنطور که او اعتراف کرد، قالیباف علاقه داشت تا زاکانی به دولت برود، اما نظر 
رئیسی عدم حضور زاکانی در دولتش و رفتن به شهرداری بود؛ به قول خودش، رفتنش به 

شهرداری دست خودش نبود!
پزشکیان و پورمحمدی زاکانی را جدی نگرفتند!

همین امر بود که باعث شد تا پورمحمدی و پزشکیان در چند نوبت نسبت به پوششی 
بودن، زاکانی طعنه بزنند؛ آنها یکی دو بار نسبت به حملات زاکانی به آنها، گفتند چون 

برخی نامزدها جدی نیستند و تا آخر نمی مانند، پاسخی به آنها هم نمی دهند!
موضوعی که مشهود بود، ادامه دست فرمان زاکانی در پوشش دادن و درگیر شدن با 
رقبای سعید جلیلی بود؛ او به منتقدان جلیلی حمله می کرد تا آنها را از رفتن به سمت 
او بازدارد. البته که این دست فرمان موفقیت آمیز هم بود و احتمالا بابت این موفقیت ها 

پاداش خوبی هم خواهد گرفت.
تانک در چاله افتاد!

اما در یکی از تنش های لفظی میان زاکانی و پزشکیان، او در دامی افتاد که پزشکیان 
اتفاقی یا عمدی برای او پهن کرد؛ وقتی پزشکیان پوششی بودن زاکانی را به رخش کشید، 
او برای دفاع از خود، تاکید کرد که »می مانم تا )تو( رئیس جمهور نشوی!« پزشکیان باز هم 
او را با این سوال که »یعنی تا آخر می مونی دیگه«، به چالش کشید و زاکانی هم برای اینکه 

از اتهام پوششی بودن، رهایی یابد، موکدا تاکید بر ماندن تا پایان انتخابات کرد.
حالا با این اوصاف، 4 نماینده هم راستا برای اجماع به لحاظ افکار عمومی با مشکل 
روبرو هستند، قاضی زاده هم از ابتدا تاکید دارد که کنار نمی رود؛ حالا زاکانی هم اینطور 
در دام افتاد و بر ماندنش تاکید کرد؛ اگر بنا باشد کنار برود، مورد شماتت افکار عمومی قرار 
خواهد گرفت؛ به عبارت دیگر زاکانی که هوادارانش او را »تانک انقلاب«! می خوانند، در 
چاله ای خودساخته افتاد. البته که این جریان نشان داده افکار عمومی در تصمیماتشان 

آنچنان از اهمیت و نقش پررنگی برخوردار نیست!
خواب  قاضی زاده برای سبد رای رئیسی و احمدی نژاد!

دیگر نامزدی که در این مناظره همان ریل خودش را ادامه داد، امیرحسین قاضی زاده 
هاشمی بود؛ او همچنان آرام تر از زاکانی به دولت حسن روحانی می تازد و از همه محکم تر 
دولت رئیسی را مورد تمجید قرار داد. این نامزد انتخابات در طعنه ای به پزشکیان و 
پورمحمدی گفت که دولت روحانی را کسی گردن نمی گیرد! قاضی زاده هاشمی سعی 
دارد با تاکید بر اینکه او خواهان ادامه دولت رئیسی است و در کنارش، دفاع همه جانبه 
از عملکرد دولت احمدی نژاد، و از سوی دیگر، با حملات متعدد به دولت های حسن 
روحانی، یک دوقطبی روحانی-رئیسی شکل دهد و در این دوقطبی خودش را نماینده 

دولت رئیسی معرفی کند و پزشکیان و پورمحمدی را هم نمایندگان دولت روحانی.
او با این ترفند سعی دارد تا سبد رای رئیسی را به سمت خود هدایت کند؛ اما از این نکته 
غافل است که این دوره، با حضور 3 نامزد دیگر از آنچه »جبهه انقلاب« خوانده می شود، 
این سبد رای بین آنها تقسیم می شود و اگر هم یک نفر در صحنه بماند و بقیه به نفع او کنار 
بروند که احتمال کمی دارد، آنکه بقیه به نفع او کنار می روند، قاضی زاده هاشمی نخواهد 
بود. نکته ای که قاضی زاده هاشمی از مناظره دوم آن را به سخنان خود اضافه کرده است 
و در مناظره سوم نیز ادامه اش داد، عرض ارادت به دولت های محمود احمدی نژاد بود؛ او 
در چند نوبت عملکرد دولت های نهم و دهم را به میان کشید و آن را عملکردی خوب و قابل 
دفاع دانست. او با این تاکتیک قصد دارد، بخشی از آرای احمدی نژادی ها را به سمت خود 
بکشاند؛ اما بعید است که با چند تمجید در مناظره ها، پایگاه رایی که پای احمدی نژاد 

ایستاده است، به سمت او حرکت کند.
سکوت قالیباف درمقابل کنایه به خانواده اش

قاضی زاده هاشمی اما کنایه تندی هم به قالیباف زد و گفت که در دولت من اگر، کسی 
حرفی درباره خودم، فرزندانم و خانواده ام بگوید، از او شکایت نمی کنم! این کنایه ای 
واضح به قالیباف است که درست از ابتدای زمان تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری 
سه منتقدش که دارای حکم زندان بوده اند، راهی زندان شده اند. قالیباف اما به مثابه دو 
مناظره قبل وارد چالش با هیچکدام از کاندیداها نشد و تلاشش را بر معرفی برنامه هایش 
از یک سو و ارائه چهره یک رئیس جمهور بالقوه گذاشته است. جلیلی نیز که زاکانی همه 
جانبه ضربه گیر او شده در مناظره سوم نیز به مانند دو مناظره قبل پیش رفت. در مجموع 
مناظره سوم را باید گفت، آنچنان که انتظار می رفت نبود؛ بیشتر جدال ها و دعواها بیهوده 

بود؛ جدال هایی که غالبا در حد متلک پرانی بودند تا جدال بر سر برنامه و وعده.

علی تاجرنیا:

 توصیه رهبری انقلاب خطاب به همه 
کاندیداهاست

رئیس ستاد انتخابات استان تهران مسعود پزشکیان با اشاره به توصیه های اخیر رهبری 
انقلاب به کاندیداهای ریاست جمهوری، گفت: توصیه ای که مطرح شده، خطاب به همه 
کاندیداهاست؛ هم کسانی که می خواهند نقد کنند باید منصفانه عمل کنند و هم آنان که 

دربرابر این انتقاد قرار می گیرند، آن نقد را نقد به نظام ندانند.
علی تاجرنیا در گفت وگو با ایسنا درباره توصیه های روزشنبه رهبر انقلاب به نامزدهای 
انتخابات ریاست جمهوری اظهار کرد: تمامی کاندیداهای تایید صلاحیت شده با یک 
وسواس جدی توسط شورای نگهبان انتخاب شده اند. از نظر ما افراد بسیاری از دیگر 
جریان های سیاسی وجود داشتند که صلاحیت کاندیداتوری داشتند اما به هر دلیل 
کاندیدا نشدند. بخشی از نقدهایی که ممکن است در فضای رقابتی در انتخابات صورت 
گیرد طبیعی است، اما باید مراقب بود که نقدها منجر به این نشود که فضای عمومی 

کشور و خصوصاً عملکردهای مثبتی که وجود داشته، نادیده انگاشته شوند.
وی افزود: در این زمینه بیش از اینکه به افرادی که انتقاد می کنند ایراد وارد باشد، به 
کاندیداهایی ایراد وارد است که سعی می کنند کوچکترین نقد را هم به مخالفت با مصالح 
نظام نسبت دهند؛ مثلًا اینکه کسی ممکن است شرایط اقتصادی را نقد کند اما دیگری 

او را متهم به سیاه نمایی کند.
رئیس ستاد انتخابات استان تهران مسعود پزشکیان یادآور شد: توصیه ای که مطرح 
شده، خطاب به همه کاندیداهاست. هم کسانی که می خواهند نقد کنند، منصفانه عمل 

کنند و هم آنان که در برابر این انتقاد قرار می گیرند، آن نقد را نقد به نظام ندانند.

دکتر پزشکیان در جمع پرشور مردم سنندج:

با قدرت جلوی تبعیض  ها و نامردی ها خواهم ایستاد

نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: فساد، رانت، تبعیض از 
عوامل برهم زدن اقتدار و عزت این ملت هستند. ما با قدرت جلوی این تبعیض  ها و 
نامردی ها خواهیم ایستاد. اجازه نخواهیم داد کسانی که کاسب تحریم هستند و از 
شفافیت فرار می کنند، بتوانند به همین شکل به راحتی به مسیر خود ادامه دهند.

پزشکیان نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری که روزشنبه  به 
سنندج استان کردستان سفر کرده است، در جمع مردم این شهر گفت: مردم اگر 
در صحنه باشند این افرادی که تصور می کنند عقل کل هستند مردم به آنها ثابت 

خواهند کرد که این گونه نخواهد بود. 
وی افزود: بنابراین حق با مردم با است. شاخص درستی و اقتدار یک ملت انسان 
های آن جامعه هستند. حضرت علی )ع( در نامه خود به مالک اشتر می گوید که 
دلیل بر اینکه یک حکومتی، یک رئیسی، یک وزیری صالح است یا نه این است که 
مردم پشت او چه می گویند. اقتدار یک جامعه ملت آن است این جامعه است که 

می تواند یک قدرتی را با اقتدار و با ثبات یا قدرت آن را تضعیف کند. 
این نامزد انتخابات ریاست جمهوری گفت: فساد، رانت، تبعیض از عوامل برهم 
زدن اقتدار و عزت این ملت هستند. ما با قدرت جلوی این تبعیض  ها و نامردی ها 
خواهیم ایستاد. اجازه نخواهیم داد کسانی که کاسب تحریم هستند و از شفافیت 
فرار می کنند، بتوانند به همین شکل به راحتی به مسیر خود ادامه دهند. معلوم 
نیست نفت ما به چه شیوه ای فروش می رود و پول آن را به چه شکل باز می گردانند 
معلوم نیست در کجا آن را خرج می کنند؟ آیا نباید ما بیایم جلوی این روند را 

بگیریم؟  ما باید با مردم شفاف صحبت کنیم.
مخالف برخورد خشن و غیرانسانی با زنان هستیم 

نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری به موضوع زنان و برخورد با 
آنان اشاره داشت و گفت: برای زنان و خواهرانمان احترام قائلیم و مخالف برخورد 

خشن و غیرانسانی با زنان هستیم و اجازه نخواهیم داد این اتفاق بیفتد.
وی اضافه کرد: کاری می کنیم زنان کشورمان به جایگاه واقعی خود در بحث 

مدیریتی برسند و جای خود را پیدا کنند، جراکه فرقی بین زن و مرد نیست.
نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری با بیان اینکه مرد و زن اگر 
ایمان داشته باشند، حیات طیبه بدست می آید، افزود: یکی از مشکلات ما این 
است که عده ای را بزرگ می کنیم که باعث می شود افرادی دچار توهم شوند و 

خیال کنند که هستند.
قدرت مملکت با مردم است و مردم قدرت جامعه هستند 

پزشکیان از مردم خواست او را بزرگ نکنند و گفت: من هم مثل شما هستم و 
وظیفه دارم به تعهداتم عمل کنم، هیچگاه از من تعریف نکنید وگرنه من هم یک 

دیکتاتور می شوم.
وی تاکید کرد: قدرت مملکت با مردم است و مردم قدرت جامعه هستند، و قدرت 
جامعه را باید در نظر بگیریم، چراکه قدرت، اقتصادی، امنیتی و نظامی به پشتوانه 

همین مردم است.
نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: باید ببینیم چرا جامعه 
گریزان است که قدم اول همان بی عدالتی است، همین شکایات و تبعیض ها 

باعث شده مردم گریزان شوند.
پزشکیان ادامه داد: اگر می خواهیم شایستگان به جایگاه خودشان برسند، باید 
تبعیض قومی و زبانی را کنار بگذاریم؛ چرا نارضایتی شکل گرفته است؟ برای رفع 
آن، قدم اول عدالت اجتماعی، اقنصادی، امنیتی و سیاسی است که اگر عدالت 

نباشد، اقتدار نخواهیم داشت.
صداقت حاکمان، مدیران و مسئولان جامعه ضروری است 

پزشکیان ادامه داد: اگر می خواهیم شایستگان به جایگاه خودشان برسند، باید 
تبعیض قومی و زبانی را کنار بگذاریم؛ چرا نارضایتی شکل گرفته است؟ برای رفع 
آن، قدم اول عدالت اجتماعی، اقنصادی، امنیتی و سیاسی است که اگر عدالت 

نباشد، اقتدار نخواهیم داشت.
وی با بیان اینکه صداقت حاکمان، مدیران و مسئولان جامعه ضروری است و باید 
با مردم صادق و راست باشند، افزود: خداوند در قرآن بر پیمان صداقت و راستی 

تاکید کرده است.
نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: نمایندگان، مسئولان، 

روحانیون و وزرا و همه و همه باید در مقابل حرف ها و رفتارمان صادق باشیم.
پزشکیان ادامه داد: باید ببینیم آیا راست می گوییم و به وعده های خود عمل می 

کنیم و همه مردم را به یک چشم می بینیم.
وی افزود: اگر حاکمان ما به مردم و جامعه با یک دید نگاه می کردند، آیا شکافی 

بین قومیت ها و استان ها وجود داشت، قطعا نداشت.
نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: دلیل این شکاف این 
است، عده ای خاص تصور می کنند عقل کل هستند و همه چیز را فقط آنان می 

فهمند و بقیه مردم اجنبی و بیگانه هستند.
پزشکیان تاکید کرد: ما آمده ایم این بازی را بر هم بزنیم و اجازه ندهیم عده ای 
قدرت را بدست بگیرند و این نیازمند حضور شما مردم در صحنه است و کرد و لر و 

ترک و عرب و بلوچ و فارس حق تصمیم گیری و مشارکت دارند.
این مردم اند که تصمیم می گیرند به چه کسی رای دهند یا ندهند

وی ادامه داد: یکی در مناظره می گوید اجازه نمی دهم رئیس جمهور شوی، تو 

چه کاره هستی که نگذاری؟ این مردم هستند که تصمیم می گیرند به چه کسی 
رای دهند یا ندهند.

نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری افزود: مردم اگر در صحنه 
باشند، این افراد تصور می کنند، حق با مردم است و اساس جامعه همین مردم 

هستند.
خواهان زندگی آرام برای مردم ایران و کردستانم

وی با اشاره به اینکه مرز در کشور ما یک فرصت است، افزود: متاسفانه این مرز را 
به تهدید تولید کرده ایم و جوانان برای لقمه نان حلال مجبور به کولبری هستند.

پزشکیان اذعان کرد: اگر به جایگاهی برسیم وظیفه ما پاسخ به تعهدات خودمان 
و تخصیص عادلانه قدرت و منابع است.

وی گفت: تمام مردم ایران لیاقت یک زندگی پرافتخار دارند و و زندگی آرام برای 
مردم کشور و کردستان می خواهیم.وی در پایان سخنانش به زبان کردی گفت: 

زنده باد ایران، زنده باد ایران.
مشکلات را با کمک هم حل خواهیم کرد

مسعود پزشکیان همچنین عصر شنبه - دوم تیرماه - با حضور در ورزشگاه شهید 
دستغیب شیراز ضمن درود به روح شهید دستغیب و شهید دوران و محمد بهمن 
بیگی، اظهار داشت: ما سیلی به راه خواهیم انداخت که هیچ مانعی نتواند در 
مقابل آن مقاومت کند، ما یعنی عشایر، عرب، لر، ترک، قشقایی، فارس و همه اقوام 

ایرانی.
وی با تاکید بر اینکه باید به گذشته خود افتخار کنیم و آینده را پرقدرت بسازیم 
که این امری شدنی است، ضمن اظهار شرمندگی از این همه شور و شوق حامیان 
خود اضافه کرد: من هم مانند شما هستم و آمده ام تا در انتخابات شرکت کنم و 

گوش و صدای شما باشم.
وی با تاکید بر اینکه تا زمانی که تاریخ را نشناسیم نمی توانیم آینده را بسازیم، 

گفت: دست در دست هم مشکلات را حل خواهیم کرد.
نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری تصریح کرد: قول می دهم به 
فکر زنان، جوانان، دانشجویان، کشاورزان، اقوام و همه و همه باشم و به هیچ وجه 

زیر بار زور، تبعیض و بی عدالتی نروم.
پزشکیان یادآورشد: تلاش خواهم کرد شیراز و فارس را که زمانی محل امپراتوری 
در ایران قدیم بود به جایگاه واقعی اش برسانم چرا که ملتی که از گذشته خود بی 

خبر باشد آینده خود را نمی تواند تامین کند و شما میراث دار کوروش هستید.
وی همچنین گفت: دیروز در مناظره یکی از آقایان گفت که من نمی گذارم شما 
رئیس جمهور شوید، اما من میخواهم از این تریبون اعلام کنم که این مردم هستند 
که انتخاب می کنند چه کسی رئیس جمهور شود و شما کاره ای نیستید، من در 

مقابل همه این زورگویی ها خواهم ایستاد.
این نامزد انتخابات ریاست جمهوری با تاکید بر اینکه من صدای بی صدایان، 
محرومان، مظلومان، افتادگان، روستائیان و همه اقوام خواهم بود، مطمئن باشید، 
اضافه کرد: امید است در روز هشتم تیرماه با حضور در صحنه بتوانیم جشن پیروزی 

بگیریم.
مردم با حضور پای صندوق رأی برای کشور، قدرت تولید کنند

وی همچنین درخصوص میزان مشارکت در انتخابات با بیان اینکه امیدوارم 
مشارکت به نحوی باشد که اعتماد ملی و افتخار کشورمان با هم می توانیم مملکت را 
درست کنیم و افتخارات گذشته را برگردانیم در نگاه خارجی ها افزایش یابد، افزود: 

مردم با حضور پای صندوق رأی برای کشور قدرت تولید کنند.
نامزد انتخابات ریاست جمهور گفت: ما ایرانی ها اگر بتوانیم در روند حاکمیت 
کشور مشارکت داشته باشیم، بیگانگان طمع نخواهند کرد که خللی در داخل 
کشور به وجود بیاورند و ناامید می شوند از اینکه بتوانند با تنشج و جنگ کشور را 

به هم بریزند.
پزشکیان در پاسخ به این سؤال که آیا از حضور در انتخابات راضی است؟ تصریح 
کرد: وظیفه ای احساس می کردم و تاجایی که می شد شور و شوق ایجاد کرد و از 

دست ما برمی آمد، تلاشم را می کنم، بقیه اش با خدا است.
وی همچنین در مورد واکنش مردم به حضور او در عرصه انتخابات، گفت:من 
همان آدم قبل هستم، در ذهن من این توهم به وجود نیامده که عوض شده ام. این 
که مردم تصور کنند من تافته جدابافته ای هستم برای من سخت است، من جزو 
همین مردم هستم. از استقبال مردم شرمنده ام. با هم می توانیم مملکت را درست 

کنیم و افتخارات گذشته را برگردانیم.
در حین سخنرانی پزشکیان جمعیت یکصدا شعار این همه لشکر آمده به عشق 

دکتر آمده را سردادند .

نماینده ادوار مجلس گفت گفت: بوی تحریم های تازه می آید 
گویا آقای جلیلی با دو قفل تازه آمده است، یک قفل ناشی از 
تجربیات دوران شورای امنیتی ایشان است و یک قفل ناشی 
از تحمیل سیاست خارجی خود به سیاست خارجی دولت 
طرف  مظلوم ترین  کماکان  پزشکیان  است.  رئیسی  مرحوم 
مناظره است و سعی می کند با نمایندگی از مردمی که یک 
زمانی طولانی نماینده ای در دولت و مجلس ندارند، بخشی 
از این مظلومیت خود را جبران کند و به تریبون افراد خاموش 

جامعه تبدیل شده است.
حشمت الله فلاحت پیشه در گفت وگویی ، با بیان اینکه 
مناظرات بیشتر یک سرگیجی برای مردم ایجاد کرده است، 
گفت: مخصوصا مناظره دوم پیش از اینکه تحت تاثیر نیازها 
و مشکلات جامعه باشد، تحت تاثیر چالش های سیاسی اخیر 
بود. به همین دلیل من فکر می کنم که مناظره دوم که در آن 
بحث سیاست خارجی هم مطرح شد چیز خاصی برای ملت 
نداشت. اکثر طرف ها سعی کردند همدیگر را به عنوان مقصر 
وضع موجود نشان دهند و غیر از مواردی که مشخص شد، ما 
برنامه خاص و کلانی ندیدیم و این یکی از آفت های سیاسی  در 
ایران است به عنوان مثال وقتی چالش هسته ای در یک مناظره 
مطرح می شود، عملًا از دل یک مناظره شاید بیش از اینکه 
شرایطی فراهم شود که مردم به رای برسند بیشتر یک نوعی 

سرگیجی برای ملت شکل می گیرد.
فرافکنی  دیدیم،  مناظره  در  ما  که  چیزی  داد:  ادامه  وی 
آقای  و  زاکانی  آقای  که حافظ وضع موجوداند.  بود  افرادی 
جلیلی مسئول بسیاری از مشکلات و نارسایی های ناشی از 
بی سامانی سیاست داخلی و خارجی، هستند. آقای زاکانی 
وجود  به  را  نواصولگرایی  جریان  که  است  کسانی  جمله  از 
آوردند از دل جریان نواصولگرایی آنچه که ما تا به حال دیدیم، 
بیشتر روی کار آمدن یک سری سیاستمداران ضعیف شده و 
سیاستمدارانی است که نه تنها شأن مناصب سیاسی خودشان 
را افزایش ندادند بلکه شأن این مناصب و به ویژه کرسی هایی که 
در مجلس گرفتند را پایین آوردند و کسانی در مجالس و دولت ها 
رفتند که نه تنها کارشناس نبودند بلکه بیشتر ادعا کننده بودند 
و این ادعاهای آن ها در واقع در مواجهه با واقعیت هیچ گاه 

اثبات نشد.
بوی تحریم های تازه می آید، جلیلی

 با دو قفل تازه آمده است
فلاحت پیشه افزود: در سمت دیگر سیاست خارجی هم ما 
می ببینیم که آقای جلیلی هنوز پاسخی نمی دهد برای اینکه 
چرا بزرگترین تحریم های تاریخ ایران را بانی شده و الان با چه 
سیاستی می خواهد دوباره سیاست خارجی را با همان شعارها 

تحت اداره خودش قرار دهد. هنوز کشور ما نتوانسته است، 
خودش را از زیر بار تحریم ها و قطعنامه های شش گانه خلاص 
کند. بوی تحریم های تازه می آید زیرا آقای جلیلی با دو قفل تازه 
آمده است، یک قفل ناشی از تجربیات دوران شورای امنیتی 
ایشان است و یک قفل ناشی از تحمیل سیاست خارجی خود 
به سیاست خارجی دولت مرحوم رئیسی است. دولت شهید 
رییسی دچار یک اشتباه اساسی در سیاست خارجی شد و 
آن اینکه فکر می کردند عملًا تحریم ها ناکارآمد است و به این 
نتیجه رسیده بودند که این آمریکا و رقبای ایران هستند که در 
موضع ضعف اند و نه ایران. به همین دلیل می بینیم که ادعایی 
همچون زمستان سخت مطرح شد و ایران فرصت توافق را از 
دست داد. دیدم که زمستان سخت بر سر ایران آوار شد و نه بر 

سر کشورهای اروپایی.
 قالیباف به دنبال حاشیه امن در دعوای بین کاندیداها

وی عنوان کرد: آقای قالیباف کماکان سعی می کند که  یک 
شخصیت مثبت را برای خود مدیریت کند و بیشتر از چالش ها 
پرهیز کند. یک حاشیه امنی را که در دعواهای بین کاندیدا ها 
شکل گرفته برای خودش ایجاد کرده و سعی می کند، چهره ای 
که باعث شکست های انتخاباتی گذشته شده را از خود دور 
کرده و بیشتر یک موضع ملایم را اتخاذ کند. این موضع ملایم 

باعث شده که عملا ایشان کمتر مورد هجمه قرار گیرد.
فارغ از سبد رای پورمحمدی باید قدردان

 مواضع روشن او باشیم
اینکه  بیان  با  ایلنا   با  وگو  گفت  در  سیاسی  فعال  این 

پورمحمدی هم در مناظره آزادگی خودش را نشان داد، گفت: 
باز هم تکرار می کنم آقای پورمحمدی در مناظره تاکنون آزادگی 
خودش را اثبات کرده بدون اینکه این دغدغه را داشته باشد که 
از طرف جریانات مختلف مورد حمله قرار بگیرد، آنچه را که در 
حوزه سیاست خارجی، سیاست داخلی و نقش منفی بخشی 
از کاندیداهای افراطی می دانست، مطرح کرد. فارغ از اینکه 
آقای پورمحمدی چقدر رای داشته باشد، باید قدردان مواضع 
روشن ایشان بود، مواضع آقای پورمحمدی بیشتر به لایه های 

خیلی از مردم امروز ایران نزدیک است.
آقای پزشکیان کماکان مظلوم ترین طرف مناظره است

 وی اظهار کرد: آقای پزشکیان کماکان مظلوم ترین طرف 
مناظره است، عملًا مورد هجمه چند کاندیدا قرار می گیرد و 
حتی برخی کاندیداهایی که مورد حمله ایشان قرار نمی گیرند، 
سعی می کنند از زخمی شدن پزشکیان برای خودشان امتیاز 
نامزدهای  چینش  در  عدالت  عدم  مسئولیت  کنند.  کسب 
ریاست جمهوری به صورت مستقیم بر عهده شورای نگهبان 
و دستگاه هایی است که در عملکرد و تصمیم شورای نگهبان 
نقش دارند. پزشکان سعی می کنند با نمایندگی از مشکلاتی 
که در جامعه وجود دارد و با نمایندگی از مردمی که یک زمانی 
طولانی نماینده ای در دولت و مجلس ندارند، بخشی از این 
مظلومیت خودش را جبران کند. لذا هر آن چه که ایشان در 
رابطه با مشکلات جامعه می گوید به ویژه مشکلاتی که ربطی 
به ضعف دولت ها دارد، مشکلات واقعی مردم است. ایشان به 

تریبون افراد خاموش جامعه تبدیل شده است.

زاکانی به جای پاسخ درباره تحمیل افراطی گری به 
سیاست داخلی، حمله می کند

 فلاحت پیشه در پاسخ به صحت مطالبی که زاکانی مطرح 
کرده است، گفت: من اعتقادم بر این است که زاکانی سوال را 
با سوال پاسخ می دهد. یکی از کاندیداهایی که بیش از همه زیر 
سوال هست، زاکانی است ولی برای اینکه به سوالات مربوط به 
خودش به ویژه سوالات اصلی مربوط به تحمیل افراطی گری 
به سیاست داخلی و تحمیل برخی قراردادهای خارجی به 
کشور و به ویژه سدشکنی در زوال تخصص مدیریتی، پاسخ 
ندهند، حمله می کند. به جای آن که پاسخگوی این مسائل 
باشد، سوال مطرح می کند و هر پرونده ای که در زمان هر 
کسی مطرح شده است و حتی اصلا به او ربطی نداشته باشد 
را مطرح می کند برای اینکه سوال را از ذهن سوال کننده دور 
کند و به عبارتی مردم در انتظار پاسخی که هیچ وقت نخواهد 

داد، قرار دهد.
کاندیدا پوششی بی محابا وعده می دهند چون 

می دانند که نمی مانند
وی در پاسخ به این سوال که تا چه اندازه وعده های نامزدها 
از واقعیات به دور است، گفت: ببینید من معتقدم که کماکان 
کاندیدای پوششی بی محابا دارند، وعده می دهند چون می 
دانند که نه در عرصه انتخابات باقی خواهند ماند و نه جایگاه 
ریاست جمهوری را به خودشان اختصاص خواهند داد. بی 
محابا هجمه و تخریب را در دستور کار قرار دادند. بی محابا 
وعده می دهند و می دانند کسی مثل آقای پزشکیان چون در 
این جمع تنهاست، زمانی را ندارد پاسخ همه این وعده های 
عمل نشده و تخریب های منسجم را دهد. این فرصتی است که 
به لطف شورای نگهبان برای آن ها شکل گرفته است و این ها 

کماکان این سیاست را ادامه می دهند.
مردم وزنه و رقابت نابرابر در انتخابات را جبران کنند

ریاست  رقابت  در عرصه  ما  که  آنچه  کرد:  وی خاطرنشان 
این  امیدواریم  نابرابر است.  جمهوری می بینیم، یک رقابت 
وزنه نابرابر را مردم جبران کنند و مردم بگویند که چه کسانی 
مظلوم هستند. بعدا مشخص می شود که سه نفر از کاندیدا ها 
از کسانی هستند که در عرصه رقابت نمی مانند ولی تا ساعت 
آخر رقابت کماکان هزینه را به بیت المال تحمیل می کنند و 
زمان مردم را از بین می برند. درصورتی که اگر همین سه نفر 
نبودند زمان بیشتری وجود داشت تا مردم نظر کاندیدا ها را 
بشوند و اینکه این سه نفر عملا نقش منفی را بازی می کنند و 
تخریب و انحراف در مناظرات را دنبال می کنند، عملا ظلم به 
دانستن مردم صورت می گیرد. این ها ضعف اصلی است که به 

انتخابات وارد است.

حشمت الله فلاحت پیشه:
پزشکیان به تریبون افراد خاموش جامعه تبدیل شده است
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آدرس سایت:
کانال ایتا:

استاندار قم اعلام کرد :

اشتغال ۸۷ درصد از کارمندان مجرد 
در ۴ دستگاه اجرایی

استاندار قم گفت: مجموعاً 5هزار و 906 نفر از کارکنان دستگاه های اجرایی 
استان مجرد هستند که 87 درصد از این افراد در 4 دستگاه اجرایی مشغول به 

کار هستند.
سیدمحمدآقامیری روز شنبه در جلسه ستاد حمایت از خانواده و جوانی 
کارکنان  از  نفر   906 و  5هزار  مجموعاً  گفت:  خبر  این  اعلام  با  جمعیت 
دستگاه های اجرایی استان مجرد هستند که 5هزار 148 نفر از این تعداد مربوط 

به 4 دستگاه است.
کارگیری  به  را  اجرایی  دستگاه های  در  جذب  اولویت  سیدمحمدآقامیری 
متقاضیان متاهل دانست و گفت: مشوق های بسیار خوبی برای تاهل جوانان 
ایجاد شده که امیدواریم با بهره گیری از آنها، جوانان را هرچه بیشتر به ازدواج 

ترغیب کنیم.
هر  گفت:  جوانان  آسان  ازدواج  برای  شده  انجام  اقدامات  تشریح  در  وی 
ازدواجی که در استان انجام بگیرد حداکثر ظرف سه ماه یک قطعه زمین برای 
احداث مسکن به زوجین تخصیص داده میشود و یا در ساختمان های در حال 

ساخت یک واحد به آنها تعلق میگیرد.
استاندار قم با تاکید بر اینکه همه دستگاه های استان باید تمام امکانات خود را 
برای ازدواج جوانان به میدان بیاورند خاطرنشان کرد: باید برای ادامه روند ازدواج 
نیز برنامه ریزی های مناسبی داشته باشیم و نه اینکه تنها مجرد ها را به ازدواج 

تشویق کنیم و بعد از آن جوانان را به حال خود رها کنیم.
وی همچنین به موضوع ارائه تسهیلات و وام ازدواج در استان پرداخت و گفت: 
در دو سال گذشته به طور متوسط ماهانه 600 واقعه ازدواج در استان انجام 
گرفته، اما تنها 450 وام ازدواج ماهانه به زوجین پرداخت شده که باید هرچه 

سریع تر این عقب ماندگی ها جبران شود.
مهلت دو ماهه استاندار برای تکمیل تقاطع باغیک تفرش

استاندارهمچنین  در بازدید از طرح تقاطع غیر همسطح باغیک تفرش برای 
تکمیل این طرح فرصت 50 روزه تعیین کرد.

 سید محمد آقامیری در سفر به بخش خلجستان و در بازدید از طرح تقاطع 
غیر همسطح باغیک تفرش گفت: این طرح باید حداکثر در بازه زمانی 50 روزه 

تکمیل شود.
بخش  ورزنه  روستای  محل  در  حضور  با  استاندار  بازدید،  برنامه  ادامه  در 
خلجستان، ضمن بازدید از پل تاریخی این روستا، بر پی گیری جهت تعریض 

آن تاکید کرد.
 

رئیس ستاد انتخابات استان قم :

ستادهای انتخاباتی تبلیغات شهری خود را 
با هماهنگی شهرداری دنبال کنند

رئیس ستاد انتخابات استان قم گفت: ستادهای انتخاباتی با هماهنگی 
شهرداری اقدام به نصب بنر و فضاسازی شهر کنند تا همه مسائل به ویژه مسئله 

ایمنی به طور کامل صورت پذیرد.
 احمد حاجی زاده در گفتگویی خبری اظهار کرد: روز جمعه جلسه ای با 
حضور رئیس دادگستری کل استان و نمایندگان نامزدهای چهاردهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری در قم در ستاد انتخابات استان برگزار و مسائل و 

نکات مربوطه مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
بحث  شد  مطرح  جلسه  این  در  که  ای  مسئله  ترین  مهم  داد:  ادامه  وی 
هماهنگی و همگامی ستادهای انتخاباتی در موضوع تبلیغات سطح استان بود 
که تذکراتی در این زمینه داده شد؛ ظرفیت های استان در موضوع تبلیغات به 
نمایندگان نامزدها ارائه شده و تاکید کردیم که همه نامزدها از این ظرفیت ها به 

نحوه احسن استفاده کنند.
رئیس ستاد انتخابات استان قم گفت: از نمایندگان نامزدها خواستیم که در 
حوزه تبلیغات شهری ابتدا با شهرداری هماهنگی لازم را انجام داده و سپس 
اقداماتی خود را انجام دهند؛ ستادها خودسرانه نمی توانند بحث تبلیغات و 
فضاسازی شهری را دنبال کنند و می بایست با هماهنگی شهرداری این موضوع 

صورت گیرد تا همه مسائل به ویژه ایمنی در نصب سازه ها رعایت شود.
معاون سیاسی امنیتی استاندار در پایان عنوان داشت: ظرفیت های تبلیغاتی 
استان در اختیار کلیه نمایندگان خواهد بود و امیدواریم ستادهای انتخاباتی در 
فضای رقابتی سالم مردم را به مشارکت حداکثری در انتخابات دعوت کرده تا 

بیانات مقام معظم رهبری در موضوع انتخابات محقق شود.

سخنگوی سازمان آتش نشانی قم:

برگزاری دوره آتش نشانی
 ویژه بانوان داوطلب 

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با اشاره به 
برگزاری دوره آموزشی آتش نشانی ویژه بانوان داوطلب گفت: در این دوره 40 

نفر شرکت کرده بودند که با پایان دوره، برای داوطلبین گواهینامه صادر شد.
سید محمدجواد سجادی در گفت وگویی با اشاره به برگزاری دوره آموزشی 
آتش نشانی ویژه بانوان داوطلب اظهار داشت: در این دوره 40 نفر شرکت کرده 
بودند که با پایان دوره، برای داوطلبین گواهینامه صادر و به برگزیدگان دوره 

جوایزی اهدا شد.
تجهیزات  آتش، شناخت  با شناخت  داوطلبان  دوره  این  در  به گفته وی، 
از  استفاده  روش  آتش نشانی،  تجهیزات  از  استفاده  روش  آتش نشانی، 
خاموش کننده ها، روش های اطفا حریق، کار با خودروها آتش نشانی، شناخت 
مخاطرات منزل، روش پیشگیری از حریق و حوادث و دیگر آموزش های عملی 
آشنا شدند. سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم ادامه 
داد: این دوره برای نخستین بار توسط مربیان خانمی که پیش ازاین دوره های 

آموزشی را گذرانده و به درجه مربیگری رسیده بودند، برگزار شد.
وی با بیان اینکه این دوره آموزشی به مدت 6 روز برگزار شد، ابراز کرد: در پایان 

گواهینامه آموزش 30 ساعته به داوطلبان اهدا شد.
سجادی اضافه کرد: علاقمندان به شرکت در این دوره های آموزشی می توانند 
به صورت حضوری با مراجعه به واحد آموزش مرکز مدیریت سازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شهرداری قم به نشانی بلوار 15 خرداد و یا با مراجعه به قسمت 
داوطلبان سایت سازمان به نشانی https://qom.ir/125 برای دوره های آینده 

ثبت نام کنند.
 

با مشارکت شهرداری قم؛

واقعه غدیر خم در پنج نقطه شهر 
بازسازی می شود

بازسازی واقعه غدیر خم با مشارکت شهرداری قم در پنج نقطه شهری انجام 
می شود.

به گزارش روابط عمومی شهرداری، نمایش بزرگ بازسازی واقعه غدیر خم در 
پنج منطقه شهری با مشارکت شهرداری قم و سپاه امام علی ابن ابیطالب)ع( و 

ستاد مردمی غدیر برگزار می شود.
این نمایش بزرگ از روز یکم تیرماه تا چهار تیرماه همه روزه از ساعت 17:30 

برگزار می شود.
این واقعه 31 خرداد در »منطقه 2، بلوار بنی فضل«، یکم تیر در »منطقه 
6، بلوار شهید طهرانی مقدم«، دوم تیر در »منطقه پنج، شهر قائم«، سوم تیر 
در »منطقه یک، بلوار 15 خرداد« و چهارم تیر در »منطقه هشت، پردیسان« 

بازسازی خواهد شد.
اجرای برنامه های شاد، سرود، جنگ شادی، اهدای جوایز و پذیرایی برای 
حاشیه برگزاری نمایش واقعه غدیر توسط سازمان فرهنگی  اجتماعی ورزشی 

پیش بینی شده است.

حکم اعدام توماج صالحی نقض شد
حکم اعدام توماج صالحی خواننده رپ در دیوان عالی کشور نقض شد.وکیل توماج صالحی اعلام کرد: دیوان عالی 
کشور حکم اعدام  توماج صالحی را نقض کرد و بر اساس حکم فرجامی شعبه 3٩ دیوان عالی کشور، پرونده جهت 
رسیدگی به شعبه هم عرض ارجاع خواهد شد. همچنین شعبه دیوان در حکم خود ضمن نقض حکم اعدام، مجددا 
تاکید کرده است که حکم حبس قبلی )6سال و سه ماه( بدون رعایت قواعد تعدد جرم بوده و بر خلاف ماده 131 و مازاد 
بر مجازات قانونی است. دادگاه توماج صالحی را به اتهام افساد فی الارض به اعدام و مجازات های تکمیلی محکوم کرده 

بود که این حکم بدوی و قابل فرجام خواهی در دیوان عالی کشور بود.

آرای پزشکیان به صورت قابل توجهی در حال رشد است
محمد سالاری یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: نظرسنجی ها نشانگر این است که آرای آقای پزشکیان به صورت 
قابل توجهی در حال رشد است، اگر رشد آرا پزشکیان با سرعت بیشتری تداوم پیدا کند، قطعاً ما شاهد موفقیت آقای 
پزشکیان در مرحله اول خواهیم بود. یک تناقضات جدی در بیان مسائل و آن چیزی که کاندیداهای طیف اصولگرا 
دارند به آن عمل می کنند، بودیم. چشم در چشم ملت نشستند و زنان و دختران ایران را در زبان و بیان تحقیر می کنند 

و می گویند با احترام باید برخورد کرد.

حسین الله کرم: جلیلی ۲۰ میلیون رأی دارد
حسین الله کرم گفت: می توانیم بگوییم بیش از 18 میلیون رأی آقای رئیسی برای آقای جلیلی بازتولید خواهد شد. 
ضمن اینکه آن افرادی که در ایام شهادت آقای رئیسی، اظهارات متعدد و ارادت های خاصی به ایشان داشتند، به دنبال 
جبران مافات بوده و می خواهند این جبران مافات را با رأی دادن به شبیه آقای رئیسی جبران کنند. لذا می توان برآورد 

بیش از 20 میلیون رای در سبد آقای جلیلی داشت.

بلندترین پل خاورمیانه به نام شهید رئیسی نامگذاری می شود
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان البرز:پل B یک، پل بزرگی است که روی جاده چالوس در حال ساخت 
بوده و به سرعت در حال پیشرفت است. تصمیم بر این است که بزرگراه به نام شهید سلیمانی و پل نیز به نام شهید 
رئیسی نامگذاری شود.در حال حاضر هم 1100 میلیارد تومان برای این پل در نظر گرفته  شده که انشالله به زودی 
تخصیص پیدا می کند.این پل به ارتفاع 130 متر، دهانه 180 متر و طول یک هزار و 50 متر بلندترین پل خاورمیانه 

محسوب می شود.

ترخیص خودروهای توقیفی بعلت کشف حجاب 
به مناسبت عید غدیر خم ، بنابر تدابیر سردار فرمانده کل انتظامی کشور و به منظور افزایش رضایتمندی عمومی 
این اقدام صورت گرفته است.در این اقدام تعداد هشت هزار دستگاه خودروی توقیف شده در پارکینگ به علت تخلف 
کشف حجاب ، رفع توقیف شدند و پیامک اطلاع رسانی نیز برای مالکین محترم ارسال شد.مالکان می توانند با مراجعه 
به دفاتر پلیس 10+ د رسراسر کشور می توانند نسبت به ترخیص و تحویل خودروی خود اقدام نمایند.این طرح شامل 
اشخاصی که تا روز عید غدیر، خودروی خود را به پارکینگ منتقل نمایند نیز می شود و همان روز نیز می توانند اقدامات 

دریافت خودروی خود را انجام دهند.

شمار شهدای غزه به ۳۷ هزار و ۵۵۱ نفر رسید
وزارت بهداشت فلسطین در نوار غزه در بیانیه ای اعلام کرد که در 24 ساعت گذشته، رژیم صهیونیستی در 3 مورد 
جنایت جدید، 101 شهروند فلسطینی را در نوار غزه شهید و 169 نفر دیگر را زخمی کرده است.از هفتم اکتبر2023 
)15 مهرماه 1402( و همزمان با آغاز عملیات »طوفان الاقصی« تاکنون 37 هزارو 551 فلسطینی در نوار غزه شهید و 

85 هزار و 911 نفر دیگر هم مجروح شدند. 

آخرین آمار فوتی های حج
تاکنون 17 نفر از زائران )یک نفر در مدینه و 16 نفر در مکه( در عربستان جان خود را از دست داده اند.سه نفر از آنها 
خانم بوده اند.هشت نفر از فوتی ها هم اهل سنت بوده اند.9 نفر از فوتی ها در مکه دفن شده اند.حداقل سن فوتی ها 51 

سال و حداکثر سن هم 87 سال است.

احضار ۴ نفر به دلیل دستکاری در نظرسنجی های انتخاباتی
رئیس پلیس فتا تهران بزرگ در گفت وگو با ایسنا:چهار نفر درخصوص انتشار نظرسنجی های آنلاین دروغین و 
جعلی شناسایی و احضار شدند.این افراد با سوءاستفاده از قابلیت های ربات های مجازی نتیجه نظرسنجی ها را تغییر 
می دادند.این نظرسنجی ها هیچ منبع و جامعه آماری مشخصی نداشتند.آنها آرای نامزدها را به نفع نامزد موردنظر خود 

جابه جا کرده بودند.

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

رشد 6۷ درصدی پرونده وارده در سه ماه نخست امسال
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم گفت: تعداد پرونده های وارده به تعزیرات حکومتی قم در سه ماه 

نخست امسال نسبت به مدت مشابه پارسال، 67 درصد رشد داشته است. 
به گزارش ندای قم، تقی حسام در گفت وگویی افزود: تعداد پرونده های تعزیرات در سه ماه اول سال گذشته 
از سه هزار و 324 فقره به پنج هزار و 558 فقره در سه ماه امسال رسیده است. وی اضافه کرد: همچنین 
تعداد گشت های مشترک اداره کل تعزیرات حکومتی با متولیان نظارت بر بازار از 971 مورد به 2 هزار و 266 
مورد افزایش یافته که معادل رشد 133 درصدی است. وی بیان کرد: در سه ماه نخست امسال، پنج هزار و 
558 فقره پرونده به شعب تعزیرات حکومتی وارد شده که چهار هزار و 553 پرونده مربوط به کالا و خدمات، 
587 پرونده مربوط به پرونده قاچاق کالا و ارز و 418 پرونده نیز مربوط به بهداشت، دارو و درمان بوده است. 
حسام گفت:  تاکنون به تخلف چهار هزار و 550 فقره پرونده رسیدگی و برای متهمین و متخلفان رای صادر 
شده است. به گفته وی،  شعب تعزیرات پرونده های قاچاق کالا و ارز را به پرداخت یک هزار و 73 میلیارد و 195 
میلیون ریال، کالا و خدمات 700 میلیارد و 855 میلیون ریال و برای پرونده بهداشت، دارو و درمان 11 میلیارد 

و 204 میلیون ریال جزای نقدی محکوم کرده است.
 

رئیس اداره مشارکت های مردمی بهزیستی قم خبرداد:

توزیع ۲ تن گوشت قربانی بین مددجویان قمی
رئیس اداره مشارکت های مردمی بهزیستی قم، با اشاره به طرح جمع آوری کمک های مردمی جهت 
حمایت از خانواده های نیازمند، گفت: در همین راستا 2 تن گوشت قربانی بین مددجویان و خانواده های 

تحت پوشش بهزیستی قم توزیع شد. 
محمد علیمردانی در گفت وگویی به مناسبت عید قربان بیش از یک هزار و 200 بسته گوشت قربانی بین 
مددجویان و 800 کیلو گوشت قربانی نیز در بین مراکز شبانه روزی توزیع گردید. وی تصریح کرد: امسال هم 
همانند سنوات قبل بهزیستی استان قم پذیرای نذورات قربانی مردم سخاوتمند استان در همه مراکز بود و 
پایگاه دائمی بهزیستی در آسایشگاه معلولین و سالمندان انوار آفتاب ذبح گوسفند قربانی به صورت بهداشتی 
و شرعی انجام شد. رئیس اداره مشارکت های مردمی بهزیستی قم افزود در قالب پویش عید تا عید تا روز عید 
سعید غدیر کلیه مراکز بهزیستی و مراکز مثبت زندگی در سطح استان آماده دریافت هدایا و نذورات مردمی 
هستند و کد دستوری # 9090* 724 *و همچنین شماره کارت 6367957076182588 حساب متمرکز 
مشارکت های مردمی بهزیستی قم جهت پرداخت کمک های نقدی در نظر گرفته شده است. 35 هزار نفر 
به صورت مستقیم و 125 هزار نفر نیز به صورت غیرمستقیم از خدمات بهزیستی این استان استفاده می کنند 
همچنین 2 هزار معلول به صورت شبانه روزی از تحت پوشش خدمات بهزیستی قرار دارند. در استان قم هفت 

هزار فرد دارای معلولیت شدید وجود دارد و 23 هزار معلول نیز تحت پوشش و حمایت بهزیستی هستند.
 

سرپرست اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای قنوات خبرداد:

اجرای طرح تکمیل سامانه روشنایی محور قم - قنوات 
سرپرست اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای قنوات گفت: با اعتباری افزون بر 10 میلیارد ریال طرح 

تکمیل سامانه روشنایی محور قم - قنوات اجرایی شد. 
یاسر اسمی خانی در گفت وگویی بیان کرد: به منظور ارتقا ایمنی و تسهیل ترافیک در سطح راه های قنوات- 
قمرود )بخش مرکزی قم( طرح تکمیل سامانه روشنایی محور قم - قنوات در قالب پروژه ای پیمانی اجرایی 
شد. وی افزود: با عنایت به اینکه مناطق قنوات و قمرود واقع در بخش مرکزی قم از قطب های کشاورزی و 
دامداری در سطح استان هستند، محورهای ارتباطی آنها از ترافیکی ترکیبی و چشمگیر برخوردارند. وی در 
خصوص مشخصات اجرایی این طرح اظهار داشت: طول پروژه 500 متر و در باند رفت محور قم - قنوات، 
قبل از پل آزادراه امیرکبیر واقع شده است. سرپرست اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای قنوات- قمرود افزود: 
در این طرح 16 پایه روشنایی )در هر باند 8 پایه( اجرایی شد. اسمی خانی میزان اعتبار تخصیصی طرح 
تکمیل سامانه روشنایی محور قم - قنوات را بیش از 10 میلیارد ریال عنوان کرد و گفت: تمامی هزینه های 
اجرایی این پروژه مهم جاده ای از محل درآمدهای سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای تامین شده است.

 
بر اساس پیش بینی های هواشناسی؛

گرمای ۴۴ درجه ای در انتظار قمی ها
بر اساس پیش بینی های هواشناسی روند دما در استان قم طی سه روز آینده افزایشی خواهد بود و بیشینه 

دما نیز به 44 درج سانتیگراد می رسد.
به گزارش ایمان ،بر اساس پیش بینی هواشناسی قم، آسمان استان روزیکشنبه صاف خواهد بود و در 

برخی ساعات وزش باد و غبارآلودگی و از اواخر وقت افزایش ابر رخ خواهد داد.
فردا یک شنبه نیز آسمان قم صاف در برخی ساعات وزش باد و از اواخر وقت افزایش ابر انتظار می رود.

روند دما طی سه روز آینده افزایشی خواهد بود و بیشینه دما نیز به 44 درج سانتیگراد می رسد.

در گام سوم افتتاح پروژه های شهری قم در سال جاری صورت گرفت  ؛

فاز 5 عماریاسر و ساختمان شورای اسلامی شهر افتتاح شد

گام سوم آیین افتتاح، بهره برداری و آغاز عملیات اجرایی 198 پروژه شهری در سال 
1403 همزمان با دهه امامت و ولایت در مرکز همایش های شهرداری قم برگزار شد.

به گزارش ایمان ، آیین افتتاح، بهره برداری و آغاز عملیات اجرایی 198 پروژه شهری 
در سال 1403 در طرح بزرگ "قم در مسیر تحول"  ظهرروزشنبه دوم تیرماه  وارد سومین 

گام اجرایی شد.
در این مراسم آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه کشور و امام جمعه قم، حاجی زاده 
معاون سیاسی و امنیتی استانداری قم، دکتر سقائیان نژاد شهردار قم، محرری رئیس 
شورای اسلامی شهر قم، روسای ادوار شوراهای اسلامی شهر قم، اعضای شورای 
اسلامی شهر، معاونان و مدیران شهری حضور داشتند. در گام سوم این طرح بزرگ، 
2300 میلیارد ریال پروژه شامل فاز پنجم عماریاسر با عنوان بلوار حضرت جعفر طیار)ع( 
و ساختمان شورای اسلامی شهر قم به نام شهید مهدی زین الدین به بهره برداری رسید.
تقدیر از خانواده شهیدان مولوی، زین الدین و اوسطی از دیگر بخش های این آیین بود.

مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور مطرح کرد:
پیشرفت چشمگیر شهرقم طی طی یک دهه اخیر

مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور در این مراسم گفت: شهر قم طی یک دهه اخیر 
تحولات و پیشرفت های چشمگیری را برای خدمت رسانی به مردم و رسیدن به جایگاه 
فعلی تجربه کرده است. آیت الله علیرضا اعرافی ضمن تبریک ایام مبارک دهه ولایت 
و تشکر از همه کسانی که در خدمت به شهر قم فعالیت می کنند، اظهار کرد: یکی از 
مسائلی که در آغاز کار شهردار قم بر آن تاکید می شد این بود که قم نیازمند یک نگاه 

بلند و طراحی راهبردی و چشم انداز متناسب با جایگاهی است که دارد.
جایگاه ویژه قم در روزمرگی ها به فراموشی سپرده نشود

وی با اشاره به اینکه شورای اسلامی شهر و شهرداری قم در یک دهه اخیر بنیان کار 
بزرگی را نهادینه کرده اند، افزود: شهر قم جایگاه و منزلتی دارد که بسیاری از مواقع به 

دلیل روزمرگی این جایگاه مدنظر قرار نمی گیرد.
امام جمعه قم با اشاره به اینکه این شهر سازنده انقلاب اسلامی و حرکت دهنده جامعه 
به سمت تمدن اسلامی و الهام بخش در جهان است، خاطرنشان کرد: بر همین اساس 
و در همه کارها همچون معماری و شهرسازی این روح فرهنگی و معنوی باید مورد توجه 

باشد.
اعرافی اضافه کرد: با وجود بعضی انتقادها و پیشنهادها کارهای بزرگی انجام شده 

است و به طور قطع اعضای شورا و شهردار گوش شنوا برای این نقدها را نیز دارند.
وی تاکید کرد: شهر قم در یک دهه برای ارائه خدمت به مردم تحولات چشمگیر و 
بزرگی را تجربه کرده و این مدیون خدمت همه در سطوح مختلف در شهرداری و 

نهادهای دیگر است.
همه باید پای کار تحولات و پیشرفت شهر باشند 

مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور با بیان اینکه تحولاتی که با راهبری شورا و شهردار 
و همکاری استانداری و سایر دستگاه ها شکل گرفت باید مغتنم دانسته شود، ادامه داد: 
مرکزیت این جهان شهر تمدنی، حوزه علمیه و حرم حضرت معصومه )س( است و بافت 

مرکزی شهر باید بافتی باشد که این مرکزیت را حفظ و دسترسی به آن را آسان کند.
اعرافی با اشاره به اینکه شهرسازی کار یک بخش نیست و همه باید پای کار تحولات 
و پیشرفت شهر باشند، گفت: همکاری و همراهی رئیس جمهور شهید با استاندار و 
شهرداری در سایت 48 هکتاری موجب شد تا به پشتوانه این اراضی چند طرح بزرگ در 
شهر به نتیجه برسد، چنین اقداماتی باید ادامه دار باشد، چراکه یک دستگاه به تنهایی 
نمی تواند تمام نیازهای شهر را رفع کند. وی گفت: هنر سازمان هایی از جمله شهرداری 
این است که دانش فنی و کارسازی لازم در آن نهادینه شود و مجموعه بزرگ مدیریت 

شهری باید پذیرای جذب نخبگان و افراد قوی برای ساخت آینده شهر باشد.

شهردار قم:
2 مسیر دسترسی تونل غدیر احداث می شود

شهردار قم  نیز در حاشیه این مراسم از احداث دو مسیر دسترسی جدید در تونل غدیر 
برای تکمیل دسترسی های شرق حرم مطهر خبر داد.

دکتر سیدمرتضی اظهار کرد: رضایتمندی مردم در صدر فعالیت های شهرداری قم 
قرار دارد.    وی با اشاره به قدمت 57 ساله پروژه فاز پنج عمار یاسر، افزود: امروز این 
مسیر باز شده و نزدیک به دو هزار میلیارد تومان برای تملک این پروژه در طول سالیان 

گذشته هزینه شده است.
 شهردار قم هزینه عمرانی اجرای این پروژه را 230 میلیارد تومان دانست و خاطرنشان 
کرد: اتصال این پروژه به تونل غدیر اقدامی بود که در مسیر احیای یک محور بزرگ 
ترافیکی در شرق حرم مطهر شکل گرفت.  سقائیان نژاد با اشاره به امتداد تونل غدیر تا 
میانه پروژه فاز پنج عمار یاسر برای کاهش بار ترافیکی در محدوده تقاطع خیابان معلم 
اضافه کرد: با این پروژه بخشی از تونل غدیر که سال ها متروکه مانده بود، احیا شد.  وی 
احداث دو مسیر دسترسی برای تونل غدیر در سال جاری را مورد توجه قرار داد و اضافه 
کرد: این پروژه ارتباط به پیامبر اعظم)ص( را تسهیل می کند و موجب می شود این تونل 
نقش آفرینی چندجانبه ترافیکی داشته باشد.  شهردار قم با اشاره به اهمیت بدنه سازی 
بلوار جعفر طیار )ع( گفت: درصدد هستیم این محور به یک خیابان نمونه از نظر سیما و 

منظر شهری و معماری ایرانی اسلامی تبدیل شود.
 برنامه ریزی برای تکمیل 3۵ تقاطع غیرهمسطح تا سال آینده

سقائیان نژاد با اشاره به تکمیل یا آغاز شش تقاطع غیرهمسطح در سال جاری اظهار 
کرد: سه پروژه در مرحله انعقاد قرارداد قرار دارد و برنامه ریزی برای تکمیل 35 تقاطع 
غیرهمسطح که در سال های گذشته آغاز شده تا سال 1404 انجام شده است.  وی 
ادامه داد: 22 تقاطع تکمیل شده است و شش تقاطع به زودی در اختیار مردم قرار 

خواهد گرفت.

رئیس شورای شهراسلامی قم:
600میلیاردتومان برای آزادسازی مغازه های قبرستان نو اختصاص یافت

رئیس شورای اسلامی شهر ق نیز در این مراسم م با اشاره به هزینه 600 میلیارد 
تومانی مدیریت شهری برای تملک پروژه بهسازی قبرستان نو گفت: تکمیل این پروژه 

نیازمند همکاری اداره کل اوقاف و امور خیریه است.
محسن محرری اظهار کرد: پروژه های شهری بر مبنای هدف گذاری های برنامه 

پنج ساله شهرداری قم در حال اجرا بوده و به موقع در اختیار مردم قرار می گیرد.
 وی با اشاره به راهبری و مدیریت شهردار قم در اجرای پروژه ها، افزود: همگی شاهد 
هستند که با این مدیریت و رهبری پروژه های اساسی، زیرساختی و مهمی که مدت ها 
متوقف بوده و به هر دلیلی شروع نشده بوده است در این ده سال انجام می شود و در 

اختیار مردم قرار می گیرد.
 رئیس شورای اسلامی شهر قم اضافه کرد: پروژه های محوری شهر قم امروز در 

حوزه های مختلف ازجمله ترافیکی، فرهنگی و گردشگری فعال است.  
ارتقای ظرفیت های گردشگری شهر قم 

محرری با اشاره به ارتقای ظرفیت های گردشگری شهر قم، تصریح کرد: زمانی یک 
پروژه شهربازی فعال در این شهر نبود و اگر بود نیز متوقف شد، اما در حال حاضر سه 
شهربازی فعال و مناسب در شهر با شرایط مناسب، استاندارد و با توزیع جغرافیایی خوب 
در اختیار مردم است؛ وضعیت در بوستان های شهری یا در سایر پروژه های تفریحی 

این گونه است.
 وی با تأکید بر اینکه پروژه های فرهنگی و ورزشی نیز به تدریج با پیش بینی های 
بودجه در اختیار مردم قرار می گیرد، تصریح کرد: یکی از مباحثی که در چندسال اخیر 
به خوبی مورد توجه قرار گرفته پروژه های هسته مرکزی است که از این پروژه ها می توان 
به پروژه چهل اختران، بسط شرقی حرم مطهر، بلوار جعفر طیار، محور دروازه ری و 

قبرستان نو اشاره کرد.
 رئیس شورای اسلامی شهر قم با تجلیل از یاد و خاطره شهید آیت الله رئیسی اضافه 
کرد: در سفر نخست ایشان به استان قم با در اختیار قرار دادن اراضی 48 هکتاری، 
جهش بزرگی در پروژه های هسته مرکزی شهر قم انجام شد که انجام این کار نظر 
شخص شهید جمهور بود و با همکاری استانداری قم و اداره کل راه و شهرسازی 

به خوبی پیش رفت.
 آماده ساماندهی وادی السلام هستیم

محرری مطالبه شهروندان برای ساماندهی آرامستان وادی السلام را مورد توجه قرارداد 
و اذعان کرد: پروژه ساماندهی قبرستان وادی السلام از سال های دور با یک اقدام 
قاطعانه شروع و بقعه های اطراف قبرستان جمع شد؛ بخشی از کار و تغییر کاربری ها 
نیز آغاز شد، اما پروژه نیمه تمام ماند.   وی گفت: در حال حاضر به مدیریت شهری انتقاد 
می شود که چرا این موضوع ساماندهی نمی شود درحالی که بارها اعلام کرده ایم که این 

آرامستان اگر در اختیار مدیریت شهری قرار گیرد، برای ساماندهی آن آمادگی داریم.  
رئیس شورای اسلامی شهر قم تأکید کرد: وضعیت فعلی این آرامستان به هیچ عنوان 
در شأن مردم، این شهر، عزیزانی که در این آرامستان دفن هستند و شهدایی که آنجا 

آرمیده اند، نیست.
بهسازی قبرستان نو نیازمند همکاری اداره کل اوقاف قم است 

محرری با اشاره به اینکه می توان در این طرح ها منافع موقوفه ها را حفظ کرد، افزود: 
اگر اوقاف به دنبال دفن در این منطقه بوده این اقدام ممنوع است. هیچ کس موافق 
دفن نیست و مصوبه قانونی دارد اما با راه های قانونی می توان تأمین منافع وقف را از 

راه های مختلف و کاربری های متفاوت حفظ کرد.  
وی با تأکید بر اینکه بحث قبرستان نو نیز چنین است و سال های سال مردم منتظر 
ساماندهی آن بودند، تصریح کرد: 5 هکتار فضا در چندصد متری حرم با این میزان 
نیازهای خدماتی که مردم و زائرین دارند، وجود دارد اما در حال حاضر از این ظرفیت 

استفاده مطلوبی نمی شود.
 رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به هزینه 600 میلیارد تومانی برای آزادسازی 
مغازه ها در این پروژه گفت: برای تکمیل این پروژه نیازمند همکاری اداره کل اوقاف 
و امور خیریه هستیم تا قبرستان نو بدون هیچ خسارتی برای قبور بازسازی و بهسازی 

شود.

معاون عمرانی شهرداری قم خبر داد؛
اجرای تقاطع غیرهمسطح در میدان سپاه قم از ماه آینده

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم نیز در این مراسم  با اشاره به انعقاد قرارداد تقاطع 
غیرهمسطح میدان سپاه تا یک ماه آینده گفت: طراحی فاز دوم این پروژه به اتمام 
رسیده است. عباس حلوایی زاده اظهار کرد: سومین مرحله از بهره برداری پروژه های 
سال جدید به مناسبت دهه مبارک ولایت در حال برگزاری است.  وی افزود: شاید عنوان 
کردن این تعداد پروژه به نظر ساده بیاید، اما اجرای این تعداد طرح شهری از حیث 

طراحی، انعقاد قرارداد، اجرای فرایند عمرانی و تأمین اعتبار کار بسیار دشواری است.
 معاون فنی و عمرانی شهرداری قم همکاری تمام بخش های شهرداری قم برای 
اجرای پروژه های عمرانی را مورد توجه قرار داد و خاطرنشان کرد: هزینه ها و زحمات 

زیادی لازم است تا یک پروژه عمرانی به بهره برداری برسد.
 حلوایی زاده با اشاره به پروژه های عمرانی سال جاری، تأکید کرد: احداث تقاطع 
غیرهمسطح بلوار حافظ با ریل راه آهن ازجمله اقداماتی است که انجام خواهد شد؛ 

این تقاطع به صورت روگذر در حلقه ترافیکی فردوسی قرار دارد.
 احداث تقاطع  شهید کبیری با اعتبار 33۸ میلیارد تومان

وی با بیان اینکه کلنگ زنی پروژه تقاطع غیرهمسطح بلوار کبیری و محله شهر قائم 
به زودی انجام می شود، عنوان کرد: به دلیل ترافیک سنگین این محدوده و برقراری 
ارتباطات اجتماعی در سطح محله شهر قائم، این پروژه با هزینه 383 میلیارد تومانی 
اجرایی خواهد شد.  معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به احداث سایت 
آموزشی آتش نشانی قم، تأکید کرد: طرح خط انتقال آب های سطحی در بلوار محتشم 
کاشانی و کمربندی امام علی )ع( از دیگر پروژه های عمرانی در حوزه زیرساخت های 
مدیریت بحران است.  وی به افتتاح فاز پنجم عمار یاسر و بلوار جعفر طیار)ع( را مورد 
توجه قرار داد و اذعان کرد: این پروژه قدمتی بیش از 50 سال داشت که در ابتدای سال 

جاری به بهره برداری رسید.
حلوایی زاده با تأکید بر اینکه حجم تملکات و تأسیسات این پروژه به قدری زیاد بود که 
آغاز آن جسارت زیادی می خواست، ادامه داد: طول کل پروژه حدود 1900 متر است 

که شامل 900 متر تونل، 350 متر مسیر دسترسی به تونل و 700 متر بلوار می شود.
وی با بیان اینکه پروژه فاز پنجم عمار یاسر و بلوار جعفر طیار در آینده نزدیک تداوم دارد 
و تا ریل و میدان سپاه ادامه خواهد یافت، اضافه کرد: در این پروژه 2500 تن میلگرد 
مصرف شده و 5500 بتن ریزی در کنار 120 هزار مترمکعب خاک برداری انجام شده 
است.  معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به محدودیت های اجرایی این پروژه، 
گفت: محدودیت های زمان اجرا بسیار زیاد بود و امکان انسداد مسیر در خیابان معلم را 

نداشتیم که کار فنی در این پروژه را بسیار دشوار می کرد.
را در  این منطقه خاک برداری   وی اضافه کرد: وجود چاه های جذبی متعدد در 
بسیاری مواقع به لجن برداری تبدیل کرده بود و جابه جایی تأسیسات شهری ازجمله 

برق، گاز و مخابرات هزینه و زمان زیادی نیاز داشت.
 حلوایی زاده با تأکید بر اینکه در طول اجرای این پروژه برای آن 230 میلیارد تومان 
اعتبار عمرانی صرف شده است، گفت: هزینه های تملک این طرح در طول سال های 
گذشته اعداد بسیار بزرگی است.  وی با اشاره به طراحی تقاطع غیرهمسطح میدان 
سپاه، افزود: ماه آینده انعقاد قرارداد این پروژه برای اتصال محور عمار یاسر به بلوار 

شهید اخلاقی و بلوار جمهوری انجام خواهد شد.
لازم به ذکراست :احداث ساختمان  شورای شهر قم برای تمرکز در مدیریت شهری، 
انسجام در ساختمان های مدیریت شهری به جهت حداقل رساندن سفرهای شهری 

و آسایش شهروندان و ایجاد پایگاه مطالبات مردمی از اهداف کلان این پروژه است..
فاز 5 عماریاسر بعد از حدود نیم قرن بلاتکلیفی، شامل بلوار حضرت جعفر طیار)ع(، 
تکمیل تونل غدیر و تقاطع شهید اوسطی با همت مدیریت شهری قم به سرانجام و به 
بهره برداری رسمی رسید.در این راستا حدود 2000 میلیارد تومان هزینه تملک این 
پروژه در سال ها و حتی دهه های گذشته شده است و در حوزه عمرانی نیز بیش از 231 

میلیارد تومان اعتبار در نظر گرفته شده است.
تسهیل در تردد وسایط نقلیه، کاهش بار ترافیکی خیابان شهدا و میدان معلم و توسعه 
شبکه حمل ونقل شهری از اهداف کلان این پروژه به شمار می رود. از ویژگی های بارز 
این پروژه نیز می توان به ارتباط مستقیم و سریع از ورودی شهر به میدان سپاه و زمینه 
تسهیل در نوسازی بافت قدیمی شهری اشاره کرد.گفتنی است فاز 5 عماریاسر شامل 

بلوار حضرت جعفر طیار)ع(، تکمیل تونل غدیر و تقاطع شهید اوسطی است.


